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Καλαµατιανού, σελ. 10084, 10087 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το Γυµνάσιο Ιάσµου Ροδόπης, το 2ο Γυµνάσιο Χαϊδα-
ρίου, το  21ο Γυµνάσιο Πάτρας και από το Γυµνάσιο Ραχών
Φθιώτιδας, σελ. 10072, 10077, 10079, 10084, 10087, 10089 

4. Αναφορά από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο
Τασούλα στην «Παγκόσµια Ηµέρα της Ελληνικής Γλώσσας»,
σελ. 10072 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10063, 10064, 10065,
10066, 10067, 10068, 10069, 10070, 10071, 10072, 10074,
10077, 10079, 10080, 10081, 10082, 10083, 10084, 10086,
10087, 10088, 10089, 10090 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 12 Φεβρουαρίου 2024, σελ. 10063 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Η ακύρωση του

διαγωνισµού για το τελεφερίκ στη Μονεµβασιά αποτελεί σήµα
για την επανεξέταση του σχεδίου», σελ. 10064 

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:, σελ.  
i. µε θέµα: «Ανάγκη ένταξης των «Εγγειοβελτιωτικών έργων

παραλίµνιων περιοχών Αµβρακίας - Αµφιλοχίας και Βάλτου Ν.
Αιτωλοακαρνανίας» στη Δράση 4.3.1: «Υποδοµές εγγείων βελ-
τιώσεων» του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελ-
λάδας 2014-2020», σελ. 10066 

ii. µε θέµα: «Προβλήµατα από την κατασκευή της υπερυ-
ψωµένης ταχείας λεωφόρου (Flyover) στην περιφερειακή οδό
Θεσσαλονίκης», σελ. 10068 

iii. µε θέµα: «Η Δυτική Μακεδονία «χάνει το τρένο» µέχρι το
2044», σελ. 10070 

γ) « Ώρας του Πρωθυπουργού» Συζήτηση της µε αριθµό
663/42/31-1-2024 επίκαιρης ερώτησης του Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» και Βου-
λευτή Α' Θεσσαλονίκης κ. Νικολάου Ανδρουλάκη προς τον
Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Πώς σκοπεύει η Κυβέρνηση να αν-
τιµετωπίσει τη διαρκώς εντεινόµενη στεγαστική κρίση;», σελ.
10072 

δ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Η αδιάλλακτη στάση της Κυβέρνησης ως προς τη
χρονική επέκταση του επιδόµατος  ανεργίας οδηγεί χιλιάδες
εποχικώς εργαζόµενους στον θυµό και την απόγνωση»., σελ.
10080 

ε) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού:

i. µε θέµα: «Αύξηση των ωρών Φυσικής Αγωγής και Αθλητι-
σµού στο σχολείο», σελ. 10082 

ii. µε θέµα: «Να αναγνωριστούν επαγγελµατικά τα πτυχία
των αποφοίτων των σχολών µηχανικών των πανεπιστηµίων
ΠΑΔΑ, ΔΙΠΑΕ, ΕΛΜΕΠΑ, ΠΑΠΕΛ», σελ. 10084 

iii. µε θέµα: «Οι «εξ αποστάσεως» εξετάσεις στα ΑΕΙ και η
αδιαφορία του Υπουργείου Παιδείας για τη διαβλητότητά
τους», σελ. 10086 

iv. µε θέµα: « Έντονη ανησυχία της τοπικής κοινωνίας για
το µέλλον των πανεπιστηµιακών τµηµάτων µε έδρα τη
Δράµα», σελ. 10088 
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’

Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 9 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα �ε την από 8-2-2024 εξου-
σιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν �ε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �Δ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 8
Φεβρουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και λοιπές δια-
τάξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Προτού προχωρήσουµε στη συζήτηση των σηµερινών επικαί-
ρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 12 Φεβρουαρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 659/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Ανάπτυξης, µε θέµα: «Υψηλό το κόστος των προϊόντων εµµήνου
ρύσεως - Επιδείνωση της οικονοµικής, ψυχοσωµατικής και κοι-
νωνικής ευπάθειας των γυναικών και των νέων κοριτσιών».

2. Η µε αριθµό 657/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Απόστολου Πάνα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εθνικό Πρόγραµµα Χαλαζικής
Προστασίας για τη Χαλκιδική».

3. Η µε αριθµό 673/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα στο Κέντρο Υγείας
Χάρακα, του Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων, στην Περιφερειακή
Ενότητα (ΠΕ) Ηρακλείου Κρήτης».

4. Η µε αριθµό 652/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Πα-
ράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη από την κατασκευή του
έργου «FSRU» στη θαλάσσια περιοχή της Αλεξανδρούπολης».

5. Η µε αριθµό 675/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα

Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «O νόµος της αναδοχής και υιο-
θεσίας καταστρατηγείται συστηµατικά, ο θεσµός της αναδοχής
υποβαθµίζεται και ακυρώνεται στην πράξη η αποϊδρυµατοποί-
ηση».

6. Η µε αριθµό 678/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου
Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Συµφωνία
µε τις ΗΠΑ για παράδοση Στρατιωτικού Υλικού στην Ουκρανία».

7. Η µε αριθµό 681/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε
θέµα: «Συµβασιούχοι έργου e-ΕΦΚΑ».

8. Η µε αριθµό 676/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Αποσπάσεις Ιατρών του 424
Γενικού Στρατιωτικού Νοσοκοµείου Εκπαιδεύσεως (ΓΣΝΕ)».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 664/1-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Ποια είναι η θέση του Υπουργού Με-
ταφορών για την επίµαχη µετάταξη του σταθµάρχη Λάρισας,
µετά το πόρισµα της επιτροπής εµπειρογνωµόνων και την
άσκηση ποινικών διώξεων;».

2. Η µε αριθµό 661/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής»  κ. Ελένης Βατσινά προς τον Υπουργό Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη παρέµβα-
σης για τις προθεσµίες εγκατάστασης και τις καταχρηστικές
χρεώσεις συναλλαγών µέσω POS».

3. Η µε αριθµό 658/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Μαρίας Αθανασίου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Αναθεώρηση της άρσης απαγόρευσης των πα-
ράλληλων εξαγωγών εκατόν τριάντα επτά σκευασµάτων ζητά ο
Φαρµακευτικός Σύλλογος Θεσσαλονίκης από το Υπουργείο
Υγείας και τον ΕΟΦ».

4. Η µε αριθµό 665/1-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων  της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Απών ο ΕΟΔΥ από τη δίκη για τις είκοσι δύο παράνοµες
προσλήψεις στο ΚΕΕΛΠΝΟ».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’
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5. Η µε αριθµό 671/4-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς την Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Συντάξεις Απόστρατων
Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας».

6. Η µε αριθµό 667/2-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Πα-
ράσχου Παπαδάκη προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Απόκτηση εµπράγµατων δικαιωµάτων στην Θράκη από Τούρ-
κους».

7. Η µε αριθµό 666/1-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Δ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτού Άρτας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Όλγας Γεροβασίλη
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Θα µονιµοποιηθούν οι οκτακόσιοι εβδοµήντα έξι πυρο-
σβέστες που προσλήφθηκαν ως πενταετούς υποχρέωσης το
2019; Θα ανανεωθούν οι εποχικοί; Ή θα αφήσετε το Πυροσβε-
στικό Σώµα να µείνει µε χιλιάδες κενά εν µέσω αντιπυρικής περιό-
δου;».

8. Η µε αριθµό 679/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, µε θέµα: «Οι τράπεζες ευηµερούν χωρίς να επι-
τελούν το πιστωτικό τους έργο».

9. Η µε αριθµό 672/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Αλεξάνδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ναυάγιο της Πύλου. Αιτίες
και παραλείψεις που οδήγησαν στο τραγικό ναυάγιο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τη συζήτηση του
σηµερινού δελτίου επικαίρων ερωτήσεων θα ήθελα να σας ανα-
κοινώσω ότι µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και
Κοινοβουλευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός Ι. Κουτνατζής ενηµε-
ρώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες ερω-
τήσεις:

Η υπ’ αριθµόν 654/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση που θα απαν-
τηθεί από την Υπουργό Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.

Οι υπ’ αριθµόν 674/5-2-2024, 680/5-2-2024 επίκαιρες ερωτή-
σεις και οι υπ’ αριθµόν 1272/20-10-2023 και 1952/27-11-2023
ερωτήσεις -κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της
Βουλής- θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή Μακρή.

Οι υπ’ αριθµόν 656/30-1-2024,  662/31-1-2024 και 669/4-2-2024
επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Ταχιάο.

Η υπ’ αριθµόν 670/4-2-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βα-
σίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Κατόπιν αυτών, προχωρούµε στην πρώτη για σήµερα µε
αριθµό 654/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα προς την Υπουργό
Πολιτισµού, µε θέµα: «Η ακύρωση του διαγωνισµού για το τελε-
φερίκ στη Μονεµβασιά αποτελεί σήµα για την επανεξέταση του
σχεδίου».

Ορίστε, κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα
σε όλους µας.

Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να ξεκινήσω την ανάπτυξη της ερώ-
τησής µου από την αξιωµατική µας θέση, ότι τα µνηµεία πρέπει
να είναι προσβάσιµα στους ανθρώπους µε κινητικά προβλήµατα.
Το λέω αυτό ως δεδοµένο και το υπογραµµίζω για να µην χά-
νουµε χρόνο πάνω σε αυτό το θέµα. Είναι δεδοµένο αυτό για
όλους µας.

Θα µου επιτρέψετε, επίσης, στην αρχική µου αυτή τοποθέτηση
να εστιάσω στο θέµα του διαγωνισµού για το αναβατόριο στη
Μονεµβασιά και στη δευτερολογία µου να εµβαθύνω στο ζήτηµα
σκοπιµότητας του έργου.

Εντάξατε, κυρία Υπουργέ, στο Ταµείο Ανάκαµψης ένα έργο
προσβασιµότητας και ανάδειξης της Άνω Πόλης της Μονεµβα-

σιάς, το οποίο θέλετε να προχωρήσετε στο ένα του σκέλος µέσω
διαγωνισµού του Δήµου Μονεµβασιάς και στο άλλο του σκέλος
µε αυτεπιστασία της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας. Ο διαγωνισµός,
όµως, για την προµήθεια του αναβατορίου κρίθηκε άκυρος από
την Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, γιατί πρόκειται, όπως
αποφάνθηκε η αρχή, για διαγωνισµό κατά βάση προµήθειας, µε
δεδοµένο ότι θα δαπανηθεί σχεδόν το 90% του ποσού των 6,8
εκατοµµυρίων ευρώ για την προµήθεια αυτού του αναβατορίου.

Εµείς θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε, κυρία Υπουργέ, τι θα
πράξετε τώρα που η διαδικασία ξεκινάει από την αρχή.

Δεύτερον, τι γίνεται µε τα άλλα δύο υποέργα του συνολικού
έργου, τα οποία αφορούν στη δηµιουργία των περιηγητικών δια-
δροµών και την ανάδειξη του αρχαιολογικού χώρου, µε δεδο-
µένο ότι ο Δήµος Μονεµβασιάς έσπευσε να αγοράσει µεν το
αναβατόριο, χωρίς, όµως, να έχει προηγηθεί η ολοκλήρωση των
µελετών για τη δηµιουργία των διαδρόµων εντός της Άνω Πόλης
της Μονεµβασιάς; Άρα θα τοποθετηθεί ένα αναβατόριο, χωρίς
να υπάρχει τρόπος οι άνθρωποι βγαίνοντας από αυτό να πάνε
κάπου. Να πάνε πού, όταν δεν υπάρχουν οι διαδροµές;

Τρίτο ζήτηµα, το οποίο θα πρέπει να διευκρινίσετε είναι αν το
αναβατόριο αυτό θα έχει προδιαγραφές µόνο για τη µεταφορά
ατόµων, ιδιαίτερα ατόµων µε αναπηρία ή και για µεταφορά φορ-
τίων και τι είδους φορτίων;

Καλό θα ήταν, λοιπόν, να δηµοσιοποιηθεί -µε δική σας πρωτο-
βουλία- για να ξεκαθαριστεί και το ζήτηµα, η µελέτη του αναβα-
τορίου, όπως αυτή εγκρίθηκε από το Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο, για να τη δούµε. Ταυτόχρονα, να δηµοσιοποιήσει ο
Δήµος Μονεµβασιάς τι είδους αναβατόριο πάει να αγοράσει και
µε ποιες προδιαγραφές.

Επίσης, να διευκρινίσετε πώς θα τοποθετηθούν οι περιηγητικοί
αυτοί διάδροµοι, µε ποια χαρακτηριστικά και τελικά, τι θα είναι
επισκέψιµο από τον αρχαιολογικό χώρο της Άνω Πόλης της Μο-
νεµβασιάς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα σε όλους.
Κυρία Βουλευτή, κατ’ αρχάς να πω ότι το κείµενο της ερώτη-

σης που έχετε υποβάλει είναι εντελώς διαφορετικό από αυτά τα
οποία είπατε σήµερα. Απλώς το επισηµαίνω. Δεν µε ενοχλεί,
µπορώ να σας απαντήσω σε όλα.

Για να τα πάρουµε, λοιπόν, τα πράγµατα από την αρχή. Το έργο
της εγκατάστασης του αναβατορίου στον αρχαιολογικό χώρο της
Μονεµβασιάς, µαζί µε τα συνοδά του έργα, δηλαδή τη στερέωση
των βραχωδών πρανών, το δίκτυο των διαδρόµων περιήγησης,
έχει έναν και µοναδικό σκοπό: την ισότιµη πρόσβαση όλων στην
Άνω Πόλη, κατοίκων και επισκεπτών. Είναι ωραίο να λέµε ότι όλοι
το θέλουµε. Το θέµα είναι ποιοι τα κάνουν αυτά τα έργα.

Εντάσσεται, λοιπόν, αυτό το έργο στο συνολικό σχέδιο του
Υπουργείου Πολιτισµού για καθολική προσβασιµότητα στα πο-
λιτιστικά αγαθά. Είναι πεποίθηση της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη ότι η καθολική προσβασιµότητα βρίσκεται στον πυ-
ρήνα της δηµοκρατίας. Ας µην το ξεχνάµε αυτό και µην το πε-
ριορίζουµε στα λόγια.

Τα εµβληµατικά µνηµεία της Άνω Πόλης της Μονεµβασιάς
είναι το συγκρότηµα της κεντρικής πύλης µε τον ανώνυµο κον-
τινό ναό, οι δύο οικίες και το δίκτυο των δρόµων, το οποίο συν-
δέει την πύλη µε το λαµπρότερο βυζαντινό µνηµείο της
Μονεµβασιάς, τον Ναό της Αγίας Σοφίας. Το σηµαντικότερο µνη-
µείο της Μονεµβασιάς είναι αυτός ο ναός που βρίσκεται στην
Άνω Πόλη. Για την αποκατάσταση, λοιπόν, της Άνω Πόλης το
Υπουργείο Πολιτισµού έχει διαθέσει τρία εκατοµµύρια ευρώ σε
προηγούµενη προγραµµατική περίοδο και σήµερα η προσβασι-
µότητα σε αυτά είναι εξαιρετικά περιορισµένη, καθώς επιτελείται
αποκλειστικά από την Κάτω Πόλη µέσω ενός εξαιρετικά ολισθη-
ρού καλντεριµιού. Το µονοπάτι αυτό είναι πιο επικίνδυνο στην
κατάβασή του. Εποµένως, είναι απολύτως ακατάλληλο για άτοµα
µεγάλης ηλικίας, για άτοµα µε αναπηρία και γενικά εµποδιζόµενα
άτοµα ανεξαρτήτως ηλικίας.
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Αυτό, λοιπόν, έθετε αυτοµάτως το πρόβληµα για το οποίο
έπρεπε να βρούµε λύση. Ως η πλέον ενδεδειγµένη κρίθηκε η εγ-
κατάσταση αναβατορίου σύνδεσης της Κάτω Πόλης µε την Άνω
Πόλη.

Για το έργο αυτό έχει γνωµοδοτήσει οµοφώνως δύο φορές το
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο, αφού έγινε λεπτοµερής επι-
στηµονική και τεχνική εκτίµηση των επιπτώσεων του έργου στον
χώρο της Καστροπολιτείας. Μετά την έγκριση των µελετών, το
έργο εντάχθηκε στο Ταµείο Ανάκαµψης. Υλοποιείται, όπως εί-
πατε, µε τρία υποέργα. 

Εδώ θέλω να πω το εξής: Είναι πολύ σηµαντική η συµµετοχή
του δήµου στο συγκεκριµένο έργο, γιατί πρόκειται για τον κατ’
εξοχήν φορέα της τοπικής κοινωνίας, η οποία επανεξέλεξε στις
πρόσφατες αυτοδιοικητικές εκλογές την ίδια δηµοτική αρχή,
γνώριζε το πρόγραµµά της και γνώριζε τα έργα της. Άρα η το-
πική κοινωνία στην πλειοψηφία της έχει εκφραστεί για το έργο
αυτό, γιατί στην ερώτησή σας -και αυτό ήταν η αφορµή- ήταν η
ένσταση ενός Συλλόγου Φίλων της Μονεµβασιάς. Οι κάτοικοι της
Μονεµβασιάς θέλουν το έργο. Γι’ αυτό κάνατε την ερώτηση, για
την ένσταση του συλλόγου σε συνδυασµό µε την απάντηση της
ΕΑΑΔΗΣΥ. 

Το δεύτερο υποέργο, που είναι η διαµόρφωση των διαδροµών,
προφανώς υλοποιείται από την Εφορεία Αρχαιοτήτων Λακωνίας
µε αυτεπιστασία. Ξέρει η Εφορεία να κάνει τέτοια έργα. 

Το τρίτο υποέργο αφορά την ενίσχυση, την αποκατάσταση της
ανωδοµής του τείχους της Άνω Πόλης στη Μονεµβασιά στη θέση
άφιξης του αναβατορίου. Εποµένως, τα τείχη ενισχύονται, γιατί
λέτε στη γραπτή σας ερώτηση ότι υπάρχει πρόβληµα µε τα τείχη.
Με την εγκατάσταση αυτού του αναβατορίου εξασφαλίζεται η
ισότιµη πρόσβαση, εξασφαλίζεται η ταχύτερη προσέγγιση σε πε-
ρίπτωση αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών, είτε υπάρχει ασθε-
νής είτε τραυµατίας είτε κατάσβεση πυρκαγιάς. Η αξιοποίηση
της επένδυσης των τριών εκατοµµυρίων ευρώ που έγινε από το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν πηγαίνει ολίγον χαµένη. Για την κα-
τασκευή του αναβατορίου προφανώς έχουν ληφθεί υπ’ όψιν όλες
οι τεχνικές προδιαγραφές και έχουν φροντίσει το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, οι υπηρεσίες του και το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµ-
βούλιο να µην υπάρχει καµµία προσβολή στον χώρο. 

Τώρα, ως προς την ακύρωση του διαγωνισµού, ο διαγωνισµός
δεν ακυρώθηκε, όπως λέτε στη γραπτή σας ερώτηση, για θέµατα
περιβαλλοντικά. Ο διαγωνισµός ακυρώθηκε εξαιτίας ερµηνείας
νοµικής. Τι εννοώ; Σύµφωνα µε την ΕΑΑΔΗΣΥ, η υπό ανάθεση
σύµβαση εσφαλµένα χαρακτηρίστηκε ως σύµβαση έργου,
καθώς πρόκειται για µεικτή σύµβαση έργου και προµήθειας. Η
ΕΑΑΔΗΣΥ δεν έκρινε καθόλου επί των περιβαλλοντικών ζητηµά-
των, ούτε έκανε την παραµικρή νύξη για ανάγκη διασφάλισης
ηπιότερης λύσης, όπως λέτε στο γραπτό σας κείµενο.

Κατόπιν των ανωτέρω, ο διαγωνισµός στη Μονεµβασιά επανα-
προκηρύσσεται από τον δήµο κανονικά και το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και σε αυτήν την περίπτωση έχει φροντίσει ώστε να µην
υπάρχει αρνητικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα στην ένταξη του
έργου στο φυσικό και µνηµειακό περιβάλλον της Μονεµβασιάς. 

Τέλος, θα πω ότι το Υπουργείο Πολιτισµού θα συνεχίσει να ερ-
γάζεται συστηµατικά για την καθολική πρόσβαση στον πολιτισµό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ασφαλώς, όπως είδατε στην αρχή της ερώτη-

σής µου, δεν αµφισβήτησε κανείς την πρόθεση για αυτά τα έργα,
τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά και όλοι µα όλοι τα στηρί-
ζουµε. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι δεν είναι µόνο θέµα έν-
στασης ενός συλλόγου. Είναι ένα σηµαντικό τµήµα της κοινωνίας
των πολιτών της Μονεµβασιάς που υπογραµµίζει ότι το συγκε-
κριµένο έργο -και επιτρέψτε µου να εστιάσω τώρα κι εγώ για τη
σκοπιµότητά του- είναι φαραωνικών διαστάσεων και ενδεχοµέ-
νως να έχει και λάθος σχεδιασµό. 

Το έργο του αναβατορίου, όπως παρουσιάζεται σε σκαρίφηµα
και µακέτες στα µέσα ενηµέρωσης, λένε οι άνθρωποι της Μονεµ-

βασιάς -και όχι µόνο ένας συγκεκριµένος Σύλλογος- ότι αφενός
θα προκαλέσει τεράστια οπτική και ηχητική όχληση και αφετέρου
ότι ενδέχεται να είναι ευάλωτο στους ισχυρούς ανέµους της πε-
ριοχής. Αυτό υπογραµµίζουµε ιδιαίτερα, ευάλωτο στους ισχυ-
ρούς ανέµους. Όλοι γνωρίζουµε ποιες είναι οι καιρικές συνθήκες
εκεί. Άρα, θέτουν σοβαρά θέµατα ασφάλειας και λειτουργικότη-
τας, ενώ λένε ότι οι πλατφόρµες επιβίβασης, δηλαδή οι βάσεις
του αναβατορίου, απαιτούν κατεδάφιση τµήµατος των τειχών
του αρχαιολογικού χώρου. Όλα αυτά είναι στη µακέτα και αυτά
που έχουν δηµοσιοποιήσει µέχρι στιγµής. 

Επίσης, θέτουν ζήτηµα στατικότητας του βράχου, παρ’ όλο
που µας είπατε ότι όλα αυτά έχουν µελετηθεί. Το δεχόµαστε,
αλλά γιατί όλα αυτά γι’ αυτό -ας πούµε- το θηριώδες κατασκεύα-
σµα, το οποίο υπάρχει µέσα στην περιγραφή του έργου; Δίνει τη
δυνατότητα µεταφοράς δοµικών υλικών και αυτό τους προβλη-
µατίζει. Θα µπορούσε να λειτουργήσει και ως οικοδοµικός γερα-
νός; Γιατί, λοιπόν, δεν δηµοσιοποιούνται όλα αυτά που µας
είπατε, για να ενηµερωθεί ο κόσµος, να ενηµερωθεί η κοινωνία
και να πάψει να έχει όλες αυτές τις αµφιβολίες;

Ρωτάµε εάν πραγµατικά καταλήξατε στη συγκεκριµένη λύση
µέσα από µια ενδελεχή εξέταση όλων των δεδοµένων και αν προ-
ηγουµένως διενεργήσατε όλες τις δέουσες µελέτες για τον σεβα-
σµό της φυσιογνωµίας και της περιοχής, αλλά και της ασφάλειας
του έργου. 

Επίσης, ρωτάµε αν εξετάσατε ως υποθέσεις εργασίας και
άλλες εναλλακτικές, ιδιαίτερα στο πλαίσιο της µελέτης των πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων που κάνατε. Αν υπάρχουν τέτοιες,
γιατί δεν τις δηµοσιοποιείτε, ώστε να σταµατήσει ο κόσµος της
περιοχής να ανησυχεί; Θα θέλαµε να µας αιτιολογήσετε αν τε-
λικά υπήρξαν εναλλακτικές επιλογές στο τραπέζι µετά από τη
συγκεκριµένη µελέτη, οι οποίες τελικά απορρίφθηκαν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, για τα θέµατα της κοινωνίας και του σηµαντικού

τµήµατος που αµφισβητεί, στη δηµοκρατία λειτουργούν οι πλει-
οψηφίες. Είπα, λοιπόν, ότι η δηµοτική αρχή, η οποία είχε δηµο-
σιοποιήσει όλο τον προγραµµατισµό της, εποµένως και το
συγκεκριµένο έργο, επανεξελέγη, παρά την ένταση που υπήρχε.
Εποµένως, η κοινωνία για το έργο έχει τοποθετηθεί, σας το είπα
και προηγουµένως.

Όλη αυτή η συζήτηση µού θυµίζει τις αντίστοιχες ενστάσεις
που είχατε για τον ανελκυστήρα στην Ακρόπολη. Είµαστε στο
ίδιο µήκος κύµατος. 

Οι υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού, κυρία Βουλευτή,
έχουν τεχνογνωσία και έχουν κάνει εξαιρετικά δύσκολα και πο-
λύπλοκα έργα. Καθώς, λοιπόν, οι ίδιοι οι υπηρεσιακοί παράγον-
τες έχουν την ευθύνη για την ασφάλεια, εάν συµβεί οτιδήποτε, η
ευθύνη είναι σχεδόν αποκλειστική στους δηµόσιους λειτουργούς
που υπηρετούν στο Υπουργείο Πολιτισµού. Πιστεύετε ότι αν
υπήρχαν θέµατα ασφαλείας, δεν θα τα είχαν δει και οι υπηρεσια-
κοί παράγοντες; Οι µηχανικοί του Υπουργείου Πολιτισµού θα
έβαζαν τις υπογραφές τους για ένα έργο το οποίο ήταν έτσι κι
έτσι, γιατί κάποιος τους είπε να το κάνουν έτσι κι έτσι; Τι είναι
αυτά τα πράγµατα; Έχετε εµπιστοσύνη στους δηµόσιους λει-
τουργούς ή δεν έχετε; Έχετε εµπιστοσύνη στην ποιότητα των
έργων που εκτελεί η Αρχαιολογική Υπηρεσία ή δεν έχετε; Το λέω
αυτό για να ξεκαθαρίζουµε µερικά πράγµατα. 

Μιλάτε για καταστροφή του τµήµατος των τειχών. Το ίδιο
πράγµα ακριβώς ελέγετο και για την Ακρόπολη. Από πού προκύ-
πτει αυτό; Υπάρχει ένα έργο. Τα τείχη της Μονεµβασιάς έχουν
απασχολήσει το Υπουργείο χρόνια και διαχρονικά και έχουν γίνει
τεράστιες σωστικές επεµβάσεις και έρχεστε και µας λέτε για εκεί
που θα µπει το αναβατόριο, το οποίο είναι φαραωνικό; Μα, το
έχετε δει; Έχετε δει καθόλου για τι πρόκειται για να το ονοµάζετε
έτσι εσείς ή όποιοι το ονοµάζουν και να λένε ότι θα καταστραφεί
το τείχος της Μονεµβασιάς; Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Ποιοι
είναι αυτοί που τα λένε;

Θα σας παραπέµψω λίγα χρόνια πριν. Όταν γινόταν το µεγάλο
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έργο της αναστήλωσης και αποκατάστασης της Αγίας Σοφίας,
είχε τοποθετηθεί εργοταξιακό αναβατόριο. Αυτό δεν ήταν µικρό-
τερο από αυτό το οποίο συζητάµε ότι θα πρέπει να µπει για να
εξυπηρετήσει τα άτοµα µε αναπηρία. Ας συγκρίνουµε, λοιπόν,
αυτά τα πράγµατα. Ακόµα και αν αυτό το αναβατόριο κάποια
στιγµή χρησιµοποιηθεί, τι σχέση έχει ένα αναβατόριο ή ένα τε-
λεφερίκ µε ένα γερανό για υλικά; Ακόµα, όµως, και αν χρησιµο-
ποιηθεί για να µεταφερθεί κάτι πιο εύκολα για να εκτελεστεί έργο
προστασίας και αποκατάστασης των σηµαντικότατων µνηµείων
της Άνω Πόλης της Μονεµβασιάς, αυτό είναι πρόβληµα; Ποιοι
είναι αυτοί που ανησυχούν;

Εγώ θα σας καταθέσω την παρέµβαση που κάνει η ΕΣΑΜΕΑ,
η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, το τριτοβάθµιο
όργανο στο Συµβούλιο της Επικρατείας, όταν κάποιοι δήθεν κά-
τοικοι της Μονεµβασιάς -µπορεί να έχουν σπίτια εξοχικά, αλλά
δεν είναι κάτοικοι- και ο σύλλογος παρεµβαίνουν στο Συµβούλιο
της Επικρατείας. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά, όπως θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά και την επιστολή που στέλνει στο Υπουργείο
Πολιτισµού η ΕΣΑΜΕΑ και λέει για το πόσο σηµαντικό είναι το
έργο αυτό, ακριβώς για να µπορούν σύµφωνα και µε το δικό µας
Σύνταγµα, αλλά και µε τις αρχές του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, όλα τα άτοµα, όλοι οι συνάνθρωποί µας οι οποίοι έχουν
κάποια δυσκολία, να φτάνουν στο Κάστρο της Μονεµβασιάς. 

Λέει, λοιπόν: «Η ΕΣΑΜΕΑ εκφράζει την έντονη επιθυµία του
αναπηρικού κινήµατος της χώρας για τη διασφάλιση της πρό-
σβασης στο Κάστρο της Μονεµβασιάς και την τοποθέτηση ανα-
βατορίου αντίστοιχου µε αυτό που τοποθετήθηκε στον βράχο
της Ακρόπολης. Η χρήση παρόµοιων εξοπλισµών είναι απόλυτα
αναγκαία για να επιτευχθεί µε ασφάλεια η πρόσβαση των επισκε-
πτών µε αναπηρία στο κάστρο».

Αυτό το οποίο εγώ αντιλαµβάνοµαι είναι ότι ναι µεν στα λόγια
θέλουµε την προσβασιµότητα αλλά τι είναι αυτό που έγινε µέχρι
πριν από τεσσεράµισι  χρόνια για την ουσιαστική προσβασιµό-
τητα όλων των συµπολιτών µας και των συνανθρώπων µας στον
πολιτισµό; Σχεδόν τίποτα. Αυτό το οποίο γίνεται για να µπορέ-
σουν οι άνθρωποι µε φυσικές αδυναµίες να απολαµβάνουν τα
πολιτιστικά αγαθά όπως και όλοι εµείς, γίνεται στα τελευταία
τεσσεράµισι χρόνια. Αυτή είναι η πολιτική του Υπουργείου Πολι-
τισµού. Αυτή είναι η πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Αυτή
την πολιτική θα συνεχίσουµε να υλοποιούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-

δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Υπουργέ. 

Στις επόµενες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ. Νικόλαος Ταχιάος. 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 656/30-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνα-
νίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Ανάγκη ένταξης των «Εγγειοβελτιωτικών έργων
παραλίµνιων περιοχών Αµβρακίας - Αµφιλοχίας και Βάλτου Ν. Αι-
τωλοακαρνανίας» στη Δράση 4.3.1: «Υποδοµές εγγείων βελτιώ-
σεων» του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας
2014-2020».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, όπως γνωρίζετε, τα έργα που βρίσκονται

ενσωµατωµένα στις υποχρεώσεις του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας έχουν έναν χρονικό ορίζοντα υλοποίησης τους:
τον Αύγουστο 2026. Στο πλαίσιο αυτό το µεγάλο αρδευτικό έργο
στην Αµφιλοχία που έχει και αντιπληµµυρικό χαρακτήρα µε τον
τίτλο «Εγγειοβελτικά έργα παραλίµνιων περιοχών Αµβρακίας-Αµ-
φιλοχίας και Βάλτου, πρώτη φάση» µε προϋπολογισµό 64,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ το οποίο είχε ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης,
απεντάχθηκε τον περασµένο χρόνο. Συγκεκριµένα προέκυψαν
καθυστερήσεις, όπως είχε απαντήσει τότε όταν είχαµε ρωτήσει

γιατί απεντάχθη, λόγω απαλλοτριώσεων αλλά και από τη διαγω-
νιστική διαδικασία προς εύρεση της αναδόχου εταιρείας. 

Το γεγονός αυτό σε συνδυασµό µε το ότι κρίθηκε απαραίτητο
έπειτα από τις φυσικές καταστροφές του περασµένου φθινοπώ-
ρου να ενταχθούν στο σχέδιο «Ελλάδα» έργα άµεσης προτεραι-
ότητας για την αποκατάσταση των ζηµιών στις περιοχές που
επλήγησαν από τις πληµµύρες καθώς και αντιδιαβρωτικά και αν-
τιπληµµυρικά έργα για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων των
πυρκαγιών οδήγησε στη δυσκολία υλοποίησης των αρδευτικών
έργων της Αιτωλοακαρνανίας εντός του προβλεπόµενου χρονο-
διαγράµµατος και εποµένως στην απένταξη από αυτό. Έκτοτε
είχε δοθεί µία γενική διαβεβαίωση από την Κυβέρνησή σας ότι
τα αντιπληµµυρικά αυτά έργα που απεντάχθηκαν από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα γίνουν µε πόρους είτε από το
νέο ΕΣΠΑ είτε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Υπενθυµίζεται ότι το συγκεκριµένο έργο είναι διττού χαρακτήρα
πρωτίστως, εγγειοβελτιωτικό, αρδευτικό και δευτερευόντως αντι-
πληµµυρικό. Στο πλαίσιο αυτό και µε αφορµή την από 4 Ιανουα-
ρίου πρόσκληση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων για την υποβολή προτάσεων µε καταληκτική ηµεροµη-
νία 9 Φεβρουαρίου, δηλαδή σήµερα, στο πλαίσιο δράσης 4.3.1. το
οποίο έχει τίτλο: «Υποδοµές εγγείων βελτιώσεων του προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας 2014-2020» για τη βελ-
τίωση ή αύξηση των αρδευόµενων εκτάσεων, την ταµίευση
χειµερινών απορροών, τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης
των αρδευτικών υποδοµών και τη χρήση ανακυκλωµένου νερού
στις αρδεύσεις και τεχνητό εµπλουτισµό υπόγειων υδάτων σε ανα-
καίνιση δικτύου από γεωτρήσεις σάς απέστειλα σχετική επιστολή
αιτούµενη να εξετάσετε την ένταξη του έργου στο εν λόγω πρό-
γραµµα για να ξεκινήσει επιτέλους η πραγµατοποίησή του. 

Από την πλευρά του ο Υπουργός Υποδοµών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας στην οµιλία του, στα εγκαίνια που έγιναν προ ηµερών
στον αυτοκινητόδροµο Άκτιο – Αµβρακία, είπε, χαρακτηριστικά,
για το συγκεκριµένο έργο ότι δροµολογείται κατά προτεραιότητα
ώστε να ενταχθεί σε νέο χρηµατοδοτικό εργαλείο. Σύµφωνα µε
διαρροές των τελευταίων ηµερών µαθαίνουµε ότι το Υπουργείο
Υποδοµών εξετάζει, τελικά, την επιλεξιµότητα του έργου αυτού
και την ένταξή του στο ΕΣΠΑ 2021-2027. Αλλά επειδή µιλάµε για
ένα πολύ σηµαντικό έργο που θα βοηθήσει ιδιαίτερα τους αγρό-
τες της περιοχής πρέπει να µην καθυστερήσει άλλο και να ξεκι-
νήσει επιτέλους η διαδικασία της υλοποίησής του όσο το
δυνατόν συντοµότερα. Και επειδή το θέµα «καίει» όλη την Αιτω-
λοακαρνανία παρακαλώ πείτε µου σε ποιο χρηµατοδοτικό πρό-
γραµµα σκοπεύετε να το εντάξετε, πότε σκοπεύετε να το
εντάξετε και ποιος είναι ο χρονικός ορίζοντας πραγµατοποίησης
του έργου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι απολύτως δικαιολογηµένη η ερώτηση της κυ-

ρίας Βουλευτού. Πραγµατικά είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να
απαντηθεί. Θα µου επιτρέψετε µια µικρή διόρθωση. Δεν είναι η
καταληκτική ηµεροµηνία του Ταµείου Ανάκαµψης ο Αύγουστος
του 2026. Αυτό εικάζεται ότι θα είναι. Στην πραγµατικότητα είναι
ο Δεκέµβριος του 2025. Δηλαδή, τα έργα θα πρέπει να έχουν
εκτελεστεί ώστε η Ελλάδα να µπορέσει να πιάσει τα ορόσηµα
που θέτει το Ταµείο Ανάκαµψης το 2025. Εικάζεται ότι για λογι-
στικούς λόγους αυτό µπορεί να παραταθεί µέχρι το 2026. Άρα,
όταν αυτό το έργο εξήχθη από τα τεχνικά δελτία του Ταµείου
Ανάκαµψης ήταν σαφές ότι δεν µπορούσε να εκτελεστεί µέχρι
το τέλος του Δεκεµβρίου του 2025. Έχετε, όµως, απόλυτο δίκιο.
Είναι ένα έργο το οποίο δεν µπορεί να εγκαταλειφθεί, ένα έργο
το οποίο δεν µπορεί να παραπεµφθεί στις καλένδες. Όταν, λοι-
πόν, βγήκε αυτή η πρόσκληση του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης στην οποία αναφέρεστε, είχε ήδη υποβληθεί το
συγκεκριµένο έργο για χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ. Έχει υπο-
βληθεί σε συγκεκριµένη πρόσκληση του Υπουργείου Ανάπτυξης,
η οποία αφορά σε αντιπληµµυρικά έργα, συνολικού ύψους 260
εκατοµµυρίων ευρώ. Από αυτή θεωρούµε ότι υπάρχει δεσµευ-
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µένο ποσό της τάξεως των 160 εκατοµµυρίων ευρώ τα οποία θα
εκτελεστούν από τη Δ19 διεύθυνση του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών. Αυτό είναι σίγουρα το έργο στο οποίο αναφέ-
ρεστε. Είναι το έργο των Μπραµιανών στην Κρήτη. Είναι τα έργα
διευθέτησης ρεµάτων στο Ωραιόκαστρο της Θεσσαλονίκης και
είναι, επίσης, τα αντιπληµµυρικά έργα του Δήµου Λουτρακίου –
Περαχώρας - Αγίων Θεοδώρων. 

Σας λέω ότι αυτά τα έργα αποτελούν προτεραιότητα για το
Υπουργείο µας και αν δεν ικανοποιηθεί ο προϋπολογισµός του
στο σύνολό του από το χρηµατοδοτικό εργαλείο του ΕΣΠΑ, το
υπόλοιπο µέρος θα βαρύνει το ΠΔΕ. Είναι εξασφαλισµένες πι-
στώσεις τις οποίες έχουµε στο πρόγραµµά µας. Δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να καθυστερήσει το συγκεκριµένο έργο, εφόσον
εγκριθεί. Και µόλις εγκριθεί από το ΕΣΠΑ είναι σίγουρο ότι θα
ξεκινήσουν οι διαδικασίες για την εκτέλεσή του. Τότε θα µπο-
ρούσα να σας δώσω και πολύ συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα.
Είναι πρώιµο αυτό και δεν θα ήθελα να δώσω χρονοδιαγράµµατα
τα οποία στην πορεία θα διαψευστούν. Άλλωστε, αναφερθήκατε
στα εγκαίνια του έργου Άκτιο - Αµβρακία. Βλέπετε ότι εκεί αυτό
που πετύχαµε ήταν να παραδώσουµε τη συγκεκριµένη εργολα-
βία, το συγκεκριµένο έργο, τρεις µήνες νωρίτερα από τον χρόνο
εκτέλεσης. Κατά συνέπεια, θέλουµε να µπορούµε να είµαστε
πολύ σαφείς στα χρονοδιαγράµµατα να µην είναι απλώς υποσχέ-
σεις οι οποίες αναφέρονται στις τοπικές κοινωνίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό.

Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Υφυπουργέ, για

τις απαντήσεις σας. Παρ’ όλο που για το συγκεκριµένο θέµα έχω
στείλει, όπως προανέφερα, επιστολή και ακολούθησε και επι-
στολή του Δηµάρχου της Αµφιλοχίας -για τις οποίες δεν υπήρξε
καµµία ανταπόκριση από το Υπουργείο- επανέρχοµαι σήµερα µε
την επίκαιρη ερώτηση. Εποµένως, θέλω να καταλήξω ότι θα επι-
µείνω λίγο παραπάνω για κάποιες επιπλέον διευκρινίσεις. 

Αρχικά, ακούµε εδώ και πολύ καιρό και διαβάζουµε διθυραµ-
βικές ανακοινώσεις και δελτία Τύπου µε µεγάλους τίτλους ότι
«τρέχει το αρδευτικό Αµβρακίας - Αµφιλοχίας», «σε προτεραι-
ότητα το αρδευτικό Αµβρακίας - Αµφιλοχίας», «γκάζι στο αρδευ-
τικό Αµφιλοχίας - Αµβρακίας» κ.λπ.. Έργο, όµως, ακούµε και
έργο δεν βλέπουµε. Έχουµε µείνει στις διατυπώσεις, στα ωραία
λόγια και δυστυχώς, στις συνεχείς απογοητεύσεις.

Πρέπει να καταλάβετε τη σπουδαιότητα του έργου, ότι πρό-
κειται για την ανάπτυξη και την παραγωγική ανασυγκρότηση του
Νοµού Αιτωλοακαρνανίας όπου µε το συγκεκριµένο έργο αρ-
δεύονται κατ’ αρχάς οι παραλίµνιες περιοχές της Αµβρακίας -
Αµφιλοχίας, µια ακαθάριστη έκταση δέδεκα χιλιάδων επτακοσίων
ογδόντα στρεµµάτων και επιπλέον αρδευόµενες εκτάσεις στην
περιοχή Βάλτου -είκοσι πέντε χιλιάδων εκατόν ογδόντα έξι
στρέµµατα-, όπου στην ίδια περιοχή δραστηριοποιούνται κτηνο-
τρόφοι µε ένα πολύ µεγάλο ζωικό κεφάλαιο, το µεγαλύτερο της
περιφέρειάς µας. Πρέπει, επίσης, να καταλάβετε την ανησυχία
των ανθρώπων της περιοχής που πραγµατικά ελπίζουν στον εκ-
συγχρονισµό του πρωτογενή τοµέα, αλλά και στην ενίσχυση της
τοπικής µας οικονοµίας. 

Ταυτόχρονα, όπως ξέρετε κι εσείς πάρα πολύ καλά, πρόκειται
για ένα έργο µε πράσινο πρόσηµο που θα αντιµετωπίζει παράλ-
ληλα και τις συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής µέσω των αντι-
πληµµυρικών έργων. 

Είναι ζωτικό έργο, αναγκαίο και γι’ αυτό επιτακτικό, που θα
βελτιώσει και την ποιότητα ζωής των συµπολιτών µας, αλλά θα
προστατέψει και τις περιουσίες τους, καθώς και το περιβάλλον.
Γι’ αυτό, λοιπόν, έχει χαρακτηριστεί, εξάλλου, και µείζονος ση-
µασίας και εθνικού επιπέδου έργο. 

Μετά και από τις τελευταίες καταστροφές του φθινοπώρου θα
περιµέναµε ότι τέτοιου είδους δράσεις θα προχωράνε µε πολύ
γρήγορους ρυθµούς, ακριβώς, για να ελαχιστοποιήσουµε τις πι-
θανότητες επανάληψης τέτοιων φαινοµένων και σε κάθε περί-
πτωση να είµαστε όσο το δυνατόν καλύτερα προετοιµασµένοι.
Θα περιµέναµε άλλους χρόνους και άλλη επιτάχυνση όσον
αφορά σε τέτοιου είδους έργα. Άρα, δεν νοείται καµµία περαι-
τέρω καθυστέρηση.

Όµως, ζητώ συγκεκριµένες απαντήσεις. Ποιος ο λόγος για τον
οποίο το έργο δεν εντάχθηκε σε αυτό το πλαίσιο της Δράσης
4.3.1, υποδοµές εγγείων βελτιώσεων, του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης το οποίο είχε καταληκτική ηµεροµηνία σήµερα,
ενώ σας ενοχλήσαµε από την πρώτη ηµέρα που άνοιξε η πρό-
σκληση και αφού πληρούσε επαρκώς τις απαραίτητες προϋπο-
θέσεις, µε βάση τα περιγραφόµενα. Γιατί πρέπει να χάνουµε
χρηµατοδοτικές ευκαιρίες και να πηγαίνουµε όλο και πιο πίσω
τις διαδικασίες, µε αόριστο χρόνο έναρξης και υλοποίησης; Νο-
µίζω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν έχει η χώρα µας και ο τόπος µας -
και η Αιτωλοακαρνανία συγκεκριµένα- αυτή την πολυτέλεια.

Ακόµα και να µη θέλατε ή να µην µπορούσατε να εντάξετε εξ
ολοκλήρου το έργο αυτό στο πρόγραµµα του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, τουλάχιστον, θα µπορούσατε να εντάξετε το
µισό ή µέρος αυτού. Δηλαδή, σε ό,τι αφορούσε στα αρδευτικά
δίκτυα και τα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας να εξετάζατε
το ενδεχόµενο συγχρηµατοδότησης από το ΕΣΠΑ. Αυτή τη δυ-
νατότητα δεν ξέρω αν την είδατε και αν όχι, γιατί δεν την έχετε
δει. 

Επίσης, θέλω συγκεκριµένη απάντηση για το χρονοδιάγραµµα
ένταξης του συγκεκριµένου έργου, καθώς και το χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα ξεκάθαρα. Δηλαδή, πότε και πού θα το εντάξετε και
ποιος ο χρονικός ορίζοντας υλοποίησης του συγκεκριµένου
έργου. Ζητάω κι εδώ πειστικές απαντήσεις. 

Κλείνοντας, θέλω να σας ενηµερώσω ότι θα επανέλθω εκ νέου
αν χρειαστεί για να λάβω συγκεκριµένες απαντήσεις γι’ αυτό το
τόσο σπουδαίο έργο της Αιτωλοακαρνανίας και εκφράζω αυτή
τη στιγµή τις αγωνίες όλων των ανθρώπων της Αιτωλοακαρνα-
νίας και παρακαλώ να γίνουν σεβαστές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Προσπαθώ να καταλάβω τη σκοπιµότητα της ερώτησης.
Εσείς θέλετε, προφανώς, να διασφαλίσετε ότι στην περιφέρειά
σας, στους κατοίκους τους οποίους εκπροσωπείτε ένα έργο θα
εκτελεστεί προς όφελός τους. Αυτό σας είπα. Σας είπα ότι το
συγκεκριµένο έργο θα χρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ και αν δεν
επαρκούν τα λεφτά θα χρηµατοδοτηθεί στο υπόλοιπο τµήµα του
από το ΠΔΕ. 

Τώρα προσπαθώ να καταλάβω, επίσης, τι άλλο εννοείτε. Το
έργο αυτό είχε δηµοπρατηθεί το 2022 και η απόφαση κατακύρω-
σης του έργου υπογράφτηκε στις 8-6-2023. Έγινε στις 4-8-2023
ο προσυµβατικός έλεγχος της σύµβασης από το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο και στις 5-10-2023 υποβλήθηκε από τον ανάδοχο υπεύ-
θυνη δήλωση περί µη ύπαρξης οψιγενών µεταβολών. 

Τώρα πώς ένα έργο που πρακτικά έχει ανάδοχο, έχει κατα-
σκευαστεί και µε το που θα διασφαλιστεί η πίστωση µπορεί να
µπει και να ξεκινήσει έργα, θα µπορούσε να σπάσει σε δύο κοµ-
µάτια και να εκτελεστεί το µισό και το άλλο µισό να περιµένει,
αυτό είναι κάτι το οποίο δεν µπορώ να το καταλάβω. Αυτό είναι
κάτι το οποίο θα είχε ενδιαφέρον να είχατε µια τριτοµιλία να µπο-
ρείτε να εξηγήσετε πώς µπορεί να γίνει, αλλά νοµίζω ότι η ίδια
ξέρετε πολύ καλά την εξέλιξη του έργου. 

Εδώ έχουµε πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Ποια είναι τα πολύ
συγκεκριµένα πράγµατα; Έχουµε ένα έργο µε έναν εργολάβο ο
οποίος περιµένει να πάρει την εντολή εγκατάστασής του, πρα-
κτικά δηλαδή, να υπογραφεί η σύµβαση, ένα έργο περιγεγραµ-
µένο και ένα έργο από το οποίο λείπει η χρηµατοδότηση.
Έρχοµαι, λοιπόν, εδώ και σας λέω ότι η χρηµατοδότηση αυτή θα
γίνει από το ΕΣΠΑ. Είναι διασφαλισµένες οι πιστώσεις. Είναι ένα
τεχνικό δελτίο το οποίο στις 24-1-2023 έχει υποβληθεί στο ΕΣΠΑ,
σε ένα πολύ συγκεκριµένο πρόγραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης.
Είναι σαφές ότι θα χρηµατοδοτηθεί από εκεί. 

Τώρα, επειδή δίνετε την εντύπωση ότι θα µπορούσε να χωρέ-
σει στο ΠΑΑ, δηλαδή στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης
αυτό στο οποίο αναφέρεστε, δεν βλέπω ποιος είναι λόγος για
τον οποίο επιµένετε σε ένα άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο το
οποίο, προφανώς, έχει δεσµεύσει το σύνολο των πιστώσεών του
για έργα στην Ελλάδα. Εάν µιλούσαµε για χαµένους πόρους θα
είχε νόηµα αυτή η συζήτηση, θα είχε νόηµα αυτή η κουβέντα. Θα
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είχε νόηµα να έρθετε και να εγκαλέσετε την Κυβέρνηση ότι ξέ-
ρετε, χάνετε πόρους. 

Όταν, όµως, µιλάµε για προγράµµατα τα οποία δεν είναι
απλώς δεσµευµένα στο σύνολό τους, είναι over booked και αυτό
το πράγµα τρέχει στον χρόνο και όλα αυτά τα έργα τρέχουν κι
όταν οι απορροφήσεις είναι πάρα πολύ υψηλές σε όλα τα προ-
γράµµατα, νοµίζω ότι παρέλκει να επαναλαµβάνουµε αιτιάσεις
οι οποίες δεν βρίσκουν καµµία ανταπόκριση στην πραγµατικό-
τητα. 

Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, να είστε βεβαία ότι θα ξεκινήσει
το έργο το συγκεκριµένο. Κατανοώ ότι είστε Αντιπολίτευση. Δεν
είστε εσείς αυτοί οι οποίοι θα µεταφέρετε αυτό στην εκλογική
σας περιφέρεια. Θα το κάνουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Πρέπει, όµως, να ξέρετε ότι υπάρχει µία µαρτυρία ότι εκτε-
λούµε έργα, εκτελούµε έργα στην ώρα τους, εκτελούµε έργα
πριν την ώρα τους και ότι στις δεσµεύσεις µας είµαστε ακριβείς
και ότι δεν κάνουµε διθυραµβικές δηλώσεις από τα πρόσφατα
εγκαίνια, σας ξαναλέω, του δρόµου Άκτιο - Αµβρακία, ο οποίος
πραγµατικά παραδόθηκε στον κόσµο της Αιτωλοακαρνανίας και
όχι µόνο. Ξέρετε ότι, ουσιαστικά, βγάζει από µια δύσκολη πρό-
σβαση τρεις περιοχές της Ελλάδας και τα Ιόνια Νησιά εφόσον
αγγίζει τη Λευκάδα και φυσικά, την Αιτωλοακαρνανία και φυσικά
και την Ήπειρο αφού αγγίζει την Πρέβεζα. Είναι ένα έργο το
οποίο έχει εξαιρετική σηµασία. 

Το ίδιο, λοιπόν, πολύ σύντοµα θα διαπιστώσουν και οι κάτοικοι
της Αιτωλοακαρνανίας στο συγκεκριµένο έργο για το οποίο υπο-
βάλλετε την ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ,

Προχωράµε στην τέταρτη µε αριθµό 662/31-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Παπαδόπουλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Προ-
βλήµατα από την κατασκευή της υπερυψωµένης ταχείας λεωφό-
ρου (Flyover) στην περιφερειακή οδό Θεσσαλονίκης». 

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά µε λύπη θα την κάνω αυτή την
ερώτηση. Χωρίς καµµία σοβαρή προετοιµασία για την κατασκευή
του flyover, η Κυβέρνηση αποφάσισε να θέσει την πόλη της Θεσ-
σαλονίκης σε πολυετή κυκλοφοριακή οµηρία. Είπατε το έργο θα
ολοκληρωθεί σε τέσσερα έτη, όµως, το σχετικό συνέδριο, το
Ανώτατο Διοικητικό Δικαστήριο, διατυπώνει -σε πρόσφατη έκ-
θεση- ότι για την υλοποίηση των παροµοίων δηµοσίων έργων
κατά µέσο όρο ο χρόνος γίνεται δυόµισι φορές µεγαλύτερος.
Ζωή να έχουµε δηλαδή, τα τέσσερα χρόνια θα γίνουν δέκα χρό-
νια.

Kαι η πρώτη καµπάνα χτύπησε. Προχθές σε δηµοσιεύµατα
ήδη αναφέρεται πέντε µήνες καθυστέρηση µε αποκλειστική ευ-
θύνη της Κυβέρνησής σας. Θα πληρώσουµε και πρόστιµο στον
ανάδοχο για τις καθυστερήσεις.

Επίσης, διαπιστώνουµε σοβαρότατες ελλείψεις στον σχεδια-
σµό των διαδικασιών εκτέλεσης του έργου που καθιστούν ανα-
ποτελεσµατική τη διαχείριση της κυκλοφορίας στον αστικό ιστό
της Θεσσαλονίκης, η οποία ήταν επιβαρυµένη από την πολυετή
κατασκευή του µετρό και τις καθυστερήσεις που έχουν σηµει-
ωθεί σε αυτό το έργο. Πιο συγκεκριµένα, δεν έγιναν µελέτες κυ-
κλοφοριακών και περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την
εκτεταµένη χρονικά διάρκεια κατασκευής του έργου, ενώ δεν λή-
φθηκε καµµία µέριµνα για την αντιµετώπιση των συνεπειών κατά
τη φάση κατασκευής του flyover στο κυκλοφοριακό πρόβληµα
της πόλης. Έτσι οι πολίτες της Θεσσαλονίκης χάνουν κατά µέσο
όρο µιάµιση ώρα καθηµερινά από τη ζωή τους, από το εικοσιτε-
τράωρό τους µέσα στο αυτοκίνητο, µε συνέπεια την απόγνωση,
τον συνεχή εκνευρισµό.

Οι δύστυχοι οδηγοί της Θεσσαλονίκης ζητούν τη διακοπή του
έργου. Επίσης, σοβαρές επιπτώσεις έχουν σηµειωθεί στην οικο-
νοµική ζωή της πόλης, ιδιαίτερα στο κέντρο και στον τουρισµό
εν όψει του καλοκαιριού. Κίνδυνοι, επίσης, σηµειώνονται στα

επείγοντα περιστατικά, αφού δεν υπάρχει λωρίδα έκτακτης ανάγ-
κης. Από τα στοιχεία αναφέρεται -από το ΕΚΑΒ- ότι έχει τριπλα-
σιαστεί ο χρόνος που απαιτείται για να µεταβεί το ασθενοφόρο
από τα επείγοντα περιστατικά για να παραλάβει και να µεταφέρει
τον βαρέως πάσχοντα στο νοσοκοµείο. Είναι τεράστιο το πρό-
βληµα. Συνθλίβει την πόλη µας. Η πόλη βρίσκεται σε κυκλοφο-
ριακή ασφυξία.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Με ποιες συγκεκριµένες και άµε-
σες ενέργειες θα δώσετε λύση, ώστε να µειωθεί ο κυκλοφορια-
κός φόρτος από τις µετακινήσεις των πολιτών; Επίσης, πώς θα
παρεµβείτε ώστε να αρθούν αυτές οι κοινωνικοοικονοµικές και
περιβαλλοντολογικές -σοβαρές περιβαλλοντολογικές- επιπτώ-
σεις για τους κατοίκους της πόλης; Θα τα καταθέσω αυτά όλα
στα Πρακτικά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Βουλευτά, χρησιµοποιήσατε µια έκθεση του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου για τα δηµόσια έργα. Υπάρχει µια διαφορά. Το
flyover της Θεσσαλονίκης –ό,τι ονοµάζεται flyover, που στην
πράξη είναι η αναβάθµιση της ανατολικής περιφερειακής της
πόλης- δεν είναι δηµόσιο έργο υπό την κλασική έννοια. Το flyover
της Θεσσαλονίκης είναι µια σύµπραξη δηµοσίου - ιδιωτικού
τοµέα, δηλαδή είναι ένα έργο το οποίο τεχνικά χωρίζεται σε δύο
περιόδους, την περίοδο κατασκευής Τ1 που είναι τέσσερα χρό-
νια και την περίοδο διαχείρισης, λειτουργίας και συντήρησης του
έργου που δεν αφορά µόνο στην ανατολική περιφερειακή, αλλά
στο σύνολο του περιφερειακού της Θεσσαλονίκης για είκοσι έξι
χρόνια.

Δεν γίνεται µε δηµόσιο χρήµα. Γίνεται µε ιδιωτικά κεφάλαια,
µε δανειακά κεφάλαια από τις τράπεζες. Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό
σηµαίνει ότι και ο ανάδοχος και οι τράπεζες έχουν κοινό ενδια-
φέρον το έργο να τελειώσει. Για ποιον λόγο; Πρώτον, γιατί οι
τράπεζες θέλουν να εξασφαλίσουν την αποπληρωµή των δανει-
ακών κεφαλαίων και δεύτερον, γιατί ο ανάδοχος θέλει ο ίδιος να
εξασφαλίσει την αποπληρωµή των οφειλών του δηµοσίου, οι
οποίες θα έρθουν στο διάστηµα των είκοσι έξι ετών της λειτουρ-
γίας του έργου. Άρα, τι τον ενδιαφέρει; Τον ενδιαφέρει να συν-
τοµεύσει την περίοδο κατασκευής, ώστε να αρχίσουν πιο
γρήγορα οι πληρωµές που, ειρήσθω εν παρόδω και είναι πολύ
σηµαντικό, δεν επιβαρύνονται µε διόδια οι Θεσσαλονικείς για τα
είκοσι έξι χρόνια της λειτουργίας, αλλά αποπληρώνονται από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.

Κατά συνέπεια η σύγκριση την οποία κάνετε, αυτή η αναφορά
την οποία κάνετε, δεν έχει βάση. Δεν είναι ένα κλασικό δηµόσιο
έργο. Είναι ένα έργο όπου οι φορείς όλοι έχουν κάθε ενδιαφέρον
να τελειώσει.

Πήρε παράταση πεντέµισι µήνες. Βεβαίως. Τι πήρε παράταση;
Πήρε παράταση η διάρκεια κατασκευής από την εγκατάσταση
του εργοταξίου µέχρι την παράδοση του έργου. Δεν πήρε η πε-
ρίοδος κατασκευής παράταση. Δεν επηρεάζει αυτόν τον χρόνο
κατασκευής. Άργησε να εγκατασταθεί το εργοτάξιο πεντέµισι
µήνες, προφανώς, διότι έπρεπε να λήξουν ζητήµατα τα οποία
αφορούσαν στην προετοιµασία της πόλης για το συγκεκριµένο
έργο.

Υπάρχει προετοιµασία για το συγκεκριµένο έργο η οποία θα
µπορούσε να ανατρέψει πλήρως αυτό που σήµερα οι Θεσσαλο-
νικείς ζουν ως αναστάτωση; Προφανώς, όχι. Δεν υπήρχε. Δεν θα
µπορούσε να γίνει αυτό, διότι είναι ένα έργο που στερεί δύο λω-
ρίδες κυκλοφορίας από τον περιφερειακό της πόλης και φυσικά,
αναστατώνει και τους εισερχόµενους στον περιφερειακό, αλλά
και την πόλη µε την έννοια ότι αυτές οι λωρίδες κυκλοφορίας,
αυτή η χωρητικότητα, πρέπει να αναπληρωθεί από κάπου αλλού.
Προφανώς αναπληρώνεται από τη διαµπερή κυκλοφορία µέσα
από την πόλη.

Υπάρχουν µέτρα τα οποία µπορούν να βελτιώσουν τα πράγ-
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µατα; Βεβαίως. Συζητήθηκαν αυτά τα µέτρα εχθές στο Μαξίµου
µε τον Πρωθυπουργό µε δική του πρωτοβουλία και µε πρωτοβου-
λία τόσο του Περιφερειάρχη κ. Τζιτζικώστα, όσο και του Δηµάρχου
κ. Αγγελούδη. Θα δείτε αυτά τα µέτρα να ανακοινώνονται τις αµέ-
σως προσεχείς ηµέρες. Αλλά σας ξαναλέω ότι δεν υπάρχει η από-
λυτη ασπιρίνη. Δεν υπάρχει αυτό το πράγµα.

Στην Αθήνα αυτό το οποίο ζούµε είναι ένα διαρκές µποτιλιάρι-
σµα σε πάρα πολλές οδούς της πόλης. Κατ’ αρχάς ξέρουµε όλοι
ότι υπάρχει πρόβληµα στον Κηφισό. Είναι η καθηµερινότητα των
Αθηναίων. Ξέρουµε ότι υπάρχει πρόβληµα ακόµα και στην Αττική
Οδό, δηλαδή στην έξοδο προς Λαµία δηµιουργούνται πολύ µεγά-
λες ουρές, ακόµα και στον περιφερειακό του Υµηττού σήµερα το
πρωί -και κάθε πρωί- σε συγκεκριµένες ώρες έχει µποτιλιαρί-
σµατα. Αυτό µπήκε στη ζωή των Αθηναίων σιγά-σιγά, σιγά-σιγά,
έγινε στοιχείο της καθηµερινότητάς τους. Η διαφορά µε τη Θεσ-
σαλονίκη είναι ότι λόγω flyover αυτή η επιβάρυνση της κυκλοφο-
ρίας ήρθε ξαφνικά. Δυστυχώς, όµως, εάν δεν ερχόταν ξαφνικά,
θα ερχόταν σταδιακά κατά τον ίδιο τρόπο που το ζει η Αθήνα, γιατί
ανεβαίνει πάρα πολύ η ζήτηση για κυκλοφορία αυτοκινήτου. Ει-
δικά πέρυσι, όταν ταξινοµήθηκαν στη χώρα µας εβδοµήντα χιλιά-
δες νέα αυτοκίνητα, ήταν αναπόφευκτο να έχουµε τέτοια εξέλιξη.

Κατανοώ ότι υπάρχει πρόβληµα. Θα κάνουµε ό,τι είναι δυνα-
τόν για να βελτιώσουµε την κατάσταση, αλλά η απόλυτη ασπι-
ρίνη δεν υπάρχει. Αυτό είναι ξεκάθαρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παπαδόπουλε,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε όλο τον σε-
βασµό και καταλαβαίνω τη δύσκολη θέση που βρίσκεστε -γιατί
έρχεστε και στη Θεσσαλονίκη, σας έχω δει στο αεροδρόµιο-,
αλλά πρέπει να γνωρίζετε ότι εκεί ο βίος έγινε αβίωτος.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να γνωρίζετε ότι έχουµε µαζικές προ-
σφυγές των κατοίκων που ζουν στις παράπλευρες µεριές της πε-
ριφερειακής οδού, γιατί βασανίζονται.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε την υπερβολική αύξηση των
ρύπων που καταγράφεται κάθε µέρα στη Θεσσαλονίκη από τα
ατελείωτα µποτιλιαρίσµατα και δεν συγκρίνονται µε αυτά των
Αθηνών που αναφέρατε.

Κύριε Υπουργέ, κανείς από εµάς δεν είναι αντίθετος µε τη διε-
νέργεια έργων στην πόλη που θα συµβάλλουν στη βελτίωση των
σοβαρότατων κυκλοφοριακών προβληµάτων της πόλης µας. Η
Θεσσαλονίκη, όµως, δεν είναι Αθήνα, γιατί ένα κέντρο έχει η
Θεσσαλονίκη, όχι δέκα και έχει µόνο µια περιφερειακή οδό. Τι
έγινε εδώ; Το κέντρο ήταν ήδη επιβαρυµένο από δεκαετίες, Το
µετρό -νιός ήµουν εγώ και γέρασα- ξεκίνησε στην περιοχή του
Κούβελα -θα τα θυµάστε και εσείς- και ήµουν τότε περίπου δε-
καπέντε χρονών και τώρα έγινα πενήντα τεσσάρων χρονών και
ακόµη το µετρό δεν έγινε. Δηλαδή στην κυριολεξία έγινε το «νιος
ήµουν και γέρασα».

Επιχειρήσεις στο κέντρο έκλεισαν, αγορές χρεοκόπησαν, το
κέντρο της πόλης ερήµωσε, έχασε την παλιά του αίγλη που χαι-
ρόσουν να περπατάς στο κέντρο µας. Η µόνη διέξοδος, εφόσον
έκλεισε το κέντρο, ήταν η µοναδική περιφερειακή οδός -µια, δεν
είχε άλλη- και αυτή πολλές φορές ήταν επιβαρυµένη και πριν από
το έργο, γιατί ήταν µόνη. Αυτό που ζούµε αυτούς τους µήνες,
κύριε Υπουργέ, είναι από τα άγραφα. Έκλεισαν τη µια λωρίδα,
όπως είπατε, από κάθε κατεύθυνση λόγω των έργων, από τη µο-
ναδική ξαναλέω περιφερειακή οδό. Ο κόσµος διαµαρτύρεται,
γιατί δεν βλέπει και τα συνεργεία, δεν βλέπει απογευµατινές δου-
λειές, δεν βλέπει νυχτερινές βάρδιες τα εργοτάξια να δου-
λεύουν. Πάτε στη Γερµανία, πάτε στην Τουρκία, θα δείτε µε
προβολείς ακόµα και στην Τουρκία να δουλεύουν όλο το εικοσι-
τετράωρο οι άνθρωποι, γιατί εκεί σέβονται τους πολίτες τους.

Ο Έλληνας πολίτης, κύριε Υπουργέ, είναι πραγµατικά ένας πο-
λίτης ενός κατώτερου Θεού, όπως λέει και ο Πρωθυπουργός
µας. Το είδαµε στις Πρέσπες, το είδαµε στα µνηµόνια, στην παν-
δηµία, το βλέπουµε στους γάµους των οµοφυλοφίλων. Οι Έλλη-
νες πολίτες στα κάγκελα από τον Έβρο µέχρι την Κρήτη και η
Κυβέρνησή σας ενδιαφέρεται για τους γάµους, τους αρραβώνες
και τα βαφτίσια των οµοφυλοφίλων. Ντροπή! Μόνο αυτά τη νοι-
άζουν.

Και τελειώνοντας θέλω να πω τα εξής. Μια φράση ακόµα θα

πω, κύριε Υπουργέ. Ζητούµε, πραγµατικά, να το δείτε και να στα-
µατήσετε άµεσα το όνειδος του flyover που καταστρέφει την
πόλη µας, τη Θεσσαλονίκη µας. Αν είστε ικανοί κάντε πρώτα το
µετρό. Κάντε το µετρό για να ανοίξει το κέντρο, ώστε να πάρει
ανάσα το κέντρο. Ή αλλιώς, αν είστε ικανοί, κάντε την προ-
αστιακή οδό πέριξ της πόλης δηλαδή, ώστε να διευκολυνθεί η
περιφερειακή. Και µετά κάντε όσα flyover θέλετε. Θέλει πολύ
µυαλό να το σκεφτεί αυτό κανείς; Κοινός νους χρειάζεται σή-
µερα. Δυστυχώς, πάσχουµε από κοινό νου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Πώς καταφέρατε να µπερδέψετε τον flyover µε τον γάµο
των οµόφυλων ζευγαριών δεν το έχω καταλάβει. Ψαρεύετε από
το δεύτερο θέµα όχι από το πρώτο.

Όσον αφορά το πρώτο θέµα δεν τα ξέρετε καλά τα πράγµατα.
Μάλλον επειδή είστε Βουλευτής της Β’ Περιφέρειας Θεσσαλο-
νίκης δεν ζείτε την πόλη. Κοιτάξτε, αναφέρατε µετρό και αναφέ-
ρατε µια πραγµατικότητα για τη Θεσσαλονίκη. Όντως ήταν
οδυνηρή η περιπέτεια του µετρό. Ήµουν ο δηµοτικός σύµβουλος
ο οποίος παρέδωσε –η υπογραφή µου υπάρχει στην «Αττικό
Μετρό»- τους χώρους οι οποίοι κατελήφθησαν για να εγκαταστα-
θούν τα εργοτάξια. Όµως, είµαι και ο Υφυπουργός ο οποίος, µαζί
µε τον κ. Σταϊκούρα, πριν από µία και κάτι εβδοµάδες παραδώ-
σαµε την Εγνατία Οδό. Απελευθερώσαµε το τελευταίο εργοτάξιο
του µετρό στην πόλη. Η διαµπερής κίνηση από την πόλη είναι
πλέον απολύτως ελεύθερη, είναι ανεµπόδιστη. Δεν υπάρχουν εµ-
πόδια για τη διαµπερή κίνηση στην πόλη.

Λέτε ότι υπάρχει πρόβληµα στο κέντρο. Ξέρετε γιατί υπάρχει
πρόβληµα στο κέντρο; Γιατί υπάρχουν αντιδράσεις στο κέντρο;
Γιατί στη Θεσσαλονίκη είµαστε κακοµαθηµένοι. Θεωρούσαµε αυ-
τονόητο ότι θα παρκάρουµε στην Τσιµισκή, ότι θα παρκάρουµε
στη λεωφόρο Καραµανλή, ότι θα υπάρχουν χρήσεις οι οποίες
είναι σε κάθε περίπτωση ασύµβατες µε τον χαρακτήρα συγκε-
κριµένων οδών. Φυσικά, αυτό αποτελεί αναστάτωση όταν ξαφ-
νικά βγήκε η Τροχαία στους δρόµους και γράφει.

Λοιπόν, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Ο καθένας διαβάζει
την αναστάτωση –και αυτό που λέω αναστάτωση, πραγµατικά,
για πολλούς είναι ταλαιπωρία- µε τον δικό του τρόπο. Όµως, µι-
λάµε για ένα κράτος το οποίο είναι συγκροτηµένο, για ένα κρά-
τος το οποίο λειτουργεί πλέον, για ένα κράτος το οποίο δεν κάνει
τίποτα άλλο παρά να εφαρµόζει τον νόµο.

Αυτήν τη στιγµή τα µέτρα τα οποία εφαρµόζονται στη Θεσσα-
λονίκη είναι απλά η εφαρµογή του νόµου. Είναι η Τροχαία στους
δρόµους και διώχνει την παράνοµη κίνηση. Είναι η Τροχαία η
οποία, όπου χρειάζεται, διευκολύνει. Έχει διευκολύνει πολλές
φορές ασθενοφόρα να κινηθούν. Καλά κάνετε και ανησυχείτε για
τα ασθενοφόρα. Εντός των ηµερών υπογράφεται µια σύµβαση
µε το Ταµείο Εθνικής Αµύνης για να διανυθεί ο δρόµος από το
Στρατόπεδο Καρατάσιου ο οποίος θα οδηγεί στο Νοσοκοµείο
Παπαγεωργίου και στο 424 και φυσικά χρησιµοποιείται και η
οδός πρόσβασης προς το Παπανικολάου.

Σίγουρα υπάρχει αναστάτωση στην πόλη, αλλά τα πράγµατα
δεν είναι έτσι όπως τα λέτε. Αν εσείς, ως κόµµα, αποδέχεστε τις
ατοµικές διαφορές που έχουν µε το συγκεκριµένο έργο συγκε-
κριµένοι κάτοικοι οι οποίοι ζουν πάνω από τον περιφερειακό,
αυτό είναι άλλο θέµα. Πρέπει όµως να ξεκαθαρίσω κάτι. Το µόνο
το οποίο µπορεί να σταµατήσει τον flyover, γιατί σας εξήγησα
πώς κατασκευάζεται, είναι οι δικαστικές εµπλοκές. Τίποτε άλλο.
Χρηµατοδότηση υπάρχει, ενδιαφέρον να τελειώσει το έργο
υπάρχει από όλους, κίνητρο να τελειώσει το έργο υπάρχει. Δεν
υπάρχει άλλος τρόπος να σταµατήσει το flyover.

Και µέσα στη Βουλή, επειδή υπάρχουν δηµοσιεύµατα τις τε-
λευταίες µέρες που λένε ότι η Κυβέρνηση εξετάζει την αναστολή
του flyover µέχρι να λειτουργήσει το µετρό, θέλω να απαντήσω
δύο πράγµατα και θα τελειώσω:

Το πρώτο, το µετρό δεν είναι συµπληρωµατικό ή ανταγωνι-
στικό έργο του flyover. Όταν θα λειτουργήσει το µετρό, βεβαίως,
θα βελτιώσει τις συνθήκες κυκλοφορίας στο εσωτερικό της
πόλης κατά µήκος της διαδροµής που εξυπηρετεί, γιατί προφα-
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νώς θα λιγοστέψουν τα αυτοκίνητα εκεί, αλλά δεν είναι µέσο το
οποίο µπορεί να αναπληρώσει τις περιµετρικές κίνησης της
πόλης τις οποίες εξυπηρετεί ο περιφερειακός δρόµος.

Το δεύτερο που θέλω να ξεκαθαρίσω, λοιπόν, είναι ότι δεν
υπάρχει η παραµικρή πρόθεση της Κυβέρνησης για αναστολή
του flyover. Το έργο θα συνεχιστεί. Λέτε ότι είµαστε σε δύσκολη
θέση. Προφανώς, είµαστε σε µια θέση όπου πρέπει να εξηγή-
σουµε στους Θεσσαλονικείς, οι οποίοι αιφνιδιάστηκαν αλλά δεν
υπήρχε άλλος τρόπος να γίνουν τα πράγµατα διαφορετικά, ότι
είναι ένα έργο το οποίο για τα επόµενα τριάµισι και κάτι λιγότερο
χρόνια θα αναστατώσει τις µετακινήσεις τους, αλλά είναι ένα
έργο το οποίο θα φέρει µια µεγάλη αλλαγή στην πόλη η οποία
θα έχει πολύ σοβαρές θετικές περιβαλλοντικές επιπτώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη, µε αριθµό 669/4-2-2024, επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Παρα-
σκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών µε θέµα: «Η δυτική Μακεδονία «χάνει το τρένο»
µέχρι το 2044».

Κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου αφορά πολύ συγκεκριµένα,

όπως ήδη αναγνώστηκε, τη µετάθεση του έργου της σιδηροδρο-
µικής σύνδεσης Κοζάνης - Καλαµπάκας και κατ’ επέκταση µε το
λιµάνι της Ηγουµενίτσας για το µακρινό 2044, σύµφωνα µε τις
πρόσφατες ανακοινώσεις της Κυβέρνησης.

Πριν από οτιδήποτε άλλο, στο πρώτο σκέλος της οµιλίας µου,
νοµίζω ότι είναι χρήσιµο –και θα ζητήσω και µια πολύ µικρή
ανοχή από το Προεδρείο εάν χρειαστεί- να παραθέσω κάποια
ιστορικά στοιχεία που θα είναι χρήσιµα για µια ουσιαστική συζή-
τηση έστω και στα στενά πλαίσια µιας επίκαιρης ερώτησης. Γιατί
σήµερα πρέπει να ξεκινήσει αυτός ο διάλογος και όχι να κλείσει. 

Η συγκεκριµένη γραµµή έχει χαραχτεί προπολεµικά. Μετά τον
πόλεµο ακολούθησε την πορεία του τρένου εν γένει, ξεχάστηκε
δηλαδή. Το έργο επανήλθε τη δεκαετία του 1990, όταν όλοι οι
φορείς της πόλης µε επικεφαλής τον Δήµο της Κοζάνης -στον
οποίο είχα την τιµή τότε να είµαι Δήµαρχος- αρχίσαµε να επανα-
φέρουµε συστηµατικά αυτό το έργο, µε αποτέλεσµα τα επιχει-
ρήµατά µας για το έργο αυτό να το εντάξουν στα διευρωπαϊκά
δίκτυα βασική προϋπόθεση για να µπορεί να χρηµατοδοτηθεί
από διαρθρωτικά ταµεία.

Στη συνέχεια, ως φυσικό αποτέλεσµα, η Κοζάνη και η περιοχή
της είναι το µοναδικό σηµείο της δυτικής Μακεδονίας που έχει
συµπεριληφθεί στο δίκτυο πόλεων κόµβων του ευρωπαϊκού βα-
σικού σιδηροδροµικού δικτύου και του εκτεταµένου. Ονοµάζεται
εκτεταµένο διότι είναι καινούργια η γραµµή. 

Όλη αυτή η προσπάθεια κλιµακώθηκε την περίοδο 1999 -
2014, επί προεδρίας κ. Θεοφανόπουλου, στον ΟΣΕ. Το έργο άρ-
χισε να ωριµάζει σταδιακά µε αποτέλεσµα το 2014 να συµπερι-
ληφθεί στο πρόγραµµα τεσσάρων περίπου δισεκατοµµυρίων που
υπέβαλε η ελληνική κυβέρνηση στο τέλος του 2014 προς την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε το στρατηγικό πλαίσιο επενδύσεων και συγ-
κεκριµένα στο κοµµάτι των σιδηροδροµικών έργων. Ήταν το
µεγαλύτερο έργο στα 4 δισεκατοµµύρια. Ήταν ένα έργο των 800
εκατοµµυρίων και συµπεριελάµβανε την υπόγεια γραµµή δύο χι-
λιοµέτρων στην πόλη της Κοζάνης για το επιβατικό τρένο, την
επιβατική γραµµή, µε παράκαµψη από την Κοζάνη, που συναν-
τούσε λίγο δυτικότερα την επιβατική γραµµή, για να µην περνάνε
οι εµπορικές αµαξοστοιχίες µέσα από την πόλη, και εµπορευµα-
τικό σταθµό ακριβώς εκεί που προβλέπει και τον χωροταξικό
σταθµό βόρεια της Κοζάνης, µεταξύ Κοζάνης και Πτολεµαΐδας. 

Ένα έργο πολλαπλής αναπτυξιακής σηµασίας, όπως συνο-
πτικά το περιγράφω, είχε πάρει τον δρόµο του.

Μάλιστα, έχει σηµασία, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό ζήτησα την
ανοχή σας, να πω ότι σύµφωνα µε τον φάκελο που υπέβαλε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση η κυβέρνηση τότε, το έργο χαρακτηριζόταν
ως ένα έργο που έχει όλες τις αδειοδοτήσεις, έχει εγκεκριµένους
περιβαλλοντικούς όρους, σκοπιµότητα και εφικτότητα. Είχε, δη-

λαδή, ανοιχτό τον δρόµο, και µε χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης
των µελετών του το 2015, διαγωνισµό το 2017 - 2018 και υλοποί-
ησης µεταξύ 2017 και 2022. Δηλαδή τώρα θα έπρεπε να έχουµε
εδώ και δύο χρόνια το έργο, όπως το περιέγραψα πολύ συνο-
πτικά, εκτελεσµένο. 

Στη συνέχεια ήρθε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ κατά τη διάρ-
κεια της οποίας έγιναν διάφορα ακατανόητα πράγµατα. Εν πάση
περιπτώσει έγιναν τότε και άλλα πολλά τέτοια στη χώρα. Το έργο
απεντάχθηκε, βγήκε από τους πίνακες χρηµατοδότησης χωρίς
καµµία αιτιολογία, χωρίς ποτέ να δοθεί καµµία εξήγηση.

Γκρεµίστηκαν κάτι γέφυρες του ΟΣΕ µε κάτι τελετές µάλιστα
που γιόρταζαν κάποιοι τότε. Εν πάση περιπτώσει αυτή η περίο-
δος κρίθηκε και αξιολογήθηκε από τους πολίτες σε αλλεπάλλη-
λες εκλογικές αναµετρήσεις και του ’19 και του ’23.

Το ’19, η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -και εδώ ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε- δεν ασχολήθηκε µε το τρένο, αφού δεν
ασχολήθηκε καν µε τη Σύµβαση 717 µε τραγική κατάληξη το δυ-
στύχηµα των Τεµπών. Ήταν στις τελευταίες προτεραιότητες το
τρένο γενικά. 

Το Φλεβάρη, όµως, του ’23 ο κύριος Πρωθυπουργός ερχόµε-
νος στη δυτική Μακεδονία και συγκεκριµένα στη Κοζάνη ανακοί-
νωσε στα έργα πρώτης προτεραιότητας της Κυβέρνησής του το
επόµενο διάστηµα ακριβώς τη συγκεκριµένη σιδηροδροµική
γραµµή. Και έρχεται το Υπουργικό Συµβούλιο και εγκρίνει µια ει-
σήγησή σας, του Υπουργείου σας, πριν ένα µήνα ακριβώς όπου
το έργο µετατίθεται για το ’44.

Το ερώτηµα το πρωταρχικό είναι ένα. Τι ακριβώς έχει συµβεί
και έχει πάει στο απώτερο µέλλον αυτό το έργο; Τι ακριβώς άλ-
λαξε την προτεραιότητα; Γι’ αυτό και περιέγραψα αυτά που είπα
νωρίτερα, όλες τις προϋποθέσεις που είχε ένα έργο, ήταν πανέ-
τοιµο ουσιαστικά για να ξεκινήσει και µετατίθεται στο µακρινό
’44. Είναι το πρώτο ερώτηµα µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Αγαπητέ κύριε Βουλευτά, έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον η
ερώτησή σας και κυρίως η ιστορική αναφορά την οποία κάνατε
θα µπορούσα να την παρακολουθήσω. Δεν το ξέρετε αλλά κατά
το 1/4 η καταγωγή µου είναι από το νοµό σας και µάλιστα ο αδελ-
φός της γιαγιάς µου ήταν πρώτος Έλληνας Δήµαρχος του Αµυν-
ταίου. Κατά συνέπεια ξέρω πάρα πολύ καλά τη σιδηροδροµική
ιστορία της περιοχής. Μπορώ να αναφερθώ εξαρχής σ’ αυτήν.
Ξέρω και την κατάσταση της σιδηροδροµικής γραµµής. Ξέρω
πάρα πολύ καλά την περιοχή για την οποία µιλάτε. 

Εάν, λοιπόν, ανατρέξουµε στο χρόνο αναφέρατε την ηµερο-
µηνία 2014. Μα αν δεν µε απατά η µνήµη µου το 2015 µπήκαµε
σε ένα τρίτο µνηµόνιο και τα πράγµατα δυσκόλεψαν για την Ελ-
λάδα. Είναι µία περίοδος στην οποία γίνανε κάποιες πολύ συν-
ταρακτικές αλλαγές σ’ αυτόν τον τόπο. Αναφέρατε τον Φλεβάρη
του ’23. Μα αν δεν κάνω λάθος, λίγο µετά έγινε το δυστύχηµα
των Τεµπών το οποίο ανέτρεψε πάρα πολλά πράγµατα και κυ-
ρίως αποκάλυψε έναν µεγάλο ασθενή στην ελληνική πραγµατι-
κότητα, που λέγεται ελληνικός σιδηρόδροµος. Δεν µπορεί να
ερχόµαστε σήµερα και να συζητάµε για τον ελληνικό σιδηρό-
δροµο µε όρους του παρελθόντος, και να µη βλέπουµε ότι, πραγ-
µατικά, υπάρχει ένας ασθενής. Και µπορώ εγώ πλέον µε την
εµπειρία που έχω ως Υφυπουργός, που έχω την εποπτεία της
ΕΡΓΟΣΕ κυρίως, αλλά και µία πολύ άµεση γνώση των έργων που
εκτελεί ο ίδιος ο ΟΣΕ, να σας πω ότι υπάρχουν θέµατα τα οποία
αυτή τη στιγµή προέχουν. 

Τι προέχει; Το πρώτο που προέχει είναι µία βαθιά µεταρρύθ-
µιση του ΟΣΕ και της ΕΡΓΟΣΕ και της ΓΑΙΑΟΣΕ και όλου του πε-
ριβάλλοντος της παροχής σιδηροδροµικών υπηρεσιών στην
Ελλάδα. Η κατάσταση η οποία επικρατεί δεν είναι η καλύτερη.
Βεβαίως, µπορούν επί χάρτου να γίνονται σχέδια, µπορούν να γί-
νονται µελέτες, αλλά όταν υπάρχουν πολύ συγκεκριµένα προ-
βλήµατα τα οποία πρέπει να λυθούν είναι προφανές ότι αυτά
προέχουν. 

Αναφέρεστε ας πούµε στη γραµµή της Καλαµπάκας. Πρέπει
να ξέρετε ότι η γραµµή Παλαιοφάρσαλο έως Καλαµπάκα έχει κα-
ταστραφεί από τον Daniel. Εκείνο είναι ένα έργο όπου υπήρχε
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εγκατεστηµένη η εργολαβία για την ηλεκτροδότηση και τη σή-
µανση και στο οποίο τώρα έρχεται να προστεθεί η αποκατά-
σταση ύψους 45 εκατοµµυρίων ευρώ. Έχουµε τη γραµµή του
Βόλου, τη γραµµή Λάρισα - Βόλος. Η γραµµή Λάρισα - Βόλος µε
εγκατεστηµένη, επίσης, εργολαβία έχει αυτή τη στιγµή ζηµιές οι
οποίες υπερβαίνουν τα 150 εκατοµµύρια. Οι ζηµιές του Daniel
στο σιδηροδροµικό δίκτυο συνολικά υπερβαίνουν τα 470 εκατοµ-
µύρια.

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και συζητάµε για σιδηροδροµικά
έργα τα οποία είναι ακριβά, τα οποία ναι έχουν µελετηθεί, ναι
έχουν συζητηθεί, ναι έχουν γίνει αποδεκτά όταν έχουµε αυτή την
εµπειρία δύο γεγονότων. Δηλαδή, έχουµε την αποκάλυψη ότι
είναι ο µεγάλος ασθενής ο σιδηρόδροµος και πρέπει να επέµ-
βουµε. Και δεν είναι ασθενής επειδή δεν ασχολήθηκε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι λάθος αυτό. Και η
προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών είχε
ένα πολύ σαφές πρόγραµµα ανάπτυξης σιδηροδροµικών έργων
το οποίο εµείς το κληρονοµήσαµε και στο µέτρο του δυνατού
υπό τις πραγµατικές συνθήκες προσπαθούµε να το προχωρή-
σουµε. 

Και έχουµε και µία δεύτερη ανατροπή της πραγµατικότητας
που λέγεται Daniel η οποία τι θέλει; Θέλει σε ένα πάρα πολύ
βραχύ χρονικό διάστηµα να έρθουµε και από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να µπορέσουµε
πρώτον να βρούµε, δεύτερον να κινητοποιήσουµε, και τρίτον να
απορροφήσουµε πόρους της τάξεως του 1,4 δισεκατοµµυρίου
µόνο για βασικές αποκαταστάσεις βασικών υποδοµών στην Ελ-
λάδα. 

Το να ερχόµαστε σήµερα και να ανασύρουµε ένα πολύ συγκε-
κριµένο έργο νοµίζω ότι δεν είναι παραγωγικό. Επιτρέψτε µου δε
να πω ότι, επειδή όπως σας είπα γνωρίζω την περιοχή, η Κοζάνη
δεν είναι η Κοζάνη του παρελθόντος. Και µε τις δικές σας κυβερ-
νήσεις και µε τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ξέ-
ρετε, παραδόθηκε ένα κολοσσιαίο έργο στη Μακεδονία και στη
Θράκη και στην Ήπειρο, η Εγνατία Οδός. Θεσσαλονίκη - Κοζάνη
είναι σήµερα στη χειρότερη περίπτωση µιάµιση ώρα. Θεσσαλο-
νίκη - Κοζάνη ξέρετε ότι οι πάντες το κάνουν πολύ πιο γρήγορα,
γιατί δεν κρατούν και τα όρια ταχύτητας. Ξέρουµε πολύ καλά ότι
δεν υπάρχουν πλέον οι συνθήκες αποµόνωσης, οι οποίες υπήρ-
χαν στο παρελθόν. 

Τα Γρεβενά -βλέπω εδώ τον Βουλευτή Γρεβενών της Νέα Δη-
µοκρατίας που µπήκε στην Αίθουσα- έχουν βγει από την αφάνεια.
Το καταλαβαίνω. Κάποια στιγµή πρέπει να υπάρξει σιδηροδρο-
µική σύνδεση και µε τη δυτική Μακεδονία και την Ήπειρο και να
προωθηθούν τα µεγάλα έργα. Είναι η πρώτη φορά που έρχεται
η Κυβέρνηση και βάζει ένα χρονοδιάγραµµα το οποίο είναι ρεα-
λιστικό και αυτό πρέπει να το αναγνωρίσουµε και να αποδώ-
σουµε τα εύσηµα γι’ αυτό στον κ. Σταϊκούρα, ο οποίος πήρε την
πολιτική απόφαση να πάει στο Υπουργικό Συµβούλιο και να έρθει
στη Βουλή και να πει πώς έχουν τα πράγµατα ακριβώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κου-
κουλόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά,
είναι εκπληκτική η απάντησή σας µου έχει κάνει φοβερή εντύ-
πωση. Ό,τι δεν πήγε καλά την περίοδο ’15 - ’19 έχει να κάνει µε
το ότι είχαµε τρίτο µνηµόνιο, κάτι τέτοια έλεγε και ο ΣΥΡΙΖΑ.
Αυτό είναι επενδυτικό έργο, επενδυτικό πρόγραµµα. Καµµία
σχέση δεν είχαν τα µνηµόνια και τα δηµοσιονοµικά µε τα επεν-
δυτικά προγράµµατα. Ήταν θέµα προτεραιοτήτων. Το ίδιο ισχύει
και για την περίοδο ’19 - ’23. Δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία που
δεν προχώρησε ένα έργο µε την ωριµότητα που περιέγραψα.

Δεύτερον, το δυστύχηµα των Τεµπών που ακολουθούσε,
πραγµατικά, την εξαγγελία του Πρωθυπουργού -σ’ αυτό να συµ-
φωνήσω- ίσα-ίσα ανέδειξε ότι είναι αποσυνάγωγο µέσον ο σιδη-
ρόδροµος, ενώ η χώρα έχει 72, 74 δισεκατοµµύρια -δεν ξέρω
πόσα- Ταµείο Ανάκαµψης και ΕΣΠΑ την επόµενη περίοδο, χώρος
για να χρηµατοδοτηθεί ο σιδηρόδροµος δεν βρέθηκε γιατί περί
αυτού πρόκειται. Αυτό δεν το είπατε, όµως, που είναι µια ουσια-
στική απάντηση. Και αυτό είναι που πρέπει να αλλάξει. 

Εγώ, όµως, παρ’ όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, θα σας πω, κύριε
Υπουργέ, γιατί σας είπα ότι θέλω σήµερα να ξεκινήσουµε διά-

λογο και όχι να τον κλείσουµε. Εγώ δεν θέλω να αναστήσω κάτι
εκτός και αν θεωρείτε πεθαµένο το έργο µε τη λέξη «ανασταίνω».
Εν πάση περιπτώσει ας το θεωρήσω ρητορικό σχήµα, δεν θέλω
να σταθώ εκεί. 

Ακούστε να δείτε. Τι έχει συµβεί από το ’14 µέχρι σήµερα; Θα
σας πω δύο µείζονα γεγονότα. Το ένα είναι ότι το 2019 έχει εξαγ-
γείλει ο Πρωθυπουργός την απολιγνιτοποίηση. Η περιοχή της
δυτικής Μακεδονίας καταποντίζεται κυριολεκτικά. Επενδυτές
συγκεκριµένοι µε ονοµατεπώνυµο, λόγω ανυπαρξίας σιδηροδρο-
µικής σύνδεσης, απέσυραν το επενδυτικό τους ενδιαφέρον από
την περιοχή περί αυτού πρόκειται. Είναι τέτοιο µέσον ο σιδηρό-
δροµος. Συνήθως τα µέσα µεταφοράς τα αντιλαµβανόµαστε πώς
θα µεταφέρουν εµάς στη Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα και σε άλλα
µεγάλα αστικά κέντρα, κυρίως, όµως έχουν να κάνουν µε εµπο-
ρευµατικές αµαξοστοιχίες και µε την κίνηση εµπορευµάτων
πρώτα απ’ όλα. Το ξέρετε αυτό, όπως το ξέρω και εγώ.

Έχει, λοιπόν, νευραλγική σηµασία αυτό το έργο για την πε-
ριοχή, η οποία ψάχνει να οικοδοµήσει ένα µοντέλο ανάπτυξης
και από αυτή την άποψη έχει µεγαλύτερη προτεραιότητα από
αυτή που είχε το 2014, όταν δεν υπήρχε στον ορίζοντα απολιγνι-
τοποίηση µε τέτοιο βίαιο χαρακτήρα τόσο άµεση και µε τέτοιες
τραγικές συνέπειες στο εισόδηµα των κατοίκων. 

Και το δεύτερο που έχει συµβεί, ήδη το µνηµονεύσατε και το
µνηµόνευσα και εγώ. Έχουµε στα χέρια µας ένα τεράστιο επεν-
δυτικό πρόγραµµα και το δυστύχηµα των Τεµπών και µια Ευ-
ρώπη που έχει βάλει στόχο το 2031, κυριολεκτικά, να κινεί πολύ
περισσότερους ανθρώπους και εµπορεύµατα, διπλάσιους από
σήµερα, µε σιδηρόδροµο. Είµαστε µια ευρωπαϊκή χώρα. Αυτές
είναι οι µείζονες εξελίξεις του έργου. 

Επίσης, κλείνω λέγοντας το εξής. Σας είπα και στην αρχή,
κύριε Υπουργέ, ότι το έργο έχει µια συµβολική σηµασία για την
Ελλάδα που ξεπερνάει το στενά πλαίσιο της δυτικής Μακεδο-
νίας.

Για τη δυτική Μακεδονία είπα ήδη ότι είναι νευραλγικής, στρα-
τηγικής σηµασίας έργο για να µπορέσει να δει µε µια αισιοδοξία
το µέλλον µε βάση αυτό που ζει. Έχει, όµως, και έναν θετικό χα-
ρακτήρα. Προσέξτε αυτό το έργο γιατί είχε συµπεριληφθεί το
2014 και γιατί έχει κοµβική σηµασία; Είναι η πρώτη φορά που θα
στρώσει καινούργια γραµµή µετά τον πόλεµο η Ελλάδα. Δεν έχει
στρωθεί ένα µέτρο σιδηροδροµικής γραµµής. Περί αυτού πρό-
κειται. 

Το δυστύχηµα των Τεµπών πέραν από τις ευθύνες που προκύ-
πτουν και τις διερευνά η εξεταστική επιτροπή, ουσιαστικά ανα-
δεικνύει κάτι άλλο ότι είναι αποσυνάγωγο µέσο, όπως ήδη είπα,
ο σιδηρόδροµος και αυτό είναι το µεγάλο ζήτηµα. Η χώρα έχει
το µεγαλύτερο το πρωτοφανές σε ύψος επενδυτικό πακέτο στο
χέρι της και δεν το βάζει µπροστά. 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι: Με ποιον τρόπο µπορούµε να αλ-
λάξουµε, κύριε Υπουργέ, αυτή την προτεραιότητα; Είπατε πρό-
σφατα απευθυνόµενος στους αγρότες ότι ανοίγει τον διάλογο η
Κυβέρνηση µε έναν όρο, να είναι ανοικτοί οι δρόµοι. Δηλαδή πρέ-
πει να κλείσουν τους δρόµους για να ξαναµπεί το έργο; Όχι στις
ράγες αλλά για να ξανασυζητηθεί. 

Νοµίζω καταστήσατε σαφές σήµερα ότι για την Κυβέρνηση το
έργο πάει στο 2044. Τέλος! Αυτό πρέπει να πω στους συµπολίτες
µου και σε αυτούς που µας ακούν και σε αυτούς που περιµένουν
να ενηµερωθούν σήµερα και αύριο για το αποτέλεσµα της ερώ-
τησής µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ. Έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κύριε Βουλευτά, η αναφορά µου στο 2044 δεν ήταν για να
ξεπλύνω τον ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν για να υπενθυµίσω την περίοδο που
χαρακτηρίστηκε ως περίοδος της «παλαβής Αριστεράς» την
οποία ζήσαµε. Το κλείνω εδώ πέρα αυτό το θέµα δεν είναι του
παρόντος. 

Ακούστε, αναφέρατε κάτι πολύ παραστατικά. Είπατε ότι δεν
στρώθηκε καµµιά γραµµή τα τελευταία χρόνια και έχετε δίκιο.
Αλλά ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι αγνοήσαµε ως
χώρα, ως πολιτικό σύστηµα διαχρονικά. Κακώς αυτό αναφέρεται
στην προηγούµενη κυβέρνηση. Έτυχε να αποκαλυφθεί τότε αυτό
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το γεγονός αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ασχοληθήκαµε
ελάχιστα µε τις συντηρήσεις του δικτύου. Το σιδηροδροµικό δί-
κτυο είναι µία υποδοµή η οποία είναι εκτεθειµένη. Δεν είναι ένα
δίκτυο το οποίο έχει τα χαρακτηριστικά του µετρό. Είναι µεν κλει-
στό αλλά από την άλλη µεριά είναι εκτεθειµένο. Και πάντοτε
υπάρχει ο κίνδυνος του ανθρώπινου λάθους όπως αποκαλύ-
φθηκε. Πάντοτε υπάρχουν κίνδυνοι οι οποίοι δεν µπορούν να
εξοβελιστούν. 

Κατά συνέπεια τι είναι πολύ βασικό; Οι συντηρήσεις. Γιατί δεν
έρχεστε ποτέ ως Αντιπολίτευση να πείτε: «τι κάνετε από συντη-
ρήσεις στο δίκτυο;». Σήµερα οι προτεραιότητές µας ποιες είναι;
Οι προτεραιότητές µας είναι το υφιστάµενο σιδηροδροµικό δί-
κτυο όχι απλώς να αποκατασταθεί αλλά και να βελτιωθεί στα ση-
µεία που πρέπει να βελτιωθεί. Στο σιδηροδροµικό κέντρο Αθηνών
- Οινόη για παράδειγµα. Ενώ είναι πάρα πολύ βασικό να αποκα-
τασταθεί εκεί η γραµµή. Είναι πάρα πολύ βασικό να προχωρή-
σουν όλα αυτά τα έργα της συντήρησης και τα έργα της
αποκατάστασης. 

Και σας λέω ότι θα πέσουν 470 εκατοµµύρια σε πάρα πολύ
βραχύ χρονικό διάστηµα στο σιδηρόδροµο. Πείτε µου εσείς από
πού θα αντλήσουµε πόρους. Είπατε, λοιπόν, ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει ως στόχο το 2030 οι σιδηροδροµικές µεταφορές να
είναι κυρίαρχες. Το κατανοώ, µε µια διαφορά όµως. Η Ευρώπη
για την οποία µιλάµε δεν έχει το ανάγλυφο της Ελλάδας ,ούτε
είχε τις ιστορικές περιπέτειες της Ελλάδας οι οποίες δεν επέτρε-
ψαν στον σιδηρόδροµο να απλωθεί παντού στη χώρα. Δεν έχει
το ανάγλυφο της Ελλάδας. Στην Ελλάδα ο σιδηρόδροµος δεν
είναι εύκολος. Είναι µια δύσκολη υπόθεση. Και αποδείχθηκε πε-
ρίτρανα από την πληµµυρική καταστροφή του Daniel. Αυτό είναι
η µία παράµετρος που αφορά την Ευρώπη. 

Η δεύτερη παράµετρος που αφορά την Ευρώπη έχει να κάνει
µε το εξής: Εάν πραγµατικά η Ευρωπαϊκή Ένωση αναγνώριζε ότι
θα πρέπει να προωθηθούν οι σιδηροδροµικές µεταφορές και
στην Ελλάδα, γιατί οι υποδοµές πλέον δεν αποτελούν προτεραι-
ότητα στις χρηµατοδοτήσεις των Κοινοτικών Πλαισίων Στήριξης;
Εδώ πρέπει να παραδεχθούµε κάτι. Κάποια στιγµή σε ό,τι αφορά
την Ελλάδα, όχι µόνο τη Μακεδονία, έγινε µια επιλογή ανάµεσα
στον αυτοκινητόδροµο και στον σιδηρόδροµο και προκρίθηκε ο
αυτοκινητόδροµος. Θα µου πείτε: Σωστό; Δοκιµάζεται αυτό ως
άποψη, αλλά προφανώς οι πόροι δεν είναι ανεξάντλητοι. 

Κατά συνέπεια, ναι, έρχεται η Κυβέρνηση σήµερα και λέει:
«Όχι, δεν διαγράφουµε αυτό το έργο. Είναι ένα έργο το οποίο
µελετάµε, αλλά είναι ένα έργο το οποίο πλέον προσδιορίζουµε
χρονικά πότε θα ωριµάσει, πότε θα µελετηθεί, πότε αυτό το έργο
θα µπορέσει να τύχει ένταξης σε χρηµατοδοτικό πρόγραµµα». 

Και µπορώ να σας πω -δεν έχω χρόνο, τελειώνω- ποια σιδηρο-
δροµικά έργα είχε δροµολογήσει η προηγούµενη κυβέρνηση και
είναι πάρα πολύ σηµαντικά και σηµαντικά και για τον χώρο της
βορείου Ελλάδος και την ανάδειξή της σε έναν χώρο logistics. 

Τώρα επειδή λέτε και το ξαναλέτε, όλη αυτή την υπόθεση της
δυτικής Μακεδονίας και ειδικά του νοµού σας, για τη βίαιη απο-
λιγνιτοποίηση. Κάποια στιγµή πρέπει στην Αντιπολίτευση, σε όλο
το φάσµα της Αντιπολίτευσης, να αποφασίσετε: Ωραίες οι ση-
µαίες για το περιβάλλον, αλλά πώς αυτές έρχονται και προβάλ-
λονται εδώ σε συνάφεια µε την καταδίκη της απολιγνιτοποίησης
αυτό είναι κάτι το οποίο δεν έχω κατανοήσει. Κάποια στιγµή η
Αντιπολίτευση αυτό ας το εξηγήσει και ας έρθει και ας αναγνω-
ρίσει σε µία Κυβέρνηση φιλελεύθερη, σε µια Κυβέρνηση κεντρο-
δεξιά, στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ότι ήταν αυτή
που αποφάσισε και διακινδύνευσε -δεν ήταν εύκολη απόφαση-
µια µεγάλη περιβαλλοντική παρέµβαση στην Ελλάδα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ», τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Ιάσµου Ροδόπης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όπως σας εξήγησαν οι καλοί µας συνεργάτες κατά την επί-
σκεψή σας εδώ στη Βουλή, σήµερα διεξάγεται µια ειδική διαδι-
κασία που λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Ένας Βουλευτής
ρωτά και ο αντίστοιχος Υπουργός απαντά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συ-
νεννόησης, η µε αριθµό 677/5-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου, καθώς επί-
σης και η µε αριθµό 655/30-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
την συνεδρίαση και θα επανέλθουµε στις 10.30 µε τη συζήτηση
της επίκαιρης ερώτησης του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Νικολάου Ανδρουλάκη
προς τον Πρωθυπουργό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Στο πλαίσιο της «ώρας του Πρωθυπουργού» θα συζητηθεί η
µε αριθµό 663/42/31-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» και
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Νικολάου Ανδρουλάκη προς τον
Πρωθυπουργό, µε θέµα: «Πώς σκοπεύει η Κυβέρνηση να αντιµε-
τωπίσει τη διαρκώς εντεινόµενη στεγαστική κρίση;».

Οι χρόνοι οµιλίας, σύµφωνα µε το άρθρο 132 του Κανονισµού
της Βουλής, είναι για τον ερωτώντα Βουλευτή, που ξεκινάει τη
διαδικασία, δέκα λεπτά προκειµένου να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτηση και πέντε λεπτά για τη δευτερολογία του, ενώ για τον
Πρωθυπουργό είκοσι λεπτά για την πρωτολογία και δέκα λεπτά
για το κλείσιµο, για τη δευτερολογία του. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι αξίζει τον κόπο να προσπαθήσουµε να τη-
ρήσουµε αυτούς τους χρόνους.

Επωφελούµαι της ευκαιρίας να πω ότι σήµερα είναι µια ιδιαί-
τερη ηµέρα. Είναι η «Παγκόσµια Ηµέρα της Ελληνικής Γλώσ-
σας». Έχει κηρυχθεί έτσι από κοινή υπουργική απόφαση. Η
ελληνική γλώσσα είναι η πιο πολύτιµη παρακαταθήκη µας. Και
µε αυτή την αφορµή, επειδή κύριε Πρωθυπουργέ µού είπατε ότι
θα πάτε σύντοµα και στις Ινδίες, θα επικαλεστώ έναν στίχο ο
οποίος περικλείει µέσα του όλο το µεγαλείο και την πολιτιστική
επίδοση της ελληνικής γλώσσας, έναν στίχο που λέει ότι «και την
Κοινήν Ελληνική Λαλιά ως µέσα στην Βακτριανή την πήγαµεν, ως
τους Ινδούς». Αυτή τη λαλιά πρέπει να προφυλάξουµε. Όχι µόνο
να καµαρώνουµε για αυτή, αλλά και να προσπαθούµε να την µα-
θαίνουµε και να την καλλιεργούµε.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Και κάπου είδα ότι έχετε και τα γενέθλιά σας. Να είστε καλά,
Χρόνια πολλά και καλά, µε υγεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ. Ναι είστε καλά, υγεία σε
όλους.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρωθυπουργέ, σήµερα έχουµε χρέος
να έρθουµε στη θέση χιλιάδων Ελλήνων, που δυσκολεύονται να
βρουν σπίτι να µείνουν. Και όταν βρουν το σπίτι, το ενοίκιο είναι
υπέρογκο σε σχέση µε τις πραγµατικές οικονοµικές τους δυνα-
τότητες. 

Τα τελευταία χρόνια, όπως αποδεικνύουν τα στοιχεία, το κό-
στος στέγασης έχει εκτοξευθεί. Η σωρευτική αύξηση των ενοι-
κίων την περίοδο 2018 - 2022 πλησίασε το 50%, ενώ σύµφωνα
µε την εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» υπολογίζεται ότι το 2023 η
ετήσια αύξηση ξεπέρασε στην Αθήνα το 23,7%, στη Θεσσαλο-
νίκη το 22,7%, στην Πάτρα το 27,47% και στο Ηράκλειο το
16,53%. Συνολικά η αύξηση σε αυτές τις περιοχές αγγίζει µέχρι
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το 80% από το 2014 µέχρι και την σηµερινή εποχή. 
Πολλοί κάτοικοι των κέντρων των πόλεων και ιδιαίτερα της

Αθήνας και της Θεσσαλονίκης αναγκάζονται να µετακοµίσουν
διότι δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν στα υπερβολικά µισθώ-
µατα. Πολυκατοικίες, όπως γνωρίζετε όλοι, στα κέντρα των πό-
λεων µετατρέπονται σε ξενοδοχεία βραχυχρόνιας µίσθωσης µε
αποτέλεσµα επί της ουσίας να αλλοιώνεται και ο οικιστικός χα-
ρακτήρας αυτών των περιοχών. 

Η Golden Visa, ένα µέτρο που, για να είµαστε δίκαιοι, χρησι-
µοποιήθηκε από πολλά ευρωπαϊκά κράτη και από το δικό µας για
να ξεπαγώσει την αγορά ακινήτων µετά τη δεκαετή οικονοµική
περιπέτεια, σήµερα οδηγεί στον αφελληνισµό ολόκληρων περιο-
χών. Σκεφτείτε τώρα σε πόσο δύσκολη θέση είναι νέοι φοιτητές,
που πάνε να εγγραφούν στις σχολές τους µετά την επιτυχία των
πανελλαδικών εξετάσεων και δυσκολεύονται να βρουν ένα σπίτι
σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη και τουριστικούς προορισµούς, όπως τα
Χανιά, η Κέρκυρα και η Ρόδος. 

Ήδη αυτοί οι άνθρωποι φτάνουν στο σηµείο, γνωρίζοντας το
κόστος ζωής και την αδυναµία που έχουν πολλές ελληνικές οι-
κογένειες λόγω της οικονοµικής κρίσης, να κάνουν µηχανογρα-
φικά όχι βάσει των πραγµατικών φιλοδοξιών τους αλλά βάσει της
οικονοµικής δυνατότητας της οικογένειας τους. Εκεί οδηγεί χι-
λιάδες οικογένειες, χιλιάδες µαθητές το αυξηµένο κόστος ζωής,
το αυξηµένο κόστος στέγασης. Σκεφτείτε τώρα τους νέους που
ξεκίνησαν την εργασιακή τους ζωή, τα νέα ζευγάρια που θέλουν
να µεγαλώσουν τα παιδιά τους σε ένα αξιοπρεπές περιβάλλον,
πόσα χρήµατα χρειάζονται όλοι αυτοί για να νοικιάσουν ένα σπίτι
σήµερα. 

Ας είµαστε, λοιπόν, ειλικρινείς, η πατρίδα µας βρίσκεται σε µια
πρωτοφανή στεγαστική κρίση. Εσείς κάνατε ότι δεν τη βλέπατε.
Έχω χτυπήσει το καµπανάκι και ως Ευρωβουλευτής και ως Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ. Το αποτέλεσµα της έλλειψης πολιτικής βού-
λησης από την Κυβέρνηση οδήγησε αυτή η στεγαστική κρίση να
έχει γιγαντωθεί. 

Εµείς τους τελευταίους µήνες έχουµε καταθέσει πολλές προ-
τάσεις. Εσείς µετά από τις πιέσεις µας φέρατε µια σειρά µέτρων,
τα οποία, όµως, σε καµµία περίπτωση δεν αντιµετωπίζουν το
πρόβληµα στη ρίζα του. Η αδιαφορία σας καταγράφεται µε εµ-
βληµατικό τρόπο στο σχέδιό σας για το Ταµείο Ανάκαµψης. Ενώ
γνωρίζετε πόσο σηµαντική είναι αυτή η κρίση για τον ελληνικό
λαό και τις νέες ανισότητες που δηµιουργεί, στο δικό µας σχέδιο
ανάκαµψης, ενώ έχουµε το µεγαλύτερο πρόβληµα αύξησης ενοι-
κίων στην Ευρώπη, εντάξατε εκατό κατοικίες σε όλη την Ελλάδα,
εβδοµήντα στην Αθήνα, τριάντα στη Θεσσαλονίκη. Την ίδια
στιγµή άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε µικρότερο πρόβληµα, έχουν
εντάξει η Πορτογαλία είκοσι έξι χιλιάδες, η Ισπανία είκοσι χιλιά-
δες, η Ιταλία δέκα χιλιάδες, είτε µέσω νέων κατασκευών είτε
µέσω ανακατασκευής παλιών κατασκευών, οι οποίες βεβαίως
στο σύνολό τους µετά διατίθενται προς ενοικίαση µε χαµηλό αν-
τίτιµο και κοινωνικά κριτήρια.

Όµως όλα αυτά δεν ήταν στις προτεραιότητες σας όπως ήταν
σε αυτές τις χώρες, γιατί πολύ απλά περιφρονείτε τις µεγάλες
και πραγµατικές ανάγκες του ελληνικού λαού. 

Είναι αποκαλυπτικό ότι τον Μάρτιο του 2022 σε µια τοποθέ-
τησή σας είχατε δηλώσει χαρακτηριστικά: «Η θετική πλευρά µιας
αγοράς ακινήτων η οποία αναπτύσσεται είναι ότι ανεβαίνουν τα
ενοίκια». Μάλιστα σε συνέντευξή σας την προηγούµενη εβδο-
µάδα κάνατε ένα βήµα παραπάνω. Είπατε: «Δεν πρέπει να ξε-
χνάµε ότι αυτό το οποίο είναι πρόβληµα για κάποιον, είναι έσοδο
για κάποιον άλλο». Δηλώσεις κυνικές που αποκαλύπτουν ότι αδυ-
νατείτε να κατανοήσετε την κατάσταση που έχουν περιέλθει χι-
λιάδες Έλληνες πολίτες, για τους οποίους το δικαίωµα στη
στέγαση γίνεται σιγά σιγά πολυτέλεια και αυτό πρέπει να το ανα-
τρέψουµε άµεσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Είστε Πρωθυπουργός σε µία χώρα που, σύµφωνα µε την «ΕΡ-
ΓΑΝΗ», το 53,6% των εργαζοµένων λαµβάνει κάτω από 1.000
ευρώ τον µήνα. Γι’ αυτούς τους πολίτες που νοικιάζουν το σπίτι
στο οποίο µένουν, που δεν έχουν χρήµατα στην άκρη για να αγο-
ράσουν, που οι γονείς τους δεν έχουν χρήµατα να τους δώσουν

για να µπουν σε προγράµµατα αγοράς, γι’ αυτούς σήµερα συζη-
τάµε. Συζητάµε γι’ αυτούς που αδυνατούν να αγοράσουν, γι’ αυ-
τούς που δυσκολεύονται να νοικιάσουν, µια πολύ µεγάλη
κατηγορία χιλιάδων Ελλήνων. 

Το µέτρο «Σπίτι µου» ύψους 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ αφορά
την επιδότηση αγοράς κατοικίας χιλίων οκτακοσίων δικαιούχων.

Εµείς, όµως, δεν µιλάµε µόνο γι’ αυτούς, αλλά για όσους δεν
µπορούν να αγοράσουν και σε λίγο δεν θα µπορούν ούτε να νοι-
κιάσουν. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ σήµερα για να σας καταθέσουµε συγ-
κεκριµένες προτάσεις, ζητώντας να τις υιοθετήσετε για να απο-
κλιµακωθούν τα ενοίκια και να εξορθολογίσουµε την αγορά
ακινήτων. Ας περάσουµε, λοιπόν, στις προτάσεις µας. Ακολου-
θώντας το παράδειγµα και άλλων ευρωπαϊκών χωρών, προτεί-
νουµε τη δηµιουργία µιας δεξαµενής κοινωνικών κατοικιών που
θα είναι διαθέσιµες προς ενοικίαση µε κοινωνικά κριτήρια και σε
χαµηλό αντίτιµο. Ένα µέρος αυτών των κατοικιών, το µικρότερο
ποσοστό -παίρνω το παράδειγµα των χωρών της Ιβηρικής- θα
ανήκουν στο δηµόσιο και είτε θα κατασκευαστούν από την αρχή,
είτε αξιοποιώντας την ακίνητη περιουσία του δηµοσίου, είτε θα
ανακαινιστούν και θα µπουν στη δεξαµενή αυτή. Είναι προφανές
ότι τα νεόδµητα θα είναι τα λιγότερα στη δεξαµενή, όπως συµ-
βαίνει και στα υπόλοιπα κράτη. Το λέω γιατί είχατε στο παρελθόν
περιφρονήσει αυτή την πρόταση. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να υπογραµµίσω το εξής, για να µην
υπάρχει κάποια, αν θέλετε, λάθος προσέγγιση στο θέµα. Αυτή η
πρόταση δεν έχει σχέση µε τα προγράµµατα κοινωνικών κατοι-
κιών του παρελθόντος. Οι κατοικίες αυτές διατίθενται µόνο για
ενοικίαση και δεν θα είναι δυνατή η µόνιµη παραχώρησή τους
στους δικαιούχους. Και το λέω αυτό, διότι θέλω να γίνει ευδιά-
κριτο στον ελληνικό λαό. Παραµένουν εσαεί στην ιδιοκτησία του
κράτους, ώστε να υπάρχει πάντα ένα απόθεµα διαχείρισης αυτού
που λέµε αύξηση του κόστους ζωής, αύξηση των µισθωµάτων. 

Το µεγαλύτερο ποσοστό αυτών των ακινήτων που θα ενταχ-
θούν στη δεξαµενή θα είναι ιδιωτικές. Στοχεύουµε σε αυτές που
είναι ήδη κλειστές, τις οποίες θα ανοίξουµε παρέχοντας κίνητρα
στους ιδιοκτήτες τους για να τις εντάξουν, όπως είναι η χρηµα-
τοδότηση ανακαίνισης, οι υψηλότερες επιδοτήσεις για την ενερ-
γειακή αναβάθµιση, αλλά και φορολογικά κίνητρα, παρα-
δείγµατος χάριν όπως είναι η µείωση του ΕΝΦΙΑ για το συγκε-
κριµένο ακίνητο και το αφορολόγητο του ενοικίου. Είναι ένα πα-
κέτο κινήτρων ώστε να ανοίξουν κλειστά σπίτια που είναι,
σύµφωνα µε τις έρευνες, εκατοντάδες χιλιάδες στην Ελλάδα. 

Αναλόγως µε το οικονοµικό όφελος του ιδιοκτήτη θα δεσµεύε-
ται να εντάξει το ακίνητό του στη δεξαµενή για συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα, το οποίο δεν µπορεί, όµως, να είναι µικρότερο
των δέκα ετών. Η Πορτογαλία έχει όριο τα δεκαπέντε έτη. Με
αυτόν τον τρόπο θα διασφαλίζεται ότι η κατοικία αυτή που έχει
χρηµατοδοτηθεί από το κράτος θα παραµείνει επαρκές διάστηµα
προς µακροχρόνια ενοικίαση και το ύψος του ενοικίου θα είναι
προσιτό για τους πολίτες. Ο τελικός µας στόχος της πρότασης
της δεξαµενής κοινωνικών κατοικιών είναι να φτάσουµε τις εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες κατοικίες. Βέβαια, πολύ σηµαντικό ρόλο
στην εφαρµογή του προγράµµατος αυτού οφείλει να παίξει και
η αυτοδιοίκηση, τόσο στην εξεύρεση των ακινήτων όσο και στην
εφαρµογή του προγράµµατος. 

Μία άλλη πολύ σηµαντική παράµετρος στο µέτρο που προτεί-
νουµε είναι οι περιορισµοί στη βραχυχρόνια µίσθωση. Έχετε πα-
ρουσιάσει µέσω του κ. Χατζηδάκη κάποια µέτρα. Αυτά τα µέτρα
είναι περισσότερο εισπρακτικού παρά περιοριστικού χαρακτήρα.
Πιστεύω ότι έχει έρθει ο καιρός οι δήµοι να αναλάβουν να καθο-
ρίσουν µετά από έρευνα τη φέρουσα ικανότητα κάθε περιοχής,
ποια είναι τα διαθέσιµα ακίνητα και πώς αυτά µπορούν να διατε-
θούν προς ενοικίαση µέσω των εφαρµογών όπως είναι η πλατ-
φόρµα Airbnb. Δεν είναι δυνατόν ολόκληρες περιοχές να
ερηµώνουν από µόνιµους κατοίκους και να κατοικούνται κυρίως
από τουρίστες. Όσο και αν ξένισε σε κάποιους η διαµαρτυρία
των κατοίκων στο Μεταξουργείο, εκφράζει µια αλήθεια, ότι πραγ-
µατοποιείται µια γιγάντια αλλαγή στις πόλεις µας. Οι κάτοικοι αν-
τιδρούν, διότι γνωρίζουν ότι η πόλη για πολλούς από αυτούς
παύει να είναι φιλική και γι’ αυτό η Κυβέρνησή σας φέρει ευθύνη.
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Επιπλέον, θέλω να σας καταθέσω µία ακόµη νέα πρόταση.
Άποψή µας είναι ότι πρέπει από αύριο το πρωί να υπάρχει ρητή
απαγόρευση για τα ακίνητα που έχουν αγοραστεί µέσω της
Golden Visa, να διατίθενται προς βραχυχρόνια µίσθωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Δηλαδή όσα ακίνητα αγοράστηκαν για να πάρουν κάποιοι πο-
λίτες τρίτων χωρών την Golden Visa είτε θα τα χρησιµοποιούν
για ιδιοκατοίκηση είτε για µακροχρόνια µίσθωση, ώστε να στα-
µατήσει η Golden Visa να είναι εργαλείο αφελληνισµού της ελ-
ληνικής οικονοµίας και σύντοµου κέρδους για πλούσιους
κατοίκους τρίτων χωρών, όπως συµβαίνει κυρίως στην Αθήνα και
τη Θεσσαλονίκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αυτή η κατάσταση οδηγεί ακόµη σε µεγαλύτερα ενοίκια.
Έχετε χρέος να υιοθετήσετε αυτή την πρόταση µας από αύριο
το πρωί.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να επικεντρωθώ λίγο περισσότερο στο
ζήτηµα της Golden Visa. Είναι ένα µέτρο που, όπως είπα και στην
αρχή, ψηφίστηκε για να βοηθήσει την αγορά των ακινήτων και
καλώς έγινε τότε. Όµως, ένα φάρµακο αν συνεχίσει να το παίρνει
κάποιος ακόµα και όταν γίνει καλά στην υγεία του, από φάρµακο
γίνεται φαρµάκι. Σήµερα που µιλάµε η Golden Visa είναι φαρµάκι
για χιλιάδες νέους στη χώρα µας… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

…διότι αυτή η πολιτική είναι βασική στην αύξηση των ενοικίων,
στρεβλώνοντας την αγορά. 

Σε µια υγιή αγορά οι τιµές διαµορφώνονται από την προσφορά
και τη ζήτηση. Αυτό συµβαίνει σήµερα στην Ελλάδα; Ακόµη και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο λέει επισήµως σε report του ότι η
αγορά στη χώρα µας δεν λειτουργεί µε αυτούς τους όρους. Οι
αξίες των ακινήτων έχουν αυξηθεί υπερβολικά λόγω της πολιτικής
της Golden Visa. Σύµφωνα µε τον «BLOOMBERG», η Αθήνα εµφα-
νίζει τη µεγαλύτερη αύξηση στις τιµές κατοικιών σε όλη την Ευ-
ρώπη. Επίσης µε στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, το τρίτο
τρίµηνο του 2023 οι τιµές των διαµερισµάτων -µε ονοµαστικούς
όρους- ήταν κατά µέσο όρο αυξηµένες κατά 11,99% σε σύγκριση
µε το αντίστοιχο τρίµηνο του 2022. Ο ετήσιος ρυθµός µεταβολής
των τιµών των διαµερισµάτων διαµορφώθηκε σε 12% στην Αθήνα
15,4% στη Θεσσαλονίκη, 12,8% στις άλλες µεγάλες πόλεις της Ελ-
λάδας και 9,5% στις λοιπές περιοχές της χώρας. Σηµειώνεται ότι
το 2022 οι τιµές των διαµερισµάτων αυξήθηκαν µε ετήσιο µέσο
ρυθµό στο 11,9% -αναθεωρηµένα στοιχεία- και 7,6% το 2021. 

Εσείς πήρατε µια απόφαση και είπατε ότι αντιµετωπίζουµε το
πρόβληµα, αυξάνοντας την Golden Visa από 250.000 στις
500.000, στα όρια αγοράς ακινήτου, στο κέντρο της Αθήνας, στα
νότια προάστια, στη Θεσσαλονίκη και σε συγκεκριµένα νησιά. Η
λύση αυτή δεν είναι επαρκής, καθώς οδηγείτε σε τεράστια πίεση
στον Πειραιά, στο Περιστέρι και στις δυτικές λαϊκές συνοικίες
που έχει µεταφερθεί το ενδιαφέρον, όπως λένε οι εφηµερίδες
και τα επίσηµα στοιχεία. Θα κάνουµε σε λίγο απλησίαστες, όχι
µόνο το κέντρο της Αθήνας, όχι µόνο το κέντρο της Θεσσαλονί-
κης, αλλά και λαϊκές συνοικίες στη Θεσσαλονίκη, στον Πειραιά,
στα δυτικά προάστια. Άρα δεν νοµίζω ότι είναι σωστό αυτό το
ηµίµετρο. Η µόνη λύση -και είναι καθαρή- είναι η λύση που ακο-
λούθησαν άλλα ευρωπαϊκά κράτη µε ανάλογα προβλήµατα. Ήδη
η Πορτογαλία, η Ιρλανδία και η Ολλανδία έχουν αναστείλει ή
έχουν καταργήσει τα προγράµµατα που εφάρµοσαν µε την
Golden Visa. 

Και θα µου πείτε, κύριε Μητσοτάκη, δεν θέλουµε αυτά τα χρή-
µατα; Δεν θέλουµε χρήµατα άµεσων ξένων επενδύσεων για να
έχουµε αναθέρµανση στην αγορά ακινήτων; Σας απαντάµε: Ας
δίνουµε Golden Visa σε όσους χρηµατοδοτούν την έρευνα και
παραγωγικές επενδύσεις της τάξεως των 500 χιλιάδων ευρώ, όχι
στα ακίνητα, αλλά σε άλλους τοµείς της οικονοµίας, από τη
στιγµή που πια αυτό το µέτρο δηµιουργεί τόσο µεγάλες κοινωνι-
κές ανισότητες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αυτές είναι οι παραγωγικές άµεσες ξένες επενδύσεις που χρει-
αζόµαστε και όχι ο αφελληνισµός των ακινήτων του ελληνικού
λαού. Είναι ο µόνος δρόµος, ώστε η Golden Visa να πάψει να
είναι µια µπίζνα εις βάρος των νεότερων γενεών της πατρίδας
µας όπως είναι σήµερα. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, οι προτάσεις που σας παρουσίασα
έχουν ως στόχο την αντιµετώπιση και τη λύση της στεγαστικής
κρίσης, ώστε να πάψουν να νιώθουν χιλιάδες Έλληνες ξένοι στον
τόπο τους, να αδυνατούν να κάνουν διακοπές στα νησιά του Αι-
γαίου, να αδυνατούν να σπουδάσουν µε αξιοπρέπεια στα κέντρα
των πόλεων, να βλέπουν ότι οι επόµενες γενιές δεν θα έχουν το
προτέρηµα που είχαν οι δικές µας οι γενιές σε σχέση µε το δι-
καίωµα στη στέγαση, στην αξιοπρεπή στέγαση.

Έχουµε, λοιπόν, χρέος να πάρουµε αποφάσεις ως πολιτεία
που θα κάνουν το δικαίωµα στη στέγαση να ξαναγίνει προσιτό
για όλους τους Έλληνες και όχι ένα είδος πολιτείας για λίγους. 

Σας ευχαριστώ και περιµένω την απάντησή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. 
Καλώ τώρα στο Βήµα για την πρωτολογία του τον Πρόεδρο

της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, δίνω σήµερα για δεύτερη
βδοµάδα το παρών στην «ώρα του Πρωθυπουργού» και αυτό όχι
µόνο από κοινοβουλευτική συνέπεια, γιατί πράγµατι πιστεύω
πολύ σε αυτόν τον θεσµό, αλλά γιατί πιστεύω ότι µετά τα αγρο-
τικά ζητήµατα, τα οποία συζητήσαµε την προηγούµενη Παρα-
σκευή, έχουµε πράγµατι σήµερα µια ευκαιρία να συζητήσουµε
και γιατί όχι να συνδιαµορφώσουµε και έναν κοινό τόπο για ένα
πολύ σηµαντικό στοίχηµα, αυτό της στέγης. 

Και θα ήθελα εξ αρχής να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ για την ερώτηση την οποία
κατέθεσε και να πω ότι σε µεγάλο βαθµό συµφωνώ στη διά-
γνωση του προβλήµατος. 

Πράγµατι, σήµερα η χώρα µας αντιµετωπίζει για πρώτη φορά
ίσως εδώ και πολλές δεκαετίες ένα µεγάλο πρόβληµα στέγασης,
το οποίο αναγκάζει πολλούς νέους να συγκατοικούν µε τους γο-
νείς τους ως τα τριάντα και τα τριάντα πέντε χρόνια προκαλών-
τας πολλά δευτερογενή προβλήµατα, εµποδίζοντας έτσι να
γίνουν καινούργιες οικογένειες και µπλοκάροντας και την καθη-
µερινότητα των νέων ζευγαριών που θέλουν να ξεκινήσουν τη
ζωή τους. 

Ταυτόχρονα, το πρόβληµα αυτό εκδηλώνεται και σε άλλα δια-
φορετικά επίπεδα, τα οποία δεν θίξατε, αλλά νοµίζω ότι αξίζει να
τα αναφέρουµε.

Ειδικά σε περιοχές όπου υπάρχει µεγάλη πίεση λόγω της του-
ριστικής ανάπτυξης, οι δηµόσιοι λειτουργοί, για παράδειγµα, δυ-
σκολεύονται πολύ να βρουν σπίτι για να µπορέσουν να
στεγαστούν και το αποτέλεσµα είναι ότι πολλές φορές πολίτες
της περιφέρειας δεν έχουν τους γιατρούς, τους εκπαιδευτικούς
που χρειάζονται, τοπικές επιχειρήσεις πρέπει να καλύψουν ανάγ-
κες σε εργατικό δυναµικό και αυτές δυσκολεύονται πολύ συχνά
να εξασφαλίσουν στέγη αναστέλλοντας έτσι την ανάπτυξη που
θα είχαν υπό άλλες προϋποθέσεις. 

Και, πράγµατι, τα τελευταία χρόνια -και θα επανέλθω στο ζή-
τηµα αυτό και νοµίζω ότι είναι κρίσιµο- οι βραχυχρόνιες µισθώ-
σεις, ένας θεσµός ο οποίος έχει σε µεγάλο βαθµό τονώσει την
αγορά των ακινήτων, ταυτόχρονα όµως έχει και το ανάποδο απο-
τέλεσµα, να περιορίζει περισσότερο τον αριθµό των διαθέσιµων
διαµερισµάτων και σπιτιών ακινήτων για µακροχρόνια µίσθωση.
Η ζήτηση αυξάνεται και η προσφορά για µακροχρόνια µίσθωση
µειώνεται. 

Και, βέβαια, το ύψος των µισθωµάτων -σωστά είναι τα νούµερα
τα οποία αναφέρατε, κύριε Ανδρουλάκη- έχει αυξηθεί σηµαντικά
κατά 40% σε σχέση µε το 2018. Είναι η άλλη όψη του προβλήµα-
τος, το οποίο αντιµετωπίζαµε πριν από µία δεκαετία, αυτό της
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πλήρους κατάρρευσης της αξίας της αγοράς ακινήτων µε κατα-
στροφικές συνέπειες και για τους ιδιοκτήτες. Σίγουρα είναι καλό
για αυτούς οι οποίοι νοικιάζουν σπίτι, αλλά βαθιά προβληµατικό
για τους ίδιους τους ιδιοκτήτες.

Και, βέβαια, θέλω να θυµίσω, κύριε Ανδρουλάκη, ότι πράγµατι
η αύξηση στις τιµές των ακινήτων είναι σηµαντική τα τελευταία
χρόνια. Ας θυµηθούµε, όµως, και το σηµείο αφετηρίας από το
οποίο ξεκινήσαµε ως αποτέλεσµα της υπερδεκαετούς κρίσης. Τα
ακίνητα σήµερα έχουν αυξηθεί σηµαντικά και αυτό είναι και µία
ένδειξη, όπως είπατε, ότι ο ασθενής δεν χρειάζεται πια φάρµακο,
αυτό σηµαίνει ότι ο ασθενής θεραπεύτηκε και η οικονοµία πηγαίνει
καλά. Χαίροµαι που το αναγνωρίζετε. Είναι σηµαντικό αυτό να το
λέµε. Όµως, οι τιµές των ακινήτων ακόµα δεν έχουν φτάσει στο
σηµείο που βρισκόντουσαν το 2007 - 2008, είναι κάτω από αυτό
το επίπεδο. Έχουν αυξηθεί σηµαντικά από µία πολύ χαµηλή βάση. 

Δύσκολα, λοιπόν, µπορούµε να διαφωνήσουµε στις διαπιστώ-
σεις γύρω από αυτή την αλυσίδα ανόδου των ενοικίων. Όµως, η
αντιµετώπιση ενός σύνθετου προβλήµατος δεν είναι το ίδιο
άκοπη και σίγουρα δεν είναι και το ίδιο απλή, πολύ περισσότερο
όταν το πρόβληµα δεν είναι µόνο ελληνικό, είναι πανευρωπαϊκό.
Στην Ελλάδα, όµως, διαρθρώνεται -θα σας έλεγα- µε διαφορε-
τικό τρόπο. Είναι άλλο η Αυστρία, µια χώρα µε µεγάλη παράδοση
στη στεγαστική πολιτική για πάνω από έναν αιώνα, άλλη κουλ-
τούρα και άλλη αντίληψη στα θέµατα της στεγαστικής πολιτικής
έχει η Ισπανία και η Πορτογαλία και άλλη η δοµή της αγοράς ακι-
νήτων στη χώρα µας, αφού, όπως ξέρετε, δεν είχε ποτέ µεγάλα
προγράµµατα εργατικής στέγης.

Και, βέβαια, εµείς προσερχόµαστε σε αυτή τη συζήτηση και
µε ένα σχετικό συγκριτικό πλεονέκτηµα σε σχέση µε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες και αυτό δεν είναι άλλο από το ότι στη χώρα
µας έχουµε σχετικά υψηλά ποσοστά ιδιοκατοίκησης. Επτά στους
δέκα συµπολίτες µας, εφτά στα δέκα νοικοκυριά µένουν στο δικό
τους σπίτι και, βέβαια, πολλές οικογένειες διαθέτουν δεύτερο
και τρίτο ακίνητο . Όµως, τρεις στους δέκα αναγκάζονται να νοι-
κιάσουν και για αυτό βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να συζητή-
σουµε πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτό το πρόβληµα. 

Και, βέβαια, ας µη ξεχνάµε ότι αυτό το µεγάλο µεταπολεµικό
κύµα προς τα αστικά κέντρα, αυτή η θεµιτή προσδοκία της γε-
νιάς που βγήκε από τον πόλεµο για ένα κεραµίδι στο κεφάλι,
όπως λεγόταν τότε, συγκέντρωσε σταδιακά πολλές ιδιοκτησίες
στις πόλεις. Κτήρια τα οποία κατασκευάστηκαν τη δεκαετία του
1960, 1970, 1980, µετατράπηκαν σήµερα, δυστυχώς, σε ένα γε-
ρασµένο στοκ ακινήτων, αφού κατά περιόδους «πάγωσε» η ανοι-
κοδόµηση. Και, βέβαια, µην ξεχνάµε ότι χαµηλά έσοδα, υψηλοί
φόροι στο παρελθόν, οδήγησαν σε µεγάλο βαθµό, ώστε τα κτή-
ρια αυτά να µην ανακαινίζονται και πολλά τελικά να καταστούν
µη κατοικήσιµα. Εκτιµούµε επτακόσιες χιλιάδες κτήρια, διαµερί-
σµατα και σπίτια µπορεί να είναι κλειστά σήµερα και να ανήκουν
σε αυτή την κατηγορία.

Και, βέβαια, τον κύκλο αυτό των ελληνικών ιδιαιτεροτήτων πλαι-
σιώνουν σήµερα και άλλες που προέκυψαν από τη σηµαντική οι-
κονοµική πρόοδο της τελευταίας πενταετίας µε τον τουρισµό σε
κεντρικό ρόλο. Πολλά µικρά και µεσαία εισοδήµατα, ναι αλήθεια
είναι, στράφηκαν απότοµα προς τη βραχυχρόνια µίσθωση των
ιδιοκτησιών τους τονώνοντας έτσι σηµαντικά το εισόδηµά τους. 

Αυτό το οποίο είπα και νοµίζω το παρερµηνεύσατε, κύριε Αν-
δρουλάκη, είναι ότι σε µια οικονοµία αυτό το οποίο µπορεί να
είναι κόστος για κάποιον είναι όφελος για κάποιον άλλο, αλλά
δεν είναι όφελος, κατ’ ανάγκη, για τους µεγάλους, είναι όφελος
και για τους µικρούς ιδιοκτήτες, οι οποίοι σήµερα επιλέγουν να
µισθώσουν το σπίτι τους στο Airbnb, ας πούµε, από το να κάνουν
µια µακροχρόνια µίσθωση. Αυτός είναι ωφεληµένος από αυτή
την πολιτική, κάποιος άλλος είναι ζηµιωµένος. 

Θα έρθω µετά στο θέµα της Golden Visa, γιατί αλήθεια είναι
ότι η Golden Visa είναι ένα µέτρο το οποίο έχει φέρει στη χώρα
µας πολλά κεφάλαια, παραπάνω από δύο δισεκατοµµύρια, και
είναι ένα µέτρο το οποίο, όταν υλοποιήθηκε, ήταν πράγµατι απα-
ραίτητο για να µπορέσει να τονωθεί η κτηµαταγορά. Θα έρθω
στη συνέχεια στο τι πιστεύουµε ότι πρέπει να γίνει µε το ζήτηµα
της Golden Visa.

Και, βέβαια, δύο ακόµη παράµετροι που νοµίζω ότι αξίζει να

αναφέρουµε γιατί έχουν θέση σε αυτό το παζλ. 
Η πρώτη, δυστυχώς, συνδέεται µε τη συγκυρία, καθώς την

ώρα που η ελληνική οικονοµία έχει αλλάξει τροχιά και οι τράπε-
ζες επιστρέφουν στον χρηµατοδοτικό τους ρόλο, ο όψιµος πλη-
θωρισµός δυστυχώς εκτίναξε και τις τιµές των οικοδοµικών
υλικών, καθιστώντας πιο ακριβή και την κατασκευή, αλλά και την
επισκευή ενός σπιτιού, αλλά φυσικά και τα επιτόκια και καθιστών-
τας πιο δύσκολη, πιο δυσχερή τη χορήγηση στεγαστικής πίστης. 

Και, βέβαια, η δεύτερη παράµετρος αφορά τον στόχο της δη-
µοσιονοµικής ισορροπίας. Κάθε κυβερνητική παρέµβαση δεν θα
πρέπει να συνεπάγεται κόστη τα οποία να ναρκοθετούν τον κεν-
τρικό στόχο για την παραγωγή διατηρήσιµων πρωτογενών πλε-
ονασµάτων, κάτι στο οποίο η Κυβέρνησή µας έχει δεσµευθεί και
το οποίο για εµάς είναι αδιαπραγµάτευτο. 

Όπως είπα, λοιπόν, µπορεί στην κορυφή το φαινόµενο να εκ-
δηλώνεται µε παρεµφερή τρόπο, όµως, η δική µας αγορά ακινή-
των έχει τα δικά της ειδικά χαρακτηριστικά. Γι’ αυτό καλό είναι
να µην υιοθετούµε κατ’ ανάγκη λύσεις copy paste, αλλά να συν-
διαµορφώνουµε λύσεις -και το λέω µε πραγµατικά καλή διάθεση,
διότι διέκρινα από την οµιλία σας έναν συναινετικό τόνο µε κα-
τάθεση συγκεκριµένων προτάσεων-, οι οποίες τελικά να είναι
εφαρµόσιµες, ωφέλιµες και φυσικά σωστά κοστολογηµένες και
εντός των δυνατοτήτων του κρατικού προϋπολογισµού.

Νοµίζω ότι αδικείτε την Κυβέρνησή µας όταν λέτε ότι δεν
έχουµε ασχοληθεί καθόλου µε το ζήτηµα των ακινήτων, της αύ-
ξησης των τιµών τους και της αύξησης των τιµών των ενοικίων.
Κατ’ αρχάς, θέλω να σας θυµίσω, επειδή όπως σας είπα κάθε νό-
µισµα έχει δύο όψεις, ότι η Κυβέρνηση από το 2019 αντιµετώπισε
σε µεγάλο βαθµό το πρόβληµα της υπερφορολόγησης της ακί-
νητης περιουσίας, µειώνοντας τον ΕΝΦΙΑ αθροιστικά κατά 35%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διευκολύναµε την κινητικότητα στην αγορά µέσω, ουσιαστικά,

της κατάργησης του φόρου γονικών παροχών, ώστε, πράγµατι,
µέσα σε δύο χρόνια να έχουν γίνει παραπάνω από εκατόν σα-
ράντα χιλιάδες τέτοιες µεταβιβάσεις. Αυτό είναι καλό. Όταν ένα
ακίνητο µπορεί να περάσει από τους γονείς στα παιδιά, υπάρχει
µεγαλύτερη δυνατότητα και συχνά µεγαλύτερη διάθεση για την
αξιοποίησή του.

Βέβαια, θέλω να θυµίσω ότι δεν υπάρχει ΦΠΑ σε νεόδµητες
οικοδοµές από το 2020, ένα µέτρο το οποίο παρατείνεται, για να
µπορέσουµε να τονώσουµε και την κτηµαταγορά, ως προς την
οικοδόµηση νέων κατοικιών. 

Επίσης, να µιλήσω λίγο πιο αναλυτικά για τα προγράµµατα
«Εξοικονοµώ», «Εξοικονοµώ - Ανακαινίζω για νέους», που ήδη
«τρέχουν» και πριµοδοτούν τους ιδιοκτήτες να φτιάξουν και να
νοικιάσουν τα σπίτια τους και το νέο πρόγραµµα «Ανακαινίζω -
Ενοικιάζω», που επιδοτεί δαπάνες ανακαίνισης κλειστών διαµε-
ρισµάτων. Το πρόγραµµα αυτό ξεκινά άµεσα το επόµενο διά-
στηµα. Μάλιστα, έχει και ένα σηµαντικό φορολογικό κίνητρο και
είναι µία παρέµβαση και αυτή, µε την οποία µπορούν να ανοίξουν
δεκάδες χιλιάδες νέες κατοικίες.

Μόλις πρόσφατα άνοιξε ένας νέος κύκλος, προχθές για την
ακρίβεια, 110.000.000 ευρώ, µε ειδική στόχευση να καλυφθούν
ενεργειακές αναβαθµίσεις, αποκλειστικά -το τονίζω- σε σπίτια
ευάλωτων νοικοκυριών.

Θέλω να τονίσω ότι υπάρχει έκπτωση φόρου έως 16.000 ευρώ
για τα σπίτια εκείνα τα οποία ανακαινίζονται, υπό την προϋπό-
θεση ότι οι συναλλαγές γίνονται µε ψηφιακά µέσα, ώστε να µπο-
ρούµε να αντιµετωπίσουµε -ας µην κοροϊδευόµαστε- την
εκτεταµένη φοροδιαφυγή που συχνά συνοδεύει τις οικοδοµικές
δραστηριότητες.

Άρα το ζήτηµα του πώς θα χρησιµοποιήσουµε χρηµατοδοτικά
εργαλεία, για να δώσουµε κίνητρα σε ιδιοκτήτες να ανακαινίσουν
την κατοικία τους, είναι κάτι το οποίο µας απασχολεί και έχουµε
αναπτύξει µια σειρά από πρωτοβουλίες σε αυτή την κατεύθυνση.
Σε αυτό βοηθάει και η ίδια η αγορά, διότι καθώς οι τιµές των ενοι-
κίων ανεβαίνουν, κάποιος ο όποιος έχει ένα κλειστό διαµέρισµα,
τώρα θα το σκεφτεί δεύτερη φορά εάν αξίζει τον κόπο να το κρα-
τήσει κλειστό ή εάν πρέπει να επενδύσει κάποια χρήµατα και µε
µια βοήθεια από το κράτος, ώστε το ακίνητο αυτό να είναι πάλι
αξιοποιήσιµο.
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Ας µιλήσουµε λίγο και για το πλαίσιο των βραχυχρόνιων µι-
σθώσεων. Εκεί έχει ήδη γίνει µια πρώτη σηµαντική πρωτοβουλία
από το Υπουργείο Οικονοµικών. Όσοι εκµεταλλεύονται περισσό-
τερα από τρία διαµερίσµατα, όσοι δηλαδή έχουν κάνει τη µακρο-
χρόνια µίσθωση µια επιχειρηµατική δραστηριότητα -δεν
συζητούµε απλώς να νοικιάζεις το δικό σου σπίτι ή το δεύτερο
διαµέρισµα που έχεις-, επιβαρύνονται πια µε τις υποχρεώσεις
µιας ξενοδοχειακής επιχείρησης.

Βέβαια, να µιλήσουµε και λίγο πιο πολύ για την Golden Visa.
Ξέρετε, είναι βολικό πάντα σε κάθε σύνθετο πρόβληµα να υπάρ-
χει ένας κακός, τον οποίο να στοχοποιούµε. Εν προκειµένω,
έχετε επιλέξει ο κακός της αγοράς ακινήτων να είναι η Golden
Visa. Κοιτάξτε, 7% των αγοραπωλησιών των ακινήτων τα τελευ-
ταία δύο χρόνια αφορούσαν την Golden Visa. Απλώς, για να ξε-
καθαρίσουµε ότι δεν είναι η Golden Visa αυτή η οποία προκαλεί
την αύξηση στις τιµές των ακινήτων. Ταυτόχρονα, έχει φέρει
πολλά χρήµατα στην πατρίδα µας.

Εµείς ήδη κάναµε µια πρώτη κίνηση, κύριε Ανδρουλάκη, να αυ-
ξήσουµε το όριο της Golden Visa στις 500.000 ευρώ για περιοχές
υψηλής ζήτησης. Θεωρώ ότι πρέπει να πάµε παραπέρα. Θεωρώ,
πράγµατι, ότι ο διαχωρισµός περιοχών στην Αττική, όπου κά-
ποιες περιοχές έχουν όριο 500.000 ευρώ και κάποιες έχουν
250.000 ευρώ -σωστά επισηµαίνετε- έχει δηµιουργήσει µεγάλη
πίεση προς τη δυτική Αθήνα, προς περιοχές δηλαδή οι οποίες
αυτή τη στιγµή δεν θα ήταν υπό κανονικές συνθήκες στο στόχα-
στρο των αγοραστών Golden Visa, µε αποτέλεσµα να έχουµε αύ-
ξηση και σε αυτές τις περιοχές.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο συζητούµε µε τον Υπουργό Οικονοµι-
κών και πιστεύω ότι πολύ σύντοµα θα είµαστε σε θέση να το ανα-
κοινώσουµε, είναι µια περαιτέρω σηµαντική αύξηση του ορίου
για επενδύσεις Golden Visa που θα αφορά όλες εκείνες τις πε-
ριοχές στις οποίες υπάρχει σηµαντική πίεση στα ενοίκια. Αναφέ-
ροµαι στα µεγάλα αστικά κέντρα αλλά και στα νησιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκεί, πράγµατι, το όριο θα πάει πολύ υψηλότερα. Θα δούµε

σε ποιο επίπεδο. Μπορεί να πάει στις 800.000 ευρώ, δηλαδή να
είναι επενδύσεις που δεν είναι ανταγωνιστικές µε τις επενδύσεις
εκείνες οι οποίες, ενδεχοµένως, θα αύξαναν τα ενοίκια για κά-
ποιον ο οποίος θέλει να αγοράσει ένα διαµέρισµα.

Από την άλλη, όµως, πρέπει να συζητήσουµε αν θέλουµε -
όπως το έχει κάνει και το γνωρίζετε αυτό, η Πορτογαλία- να κρα-
τήσουµε το χαµηλό όριο των 250.000 ευρώ για περιοχές όπου
δεν υπάρχει σήµερα οικιστική πίεση. Εάν, ας πούµε, στην Πέλλα
ή στην Κοζάνη δεν υπάρχει πίεση, γιατί να µην δηµιουργήσουµε
παραπάνω ζήτηση και να κατευθύνουµε επενδύσεις της τάξης
ενδεχοµένως των 250.000 ευρώ σε αυτές τις περιοχές;

Άρα, για να συνοψίσω το ζήτηµα της Golden Visa, πολύ σύν-
τοµα θα υπάρξει περαιτέρω παρέµβαση της Κυβέρνησης, στη
λογική την οποία κινείστε: όχι µε πλήρη αναστολή του µέτρου,
αλλά ξεκαθαρίζοντας ότι η Golden Visa αφορά επενδύσεις πολύ
µεγαλύτερης κλίµακας, οι οποίες δεν ανταγωνίζονται το µέσο
διαµέρισµα, το οποίο θα µισθώσει κάποιος.

Ακούω και την πρότασή σας -θέλω να τη συζητήσω µε τον
Υπουργό- κατά πόσο όσοι έχουν ακίνητα σε Golden Visa να είναι
υποχρεωµένοι να τα µισθώνουν µακροχρόνια και όχι µέσω πλατ-
φορµών. Είναι ενδιαφέρουσα πρόταση. Θα τη συζητήσουµε. Νο-
µίζω ότι δεν θα κάνει µεγάλη διαφορά, γιατί, όπως σας είπα, ο
αριθµός των ακινήτων δεν είναι τεράστιος και πολλά ακίνητα ήδη
µισθώνονται σε µακροχρόνιες µισθώσεις. Όµως, είναι κάτι το
οποίο το βρίσκω ενδιαφέρον και νοµίζω ότι αξίζει να συζητηθεί
και -γιατί όχι;- να προχωρήσουµε σε αυτή την κατεύθυνση.

Θέλω να κάνω µία ξεχωριστή µνεία στο πρόγραµµα «Σπίτι µου»,
διότι πιστεύω ότι συνειδητά από την Αντιπολίτευση γίνεται µια
προσπάθεια υποβάθµισης του συγκεκριµένου προγράµµατος, το
οποίο όµως µέχρι στιγµής έχει δείξει ότι έχει προκαλέσει πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον από νέες οικογένειες. Έχουν εγκριθεί -ήταν λαν-
θασµένα τα στοιχεία σας, οπότε να τα επικαιροποιήσω- εννέα
χιλιάδες οκτακόσιοι είκοσι έξι φάκελοι ύψους 1.000.000.000 ευρώ,
για τέσσερις χιλιάδες δικαιούχους έχουν ήδη εκταµιευτεί
378.000.000 ευρώ και έχουν συναφθεί σχεδόν τέσσερις χιλιάδες
εξακόσιες συµβάσεις ύψους 440.000.000 ευρώ.

Πράγµατι, είναι ένα πρόγραµµα πολύ θετικό, διότι κάποιος βρί-
σκεται στην ευχάριστη θέση να µπορεί, ουσιαστικά παίρνοντας
ένα επιδοτούµενο στεγαστικό δάνειο, να πληρώνει για το δικό
του σπίτι µία µηνιαία δόση δανείου, σηµαντικά χαµηλότερη από
όσο θα πλήρωνε εάν νοίκιαζε το συγκεκριµένο σπίτι.

Όπως ξέρουµε καλά, όµως, είναι ένα ακριβό πρόγραµµα αυτό
και αυτή τη στιγµή έχουµε φτάσει στα όρια των πόρων που
έχουµε διαθέσιµους, για να µπορούµε να αξιοποιήσουµε τέτοιο
χρηµατοδοτικό εργαλείο για ένα αντίστοιχο πρόγραµµα.

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι ήδη σήµερα που µιλάµε υπάρχει
στήριξη ενοικίου για πολλές κατηγορίες συµπολιτών µας.
Έχουµε σαράντα έξι χιλιάδες φοιτητές, οι οποίοι παίρνουν στε-
γαστικό επίδοµα. Επί δικής µας διακυβέρνησης αυξήσαµε το στε-
γαστικό επίδοµα. Το κάναµε µέχρι και 2.000 ευρώ για τις
περιπτώσεις που φοιτητές επιλέγουν να συγκατοικήσουν. Αυτό
σηµαίνει ότι δύο νέα παιδιά που θα επιλέξουν να µείνουν µαζί,
θα πάρουν 4.000 ευρώ. Δεν είναι µικρό το ποσό, ειδικά για την
περιφέρεια.

Ταυτόχρονα, µέσω ΣΔΙΤ, ένα από τα πιο σηµαντικά έργα ΣΔΙΤ
που έχει δροµολογήσει η Κυβέρνηση, προχωρούµε στην κατα-
σκευή πέντε σύγχρονων εστιών σε ισάριθµα µεγάλα πανεπιστή-
µια: Δυτική Αττική, Θεσσαλία, δυτική Μακεδονία, Θράκη και
Κρήτη. Σε αυτά θα µπορούν να φιλοξενούνται τα επόµενα χρόνια
οκτώ χιλιάδες φοιτητές.

Τέλος, να θυµηθούµε και κάτι το οποίο ξεχνάµε συχνά στη δη-
µόσια συζήτηση. Υπάρχει σήµερα επίδοµα ενοικίου 210 ευρώ µη-
νιαίως, δίνεται σε 240.000 οικογένειες και αυτό είναι ακόµα πιο
απαραίτητο σε συνθήκες εισαγόµενης ακρίβειας και γι’ αυτό και
φέτος τα σχετικά κονδύλια αυξήθηκαν στα 400 εκατοµµύρια
ευρώ. Και, βέβαια, προχωρούµε και πολιτικές αποκλειστικά για
τους αστέγους ειδικά της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης. Αναφέ-
ροµαι στο πρόγραµµα «Κάλυψη» και στο πρόγραµµα «Στέγαση
και Εργασία για αστέγους». Με βάση το πρώτο, τετρακόσιες κα-
τοικίες οι οποίες είχαν µισθωθεί για αλλοδαπούς οι οποίοι δι-
καιούνται άσυλο διατίθενται πλέον δωρεάν για συµπολίτες µας
οι οποίοι λαµβάνουν το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα για τρία
χρόνια και πάνω από εκατόν πενήντα οικογένειες έχουν στεγα-
στεί µέχρι στιγµής µε αυτόν τον τρόπο σε ισάριθµα σπίτια. Η
προτεραιότητα είναι πάντα στις µονογονεϊκές οικογένειες και
στις οικογένειες µε πολλά παιδιά, στους πολύτεκνους. 

Το δεύτερο σχέδιο είναι πιο ολιστικό και λειτουργεί ως ένα µό-
νιµο εργαλείο για τη συνολική στήριξη προσώπων που δεν έχουν
ούτε κατοικία ούτε εργασία. Είχα την ευκαιρία να επισκεφθώ και
άστεγους συµπολίτες µας οι οποίοι αξιοποίησαν το πρόγραµµα
αυτό και είναι πολύ συγκινητικό όταν βλέπουµε ανθρώπους τους
οποίους µπορούµε να τους πάρουµε το δρόµο, να τους δώσουµε
ένα σπίτι, αλλά και ψυχολογική υποστήριξη, να τους βοηθήσουµε
και µε µία δουλειά, έτσι ώστε να µπορέσουν να ενταχθούν ξανά
στην απασχόληση, προκειµένου να σταθούν ξανά στα πόδια
τους, γιατί αυτή η Κυβέρνηση αποδεικνύει στην πράξη ότι πρώτα
και πάνω απ’ όλα στέκεται δίπλα στους πιο ευάλωτους συµπολί-
τες. Δεν υπάρχουν αόρατοι συµπολίτες µας, ούτε ξεχασµένοι,
ούτε πολίτες δεύτερης κατηγορίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό σηµαίνει ότι πάνω από τριακόσιες χιλιάδες συµπολίτες

µας ήδη σήµερα που µιλάµε, µαζί και µε το πρόγραµµα «Σπίτι
µου», ωφελούνται µε κάποιον τρόπο για τις ανάγκες στέγασής
τους. Δεν είναι µικρός ο αριθµός αυτός.

Θα διαπιστώσετε, λοιπόν, κι εσείς ότι δεν είναι λίγα αυτά, κύριε
Πρόεδρε, τα οποία έχουν γίνει µε αιχµή το στεγαστικό και µάλι-
στα πολύ σύντοµα θα λειτουργήσει και ένα πόρταλ στεγαστικής
πολιτικής. Επειδή είναι πολλά τα προγράµµατα, ο κάθε ενδιαφε-
ρόµενος θα µπορεί εύκολα να αναζητήσει και να βρει πληροφο-
ρίες για όλες τις ρυθµίσεις και για όλα τα προγράµµατα, για να
µπορεί να ενταχθεί σε αυτά, ώστε να ξέρει εγκαίρως αν τον εν-
διαφέρουν και να προετοιµάζεται ανάλογα. 

Όµως, ας µην κρυβόµαστε. Ένα σύνθετο πρόβληµα, για να
µπορέσουµε να το τιθασεύσουµε, προϋποθέτει και χρόνο και
προσήλωση, προϋποθέτει ευελιξία στους χειρισµούς, αλλά προ-
ϋποθέτει και κάτι σηµαντικό. Προϋποθέτει συνείδηση του οικο-
νοµικού αποτυπώµατος που θα αφήσει κάθε µέτρο. Μη ξεχνάµε
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ότι η στεγαστική πολιτική είναι ένας µόνο πυλώνας της κοινωνι-
κής πολιτικής και αυτή φυσικά είναι µέρος του γενικού οικονοµι-
κού οικοδοµήµατος της χώρας.

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, όπως είπατε, σήµερα είναι η ηµέρα
της ελληνικής γλώσσας, πάνω απ’ όλα νοµίζω ότι έχει αξία σ’
αυτή την Αίθουσα να µιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας. Άρα, είναι
λάθος ο αφορισµός ότι γενικώς δεν µας ενδιαφέρει καθόλου το
ζήτηµα της στεγαστικής ακρίβειας. Νοµίζω ότι σας το απέδειξα
µε επιχειρήµατα. Δεν ακούστηκαν από εσάς, αλλά καλό είναι να
µην ακούγονται και απλοϊκά επιχειρήµατα περί πλαφόν στα ενοί-
κια, πολιτικές που αποδεδειγµένα δεν έχουν «δουλέψει» πουθενά
και τελικά διαστρεβλώνουν πλήρως την αγορά. Γι’ αυτό και επι-
µένω ότι όλα τα µέτρα πρέπει να είναι κοστολογηµένα. Θυµάστε
και τον διάλογο που είχαµε προεκλογικά για το κόστος της προ-
εκλογικής σας δέσµευσης να κατασκευάσουµε ως κράτος εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες κοινωνικές κατοικίες; 

Ούτε είναι και το Ταµείο Ανάκαµψης -να το τονίσω- το «φάρ-
µακο» για πάσα νόσο. Για οποιαδήποτε δυσκολία υπάρχει στη
χώρα, φαίνεται να επικαλούµαστε το Ταµείο Ανάκαµψης για να
τη λύσουµε. Έχουµε καταθέσει συγκεκριµένα τις προτάσεις µας.
Είναι ένα σηµαντικό αναπτυξιακό εργαλείο, αλλά εξ όσων γνω-
ρίζω δεν υπάρχει ακόµα ταµείο-pass, ώστε να µπορούµε να ξε-
περάσουµε όλες τις αδυναµίες που µπορεί να έχουµε και να λέµε
πάντα ότι το Ταµείο Ανάκαµψης είναι η λύση σε όλα τα προβλή-
µατα της χώρας. 

Και κάτι ακόµα, γιατί το αναφέρατε και καλά κάνατε. Κλειστά
ακίνητα, τα οποία ανήκουν σε δήµους. Βεβαίως, αλλά ίσως πρέ-
πει να το πείτε και στον δήµαρχο της Αθήνας, τον οποίο στηρί-
ξατε πολιτικά. Ας διαθέσει τα κλειστά του ακίνητα σε ευάλωτα
νοικοκυριά και όχι σε συλλογικότητες, για να µην µπορούν να κά-
νουν καταλήψεις κάπου αλλού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, βέβαια, να µιλήσω λίγο για το επόµενο στοίχηµα της πο-

λιτικής µας, που δεν είναι άλλο από την κοινωνική αντιπαροχή.
Πράγµατι είναι µια πολιτική που θα χρειαστεί χρόνο για να υλο-
ποιηθεί, αλλά από τη στιγµή που το κράτος έχει στην κατοχή του
είτε ακίνητα υφιστάµενα είτε εκτάσεις οι οποίες παραµένουν
ανεκµετάλλευτες, υπάρχει η δυνατότητα συνεργασίας µε τον
ιδιωτικό τοµέα, ώστε να κατασκευαστούν νέα διαµερίσµατα και
το κράτος θα µπορεί να κρατάει στην κυριότητα του ένα µέρος
των νέων διαµερισµάτων για να µπορεί να τα ενοικιάζει µε χαµη-
λότερο ενοίκιο εν είδει κοινωνικής πολιτικής. Θα φανταστούµε
το µέτρο αυτό ως µια νέα µεγάλη πολιτική αντιπαροχής και βέ-
βαια γιατί υπό προϋποθέσεις θα µπορούν στη συνέχεια να αγο-
ράσουν το διαµέρισµα µέσα από ένα πρόγραµµα «Rent to own»,
συµψηφίζοντας την τιµή µε τα ενοίκια που θα έχουν καταβάλει.

Τονίζω, όµως, ότι αυτά είναι προγράµµατα µακροχρόνιας ωρί-
µανσης. Δεν θα λύσουν το πρόβληµα από τη µια στιγµή στην
άλλη. Είναι, όµως, προγράµµατα τα οποία πια πρέπει να υλοποι-
ήσουµε. Χρειάζονται σοβαρή µελέτη και βέβαια συντονισµό σε
όλες τις φάσεις τους και συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοί-
κηση.

Για να µην αφήσω ασχολίαστο το ζήτηµα των βραχυχρόνιων
µισθώσεων, νοµίζω ότι είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να µελε-
τηθεί περισσότερο. Δεν έχει εύκολη και προφανή λύση. Είναι βέ-
βαιο, όµως, ότι οι µακροχρόνιες µισθώσεις έχουν βγάλει πολλά
σπίτια από την αγορά, τα οποία θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν
για µακροχρόνια µίσθωση. Είναι επίσης σωστό αυτό το οποίο επι-
σηµαίνετε ότι υπάρχει ένας κίνδυνος συνολικής αλλοίωσης ολό-
κληρων γειτονιών, οι οποίες αποκλειστικά να κατοικούνται από
επισκέπτες που νοικιάζουν σπίτια µέσω του Airbnb. Έχουµε ζη-
τήσει και έχουµε συζητήσει ήδη µε τον Υπουργό Εργασίας να
φτιάξουµε µια οµάδα εργασίας η οποία θα µελετήσει το θέµα
των βραχυχρόνιων µισθώσεων και θα προτείνει λύσεις σε έναν
λογικό ορίζοντα, ώστε να καταλάβουµε καλύτερα πόσο συνει-
σφέρει η βραχυχρόνια µίσθωση πραγµατικά στην αύξηση της
τιµής των ακινήτων. 

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εκφράζοντας για ακόµα µια
φορά την ικανοποίησή µου για τη δυνατότητα που µας δόθηκε
να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Δεν είναι συχνό στη Βουλή να
µπορούµε να συζητάµε ουσιαστικά ζητήµατα πολιτικής και να

προσπαθούµε να βρίσκουµε και κοινό τόπο για τη συνδιαµόρ-
φωση προτάσεων. 

Θα ξαναπώ, όµως, ότι το συνολικό άθροισµα των παρεµβά-
σεών µας για τα ζητήµατα της στεγαστικής πολιτικής είναι 2,3
δισεκατοµµύρια ευρώ, αφορούν σ’ αυτήν τη φάση εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες πολίτες και βέβαια συνδέονται και µε άλλες ση-
µαντικές πρωτοβουλίες, όπως είναι η ολοκλήρωση του
πολεοδοµικού σχεδιασµού. Και αυτή µε τη σειρά της επηρεάζει
σηµαντικά την αγορά ακινήτων, ειδικά σε περιοχές όπου έχουµε
µεγάλη οικιστική πίεση. Είναι η µεγαλύτερη µεταρρύθµιση η
οποία έχει γίνει στη χωροταξία τολµώ να πω από συστάσεως ελ-
ληνικού κράτους, σίγουρα από το 1923, όταν έγινε µια αντίστοιχη
µεγάλη πολεοδοµική µεταρρύθµιση τον προηγούµενο αιώνα.
Είναι µία µεταρρύθµιση η οποία θα ξεκαθαρίσει τους κανόνες
του παιχνιδιού για το πού µπορεί να χτίζει κάποιος, τι µπορεί να
χτίζει και τι φυσικά δεν µπορεί να χτίζει και είναι κι αυτή µια ση-
µαντική πρωτοβουλία. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µία ειδική αναφορά στις τράπεζες,
οι οποίες σήµερα ακόµα φαίνονται διστακτικές να χρηµατοδοτή-
σουν την αγορά ακινήτων. Δεν είναι ενθαρρυντικά τα νούµερα
των νέων στεγαστικών δανείων τα οποία δίνονται. Πρέπει, ειδικά
τώρα που έχουν επανέλθει σε κανονικότητα, να είναι πιο τολµη-
ρές. 

Βέβαια, έχουµε δώσει τη δυνατότητα χρηµατοδότησης στέγης
και από µη τραπεζικά ιδρύµατα, για να ανοίξει και λίγο αυτή η
αγορά και να µην αισθάνεται κάποιος ότι το στεγαστικό δάνειο
είναι απαγορευµένος καρπός. Δεν θα έπρεπε να είναι έτσι. Νο-
µίζω ότι µπορούµε να δουλέψουµε µε καλή πίστη σε αυτήν την
κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ πολύ για αυτή την ερώτηση. Πιστεύω ότι απάν-
τησα όσο πιο επαρκώς µπορούσα στα ερωτήµατα που θέτετε.
Νοµίζω ότι ξεδίπλωσε και µία πτυχή των νέων πολιτικών µας οι
οποίες θα δροµολογηθούν τους αµέσως επόµενους µήνες. 

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρωθυπουργό.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά

θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι τέσσερις µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Δηµοτικό Τοσίτσειο-Αρσάκειο και τριάντα δύο µαθήτριες και µα-
θητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Χαϊδα-
ρίου.

Σας καλωσορίζουµε στην Αίθουσα της Ολοµέλειας. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο βήµα τον κ. Ανδρουλάκη για τη δευτερολογία του. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρωθυπουργέ, θα µου επιτρέψετε να ξε-
κινήσω από τον Δήµο της Αθήνας γιατί η αναφορά σας µάλλον
δείχνει ότι δεν το έχετε χωνέψει ακόµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Μέσα σε έναν µήνα να προλάβει να ανοίξει κλειστά σπίτια ο κ.
Δούκας στην Αθήνα είναι λίγο δύσκολο. Αλλά πέντε χρόνια ο κ.
Μπακογιάννης όχι µόνο δεν άνοιξε κλειστά σπίτια αλλά έκλεισε
και τους δρόµους ταλαιπωρώντας τον λαό της Αθήνας, µε απο-
τέλεσµα να ηττηθεί στις δηµοτικές εκλογές του Οκτωβρίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Ταµείο Ανάκαµψης είναι ένα πολύ µε-
γάλο ευρωπαϊκό εργαλείο. Εµείς ως σοσιαλιστές πιστεύουµε ότι
αυτό το εργαλείο πρέπει να έχει µόνιµα χαρακτηριστικά γιατί, αν
δεν έχει µόνιµα χαρακτηριστικά, κάποτε το πολιτικό σύστηµα και
οι επόµενες κυβερνήσεις, Ταµείο Ανάκαµψης θα λέµε και θα
κλαίµε. Εσείς είχατε µια πολύ µεγάλη ευκαιρία. Εµείς ευχόµαστε
να έχουν και οι άλλες κυβερνήσεις. Το υπηρετούµε ως σοσιαλι-
στές. Να είναι µόνιµο το εργαλείο. Αλλά µπορεί να µην έχουν αν
επικρατήσει η συντηρητική φιλοσοφία του «λίγο µαζί και πολύ
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µόνοι» σε επίπεδο Βρυξελλών. Και το λέω αυτό γιατί µέσω του Τα-
µείου Ανάκαµψης δέκα χιλιάδες νεόδµητες κατοικίες θα µπορού-
σαµε να έχουµε βάλει σε πρόγραµµα κοινωνικής δεξαµενής
κατοικιών µε χρήµατα λιγότερο του ενός δισεκατοµµυρίου. Δέκα
χιλιάδες. Είναι εξακόσιες πενήντα χιλιάδες κλειστά σπίτια σε όλη
την Ελλάδα. Πρέπει βέβαια να γίνουν έλεγχοι για να δούµε και από
τη ΔΕΗ πόσα από αυτά όντως είναι κλειστά ή δεν φορολογούνται
τα ενοίκιά τους και είναι στη «µαύρη» αγορά. Εάν είχαµε εφαρµό-
σει µια πενταετία τα κίνητρα που είπα προηγουµένως, σήµερα θα
είχαµε άλλα αποτελέσµατα διότι οι πολιτικές που αναφέρατε δεν
έχουν φέρει αποτέλεσµα. Τι θέλετε να πούµε; Ότι έφεραν αποτέ-
λεσµα όταν έχουµε τη µεγαλύτερη αύξηση ενοικίων στην Ευρώπη
της τάξεως του 40% για οικογένειες και 50% για φοιτητές; 

Το Ταµείο Ανάκαµψης έπρεπε να έχει αξιοποιηθεί για την
υγεία, την παιδεία, την κοινωνική στέγαση και την πράσινη µετά-
βαση στο δίκτυο. Αυτοί θα έπρεπε να ήταν οι τέσσερις µεγάλοι
πυλώνες αξιοποίησης του Ταµείου Ανάκαµψης. Αλλά αυτή είναι
µια άλλη συζήτηση που θα έχουµε χρόνο να κάνουµε τους επό-
µενους µήνες. 

Λέτε ότι «Δεν επηρεάζει τόσο πολύ η Golden Visa γιατί είναι
7% στο σύνολο των συµβολαίων». Golden Visa στο οροπέδιο Λα-
σιθίου δεν υπάρχει. Golden Visa στη Φλώρινα δεν υπάρχει. Έχει
αξία να δούµε το πραγµατικό αποτύπωµα αυτού του πλαισίου
της Golden Visa όταν το δούµε δήµο-δήµο και όχι να λέµε 7%
πανελλαδικά. Μα, δεν έχει καµµία αξία στο σύνολο συµβολαίων
το στοιχείο αυτό. Να σας πω, λοιπόν, τι έχει αξία. Το 2021, χίλιες
οχτακόσιες είκοσι έξι αιτήσεις. Το 2022, τρεις χιλιάδες οχτακό-
σιες αιτήσεις. Το 2023, οχτώµισι χιλιάδες αιτήσεις. Τεράστια αύ-
ξηση της Golden Visa. Άρα το 7% είναι παραπλανητικό. Πρέπει
να καταλάβουµε ότι η πρότασή µας για κατάργηση ή αναστολή
πρέπει να εφαρµοστεί άµεσα. Και µετά να γίνουν έρευνες για να
ξανανοίξουν την Golden Visa σε συγκεκριµένες περιοχές. Όχι να
αφήσουµε την Golden Visa να αφελληνίζει την ελληνική περιου-
σία και να έρθουµε µετά από δύο χρόνια και να πούµε «τώρα οι
έρευνες είναι ώριµες». Όχι. Τώρα κατάργηση ή αναστολή, µετά
οι έρευνες και µετά οι περιοχές που θέλουν αναθέρµανση της
αγοράς ακινήτων. 

Είπατε ότι κάποιοι κερδίζουν, ναι. Εγώ δεν λέω ότι κερδίζουν
µόνο οι ολιγάρχες. Κυρίως οι πολύ πλούσιοι κερδίζουν αλλά κερ-
δίζουν και οι άνθρωποι της µεσαίας τάξης που έχουν µια ακίνητη
περιουσία, όπως πολλοί Έλληνες. Κάποτε οι περισσότεροι Έλ-
ληνες λόγω των ποσοστών ιδιοκατοίκησης και κουλτούρας του
λαού µας. Όµως δεν µπορεί να λες ότι πάει καλά µια αγορά όταν
αυτή η αγορά αφελληνίζεται και να τη συγκρίνουµε µε τα χρόνια
προ κρίσης. Μα προ κρίσης ήταν δικά µας τα ακίνητα. Δεν ήταν
κατοίκων της Κίνας, του Ισραήλ, της Σαουδικής Αραβίας, της
Τουρκίας. Ήταν δικά µας τα ακίνητα. Είναι βασικό στοιχείο αυτό
για να συζητήσουµε τι σηµαίνει άµεση ξένη επένδυση και πού
οδηγεί. Δηλαδή, συγκρίνουµε µια αγορά του 2008 και τις τιµές
ακινήτων, όταν αυτά τα ακίνητα ήταν λίγο υψηλότερα από ό,τι
σήµερα µε καλύτερους µισθούς. Αυτό είναι ένα άλλο στοιχείο.
Δεν µπορείς να λες ότι τα ενοίκια αυξάνουν και πάνε να προσεγ-
γίσουν τιµές προ κρίσης. Οι µισθοί, όµως, δεν είναι προ κρίσης,
ούτε η ακρίβεια είναι προ κρίσης. Είναι µεγαλύτερη σήµερα.
Άρα, εδώ µιλάµε για ένα συσσωρευµένο ζήτηµα που το επίκεν-
τρο είναι η ακρίβεια. Γιατί και η στέγαση κοµµάτι της ακρίβειας
είναι. Ανελαστική δαπάνη είναι και πρέπει να την αντιµετωπί-
σουµε. Δεν έχει αντιµετωπιστεί σε καµµία περίπτωση µε ό,τι
έχετε εφαρµόσει µέχρι σήµερα. 

Το «Σπίτι µου», συµφωνούµε, είναι ένα καλό µέτρο. Εµείς δεν
λέµε να µην έχουν δυνατότητα αυτοί οι εννέα χιλιάδες οχτακό-
σιοι Έλληνες, αυτές οι εννέα χιλιάδες οχτακόσιες οικογένειες να
έχουν πρόσβαση σε αυτό το µέτρο. Το επίδοµα ενοικίου είναι
καλό µέτρο αλλά δεν το εφαρµόσατε εσείς. Προϋπήρχε. Εµείς
λέµε τι έχει γίνει τώρα σε σχέση µε την τεράστια στεγαστική
κρίση. Γιατί δεν προϋπήρχε αυτό το ζήτηµα. Άλλο είναι η ανα-
θέρµανση της αγοράς ακινήτων και άλλο είναι η στεγαστική
κρίση. Δεν µπορεί σήµερα να λέτε «µα έχουµε στεγαστική κρίση
γιατί είχαµε αναθέρµανση της αγοράς ακινήτων». Άρα, αποτύ-
χατε. Έπρεπε να είχαµε αναθέρµανση της αγοράς ακινήτων
αλλά χωρίς στεγαστική κρίση. Αυτό σηµαίνει πολιτεία που προ-

βλέπει. Πώς; Θα σας πω ευθύς αµέσως. Έπρεπε µόλις βλέπαµε
να υπάρχει το τεράστιο αυτό ζήτηµα στα αστικά κέντρα να βά-
λουµε περιορισµούς και όχι να λέµε εισπρακτικά µέτρα για το
Airbnb. Όχι. Περιορισµούς. Δεν το ξέρατε; Μα είχαµε πολλά ευ-
ρωπαϊκά παραδείγµατα όπως Λισαβόνα, η Βαρκελώνη. Γιατί δεν
πήραµε τέτοια µέτρα; Είστε πέντε χρόνια Πρωθυπουργός. 

Δεύτερο ζήτηµα. Λέτε «να τα συζητήσουµε, ν’ αποφασίσουµε».
Ας δούµε από αύριο το πρωί πόσοι αγόρασαν για να δούµε και
το κίνητρο της αγοράς τους. Το πραγµατικό κίνητρο της αγοράς
είναι για να αποκτήσουν βίζα στην Ευρώπη; Για κάποιους είναι
και αυτό. Μήπως τελικά αυτοί που έρχονται και αγοράζουν τα
ακίνητα και τα κάνουν από την επόµενη µέρα Airbnb σε συνερ-
γασία µε εγχώριους κατασκευαστές, δεν θα είναι βίζα αλλά θα
είναι µπίζνα; Δεν θέλουµε εµείς αυτή τη µπίζνα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Είναι εις βάρος του λαού µας. Είναι εις βάρος της νέας γενιάς.
Αν θέλουν, λοιπόν, Golden Visa να επενδύσουν στην έρευνα,
στον πρωτογενή τοµέα, στη µεταποίηση. Μπορεί να υπάρχει
Golden Visa µε άµεσες ξένες επενδύσεις σε άλλους τοµείς και
όχι στα ακίνητα, κύριε Πλεύρη. 

Επίσης, είχατε πει, νοµίζω ο κ. Σκέρτσος, τον Σεπτέµβρη του
2022 προτάσεις πολύ κοντά σε αυτές που λέµε εµείς. Τον Σε-
πτέµβρη του 2022, όντως, είχατε αναφέρει ότι θα υλοποιήσετε
ένα πρόγραµµα πολύ κοντινό σε αυτό που λέµε. Τι συνέβη τον
Δεκέµβρη του 2022 και νοµοθετήσατε άλλα πράγµατα; Αυτό για
µένα είναι ένα ερώτηµα. 

Όπως, επίσης, λέτε για τον ΦΠΑ στα νεόδµητα. Ναι, είπαµε
εµείς να µην υπάρχει κατάργηση του ΦΠΑ στα νεόδµητα; Εµείς
τι λέµε; Φορολογικά κίνητρα, αλλά για ποιους; Γι’ αυτούς που
έχουν ανάγκη. Διαφωνήσαµε ποτέ εµείς η µεσαία τάξη να έχει
αφορολόγητη γονική παροχή; Όµως, ποια είναι, εν τέλει, η µε-
σαία τάξη σε µία χώρα τόσο µεγάλων ανισοτήτων; Είναι µεσαία
τάξη να µπορεί κάποιος να µεταβιβάζει η οικογένειά του χρή-
µατα, ακίνητα, µετοχές έως 4,8 εκατοµµύρια στο σύνολο και
800.000 ανά γονέα; Γι’ αυτούς µιλάµε; Έχουν αυτοί το πρόβληµα
σήµερα; Ας ήταν το όριο 400.000 για να βοηθήσουµε τα παιδιά
της µεσαίας τάξης και τους πιο αδύναµους Έλληνες. Λύνουµε,
δηλαδή, το πρόβληµα το στεγαστικό µε τις φορολογικές σας πο-
λιτικές; Όχι, βεβαίως. Καµµία σχέση. Γι’ αυτό λέµε για την ολι-
γαρχία. Γιατί για µας, κάποιος που µπορεί να µεταβιβάσει µέχρι
4,8 εκατοµµύρια σε βίλες και ακίνητα σε καµµία περίπτωση δεν
είναι ούτε µεσαίος ούτε µεγαλοµεσαίος. Είναι αρκετά ισχυρός
και πρέπει να φορολογηθεί. Λίγα; Λίγα. Αυτό σηµαίνει φορολο-
γική δικαιοσύνη. Άρα, τα φορολογικά κίνητρα που δώσατε µέχρι
σήµερα κάποια είναι σωστά, κάποια είναι λάθος. 

Επίσης, τα προγράµµατα που έχετε εξαγγείλει. Γιατί µέχρι
τρία χρόνια; Γιατί µέχρι τρία χρόνια να µπαίνουν σε δεξαµενή
ενοικίου; Τι είναι τρία χρόνια; Σας λέω η Πορτογαλία έχει δεκα-
πέντε χρόνια. Δεν θέλει; Αντιδρά η ΠΟΜΙΔΑ; Να πάει πέντε χρό-
νια. Να πάει έξι χρόνια. Δηλαδή, θα πληρώνουµε εµείς την
ανακατασκευή για τρία χρόνια µόνο; Κι αν θέλετε την άποψή µου,
πρέπει να συνδέονται και τα χρήµατα που παίρνει ο ιδιώτης για
την ανακατασκευή µε τον χρόνο που τον βάζει στη δεξαµενή. 

Όπως επίσης, ποιο είναι το όριο ενοικίου; Η µόνη δέσµευση
είναι τα τρία χρόνια. Άρα, πώς βοηθάµε να πέσουν τα ακίνητα;
Ωραία, το βάζεις στην αγορά κι εκεί που πρέπει να δώσει το ακί-
νητο 500 ευρώ, το δίνει 800. Τι κέρδισαν οι φτωχότεροι Έλληνες
και οι νέοι που θέλουν πρόσβαση σε αξιοπρεπή στέγαση, µε χα-
µηλό ενοίκιο; Τι κερδίσανε; Τίποτα. 

Άρα, περισσότερος χρόνος και µε όριο ενοικίου. Αυτό είναι µία
πολιτική στιβαρή που αντιµετωπίζει µε τα κίνητρα ανακατα-
σκευής αυτό το ζήτηµα που αφορά την στεγαστική κρίση. 

Όσον αφορά τις τράπεζες, συµφωνώ µε αυτά που είπατε.
Εσείς, όµως, είστε Πρωθυπουργός. Έχω πει από το Βήµα της
Βουλής στον προϋπολογισµό ποιος τραπεζικός τοµέας; Αυτός
που έχει βγάλει 7,5 δισεκατοµµύρια κέρδη και τα 3 δισεκατοµ-
µύρια είναι χρεώσεις και πανηγυρίζετε που µπήκαν 41 εκατοµ-
µύρια πρόστιµο από την Επιτροπή Ανταγωνισµού; 41
εκατοµµύρια στα 3 δισεκατοµµύρια; Ποιος τραπεζικός τοµέας;
Πού έβαλε πλάτη; 
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Είναι τεράστια τα ζητήµατα για τις ανισότητες. Εδώ τα πράγ-
µατα είναι πάρα πολύ απλά. Το µείγµα αυτής της πολιτικής που
ακολουθείτε δεν βοηθά να µειωθούν οι ανισότητες. Δεν επιτρέπει
να δοθούν ευκαιρίες στις νεότερες γενιές. Πρέπει να αλλάξει το
µείγµα. Γι’ αυτό χρειαζόµαστε µια προοδευτική προσέγγιση στα
πράγµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Δεν είναι τυχαίο που οι προτεραιότητές σας στο Ταµείο Ανά-
καµψης ήταν άλλες από αυτές που ήταν σε χώρες της Ιβηρικής
που έχουν σοσιαλδηµοκρατικές κυβερνήσεις. 

Θυµάµαι που λέγατε εκατόν πενήντα χιλιάδες κατοικίες θα κα-
τασκευάσουµε; Αυτό είναι πολλά δισεκατοµµύρια. Και σας λέω.
Με περίπου 1 δισεκατοµµύριο, ίσως και λιγότερα, κατασκευάζεις
δέκα χιλιάδες κατοικίες. Με σηµερινές τιµές. Μπορούµε. Αρκεί
να το πιστέψουµε. Αρκεί να πάρουµε απόφαση ότι θα βάλουµε
στόχο πενταετίας εκατόν πενήντα χιλιάδες κατοικίες για τους
φτωχότερους Έλληνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Έχουµε χρέος αυτή την εποχή της φτώχειας, της ακρίβειας,
των ανισοτήτων να υλοποιήσουµε τέτοια µεγάλα, φαραωνικά
προγράµµατα για να στηρίξουµε όλες αυτές τις οικογένειες και
τους φοιτητές. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι πραγµατικά εµείς έχουµε διά-
θεση συναίνεσης. Κι έχουµε διάθεση συναίνεσης γιατί δεν ερχό-
µαστε εδώ µανιχαϊστικά να πούµε «άσπρο ή µαύρο». Ερχόµαστε
εδώ παραγωγικά και είτε προσπαθούµε να µεταφέρουµε βέλτι-
στες ευρωπαϊκές πρακτικές στη χώρα µας, είτε παρατηρώντας
τα πραγµατικά στοιχεία να προτείνουµε δικές µας πολιτικές για
να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα. 

Οι δικές σας απέτυχαν. Κάνατε προσπάθειες; Να δεχθώ ότι
κάνατε και κάποιες προσπάθειες. Απέτυχαν, όµως, όταν τα ενοί-
κια έχουν αυξηθεί 40% για τις οικογένειες και 50% για τους φοι-
τητές από το 2018, όταν είστε Κυβέρνηση από το 2019 µέχρι
σήµερα. Τι να κάνουµε; Αυτό λένε τα επίσηµα στοιχεία, αυτό λέει
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

Άρα, πρέπει να κάνουµε κάτι. Σας προτείναµε τρία µέτρα. Εύ-
χοµαι να φύγουµε από τη σηµερινή συζήτηση αποφασίζοντας
αυτά τα µέτρα να υλοποιηθούν άµεσα κι αν θέλετε την άποψή
µου µε προτεραιότητα που να είναι αποτρεπτικό και για άλλους
που σκέφτονται να κάνουν την Golden Visa µπίζνα. Όσοι «ψώνι-
σαν» µέχρι σήµερα είτε για ιδιοκατοίκηση είτε για µακροχρόνια
µίσθωση. Δεύτερον, κατάργηση ή αναστολή. Και τρίτον, κοινω-
νικές κατοικίες, πρόγραµµα είτε νεόδµητων, είτε µε κριτήρια ανα-
κατασκευής, είτε µε φορολογικά κίνητρα που σας είπα
προηγουµένως. Τρία µέτρα, τρεις λύσεις για αξιοπρέπεια και
προοπτική που τόσο χρειάζεται και αξίζει ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνο-
δός τους από το 2ο Γυµνάσιο Χαϊδαρίου, (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει αµέσως µετά ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας για τη
δική του δευτερολογία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Ανδρουλάκη, µπορούµε να συζητήσουµε πολύ για την απο-
τελεσµατικότητα της πολιτικής µας στο ζήτηµα της στέγης.
Όπως σας είπα, είναι µια πολιτική η οποία δεν µπορεί να δείξει
αποτελέσµατα από τη µια στιγµή στην άλλη. Αισθάνοµαι, όµως,

ότι σε έναν βαθµό το γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει ασχο-
ληθεί συστηµατικά µε το ζήτηµα αυτό το οποίο αφορά τους πιο
ευάλωτους συµπολίτες µας, σας έχει λίγο βραχυκυκλώσει πολι-
τικά. Διότι δεν περιµένετε από µία κεντροδεξιά, φιλελεύθερη πα-
ράταξη πράγµατι να δροµολογήσει προγράµµατα τα οποία
αφορούν σήµερα τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. Ποιο
είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι ότι ενώ επί της ουσίας
συµφωνούµε σε πάρα πολλά από αυτά τα οποία λέµε, εσείς να
επιµένετε να ανακαλύπτετε διαχωριστικές γραµµές εκεί που
απλά δεν υπάρχουν. 

Αναφερθήκατε σε αυτά τα οποία νοµοθέτησε η Κυβέρνηση και
σε αυτά τα οποία είχε παρουσιάσει ο κ. Σκέρτσος. Μα, ό,τι πα-
ρουσιάσαµε το νοµοθετήσαµε και η βασική µας πολιτική επιλογή
παραµένει η ίδια: Πώς θα µπορέσουµε από τη µία να στηρίξουµε
ένα σηµαντικό αριθµό νέων συµπολιτών µας -γιατί ο αριθµός
µπορεί να είναι εννιά χιλιάδες νοικοκυριά, αλλά µιλάµε για ζευ-
γάρια, µιλάµε για ζευγάρια µε παιδιά, άρα οι πραγµατικοί ωφε-
λούµενοι είναι πολύ περισσότεροι- µέσα από προγράµµατα όπως
το «Σπίτι µου», το οποίο θα στοιχίσει κοντά στο 1 δισεκατοµµύ-
ριο, µε ισοδύναµο αποτέλεσµα ουσιαστικά µε αυτό το οποίο ει-
σηγείστε εσείς. Και βέβαια, πώς θα µπορέσουµε να δώσουµε
κίνητρα για να µπορέσουµε να φέρουµε στην αγορά ακινήτων
περισσότερα κλειστά διαµερίσµατα, µέσα από µια σειρά από
προγράµµατα, για τα οποία σας έχω µιλήσει και µε τα οποία δεν
διαφωνείτε, στα πλαίσια των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων µας
και αξιοποιώντας ευρωπαϊκούς πόρους και το πώς µπορούµε να
ανακατασκευάσουµε κλειστά διαµερίσµατα. Και τέλος, πώς θα
περιορίσουµε, ενδεχοµένως, µία ζήτηση προς τις υπηρεσίες
βραχυχρόνιας µίσθωσης έτσι ώστε να στρέψουµε περισσότερα
ακίνητα στη µακροχρόνια µίσθωση. 

Αυτά λέµε, σε µεγάλο βαθµό αυτά λέτε. Άρα, ας µην ανακα-
λύπτουµε τεχνικές διαφορές, ούτε να επικαλούµαστε ποιος έχει
τα πρωτεία σε αυτήν την πολιτική. Η Κυβέρνηση νοµοθετεί και
όπου υπάρχουν προτάσεις από την Αντιπολίτευση οι οποίες να
βελτιώνουν κυβερνητικές πολιτικές, εδώ είµαστε να τις ακού-
σουµε.

Σας είπα ξεκάθαρα, για το ζήτηµα της Golden Visa, πολύ σύν-
τοµα θα δείτε νέες παρεµβάσεις, οι οποίες θα απαντήσουν στο
πρόβληµα της διαφοροποίησης του ύψους της Golden Visa, ει-
δικά για τις περιοχές εκείνες όπου υπάρχει µεγάλη οικιστική ζή-
τηση. Είµαι διατεθειµένος να συζητήσω µε τον Υπουργό -δεν
µπορώ να σας απαντήσω τώρα, µου φαίνεται λογική η πρότασή
σας- άµεσα -αυτό µπορεί να γίνει πολύ σύντοµα- να νοµοθετή-
σουµε, έτσι ώστε τα ακίνητα που αποκτώνται µε την Golden Visa
να κατευθύνονται προς µακροχρόνια µίσθωση. Άρα στο ζήτηµα
αυτό δεν βλέπω να υπάρχει καµµία ουσιαστική διαφορά.

Από εκεί και πέρα, µπλέχτηκα λίγο µε τα νούµερα που είπατε
για το Ταµείο Ανάκαµψης. Είπατε να κατασκευάσουµε δέκα χι-
λιάδες σπίτια. Με κόστος περίπου 100.000 το σπίτι;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εκατόν πενήντα χιλιάδες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εκατόν πενήντα χιλιάδες, άρα 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Δέκα χιλιάδες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αυτό είναι δέκα χιλιάδες σπίτια. Δέκα χιλιάδες σπίτια είναι τα σπί-
τια τα οποία τελικά διαθέτουµε µέσα από το πρόγραµµα «Σπίτι
µου». Ισοδύναµο αποτέλεσµα έχουµε. Δέκα χιλιάδες σπίτια σας
διαβεβαιώνω ότι δεν θα λύσουµε σήµερα το πρόβληµα της στέ-
γασης στη χώρα µας. Εµείς επιλέξαµε να κάνουµε µια διαφορε-
τική πολιτική και να κατευθύνουµε πόρους υφιστάµενους µέσα
από ένα µέτρο το οποίο κινητοποίησε και την αγορά και κυρίως,
κύριε Ανδρουλάκη, έδωσε τη δυνατότητα σε ανθρώπους µε χα-
µηλά εισοδήµατα να µπορέσουν να πάρουν στεγαστικό δάνειο
µε 17.000 οικογενειακό εισόδηµα. Δεν θα περνούσε καν την
πόρτα της τράπεζας αυτός ο συµπολίτης µας, αν ήθελε να διεκ-
δικήσει ένα στεγαστικό δάνειο. Τώρα ήρθε και το πήρε. Είναι
στοχευµένα προγράµµατα τα οποία στρέφονται στους πιο ευά-
λωτους συµπολίτες µας.

Τέλος, να πω και κάτι το οποίο αφορά συνολικά το Ταµείο Ανά-
καµψης. Κοιτάξτε, το Ταµείο Ανάκαµψης το διαπραγµατεύτηκε
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αυτή η Κυβέρνηση και το διαπραγµατεύτηκα εγώ προσωπικά. Ξε-
κινήσαµε µε 31 δισεκατοµµύρια ευρώ και τώρα είµαστε στα 36
δισεκατοµµύρια ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια επιτυχία για τη χώρα. Είναι µια επιτυχία που θέλω να

σας θυµίσω -θα παρευρεθώ και µετά σε µια εκδήλωση του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος- ότι δεν ήταν καθόλου αυτονόητη.
Κάποιοι από εµάς βγήκαµε µπροστά -µήνες πριν τον Ιούλιο του
2020, όταν συµφωνήθηκε-, ζητώντας έναν νέο τρόπο, µια νέα µε-
γάλη υπέρβαση για την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε αξιοποιώντας
πόρους, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, να µπορέσουµε να στηρίξουµε
αναπτυξιακές πρωτοβουλίες µετά την πανδηµία που θα τονώ-
σουν συνολικά τις µεγάλες ευρωπαϊκές προτεραιότητες -την
πράσινη και την ψηφιακή µετάβαση, την κοινωνική συνοχή, τις
δεξιότητες στην αγορά εργασίας, την ανταγωνιστικότητα- και
αυτό συµφωνήθηκε και κατοχυρώθηκε. Ναι, είµαι υπερήφανος
που η χώρα µας έχει ένα πολύ συγκροτηµένο πρόγραµµα, µε
πολλαπλό αποτύπωµα, σε πολλούς διαφορετικούς τοµείς, προ-
φανώς και µε έντονο κοινωνικό αποτύπωµα.

Αναφερθήκατε στην υγεία. Σας προσκαλώ, λοιπόν -θα σας κα-
λέσω-, να πάµε µαζί στα επόµενα εγκαίνια -τα οποία θα κάνουµε-
κέντρων υγείας και νοσοκοµείων, χρηµατοδοτούµενα από το Τα-
µείο Ανάκαµψης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήµασταν µε τον κύριο συνάδελφο από τον Πειραιά µαζί στο

«Τζάνειο». Πήγαµε στο «Τζάνειο» να δούµε τους νέους ορόφους
οι οποίοι ανακατασκευάζονται µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Η εικόνα είναι συγκλονιστική. Το πριν -αυτό το οποίο είδα,
µια θλιβερή εικόνα - δεν ταιριάζει σε µια ευρωπαϊκή χώρα. Το µετά
είναι η εικόνα ενός σύγχρονου νοσοκοµείου. Είναι πόροι του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Τµήµατα επειγόντων περιστατικών, κέντρα
υγείας ανακατασκευάζονται πλήρως µε πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης. Άρα, ας σταµατήσει και αυτός ο µύθος ότι δεν έχουµε
κατευθύνει πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης προς υποδοµές µε
κοινωνικό χαρακτήρα, διότι πολύ απλά δεν είναι αλήθεια.

Από εκεί και πέρα, όµως, εγώ θα συγκρατήσω κάτι το οποίο
είπατε και νοµίζω έχει µια αξία να το επισηµάνουµε, διότι επί της
αρχής συµφωνώ σε αυτή την προσέγγιση. Τι είπατε; Το Ταµείο
Ανάκαµψης ήταν µια -θα έλεγα- µεγάλη υπέρβαση την οποία έκα-
ναν οι φειδωλοί της Ευρώπης υπό την πίεση και της πανδηµίας
και λέτε -και σωστά κατά την άποψή µου- ότι πρέπει να αποκτή-
σει µόνιµα χαρακτηριστικά. Τι σηµαίνει αυτό; Όταν τελειώσει το
Ταµείο Ανάκαµψης το 2025, 2026 -δεν ξέρουµε αν θα πάρει πα-
ράταση, εµείς προγραµµατίζουµε πάντως την υλοποίηση των
δικών µας έργων, υπό την εποπτεία του κ. Παπαθανάση, ώστε
να µη δοθεί παράταση στην υλοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης-
, θα µπορέσουµε να έχουµε ένα επόµενο ταµείο ανάκαµψης;

Πρέπει να σας πω ότι ο µόνος τρόπος για να µπορέσουµε να
κατοχυρώσουµε την πειστικότητα των επιχειρηµάτων µας είναι
αν αποδείξουµε ότι τα χρήµατα τα οποία διαθέσαµε και δανεί-
στηκε η Ευρώπη σε ευρωπαϊκό επίπεδο, έπιασαν τόπο. Αυτό ση-
µαίνει γρήγορη υλοποίηση των έργων, απόλυτη διαφάνεια, η
οποία εξασφαλίζεται µέσα από ένα πολύ αυστηρό πλαίσιο αιρε-
σιµοτήτων και τελικά απόδειξη ότι και το Ταµείο Ανάκαµψης είχε
µια σηµαντική συνδροµή ως προς τους κεντρικούς στόχους τους
οποίους θέτει η Ευρώπη.

Υπό αυτές τις προϋποθέσεις θέλουµε η χώρα µας να είναι πρω-
ταγωνίστρια και ναι, να µπορέσουµε να πάµε µετά -και δεν είναι
διαφορετική η άποψη και του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος- και
να διεκδικήσουµε ένα νέο ταµείο ανάκαµψης, όταν µε το καλό
αυτό θα έρθει. Δεν θα είναι εύκολη αυτή η διαπραγµάτευση και
µακάρι να µπορέσουµε σε αυτό να συµπέσουµε οι µεγάλες πολι-
τικές οικογένειες της Ευρώπης και να αφήσουµε στην άκρη τις
όποιες αντιπαραθέσεις στο Ευρωκοινοβούλιο -που συχνά έχουν
και έναν προεκλογικό χαρακτήρα-, για να µπορέσουµε να συµφω-
νήσουµε στα µεγάλα, τα οποία αφορούν τις ζωές των Ευρωπαίων
πολιτών και φυσικά και των συµπολιτών µας στην Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης
προς τον Πρωθυπουργό και ολοκληρώθηκε εντός θέµατος -το-
νίζω-, το οποίο δεν είναι σύνηθες. Είναι, όµως, σηµαντικό το θέµα
της στέγης, οπότε το αντιλαµβανόµεθα αυτό. Επανερχόµαστε
στη συζήτηση των υπολοίπων επικαίρων ερωτήσεων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τον κύκλο των επίκαιρων ερωτήσεων µετά
την επίκαιρη ερώτηση προς τον Πρωθυπουργό.

Ξεκινάµε µε την τέταρτη, µε αριθµό 670/4-2-2024, επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Γε-
ωργίου Νικητιάδη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης µε θέµα: «Η αδιάλλακτη στάση της Κυβέρνησης ως
προς τη χρονική επέκταση του επιδόµατος ανεργίας οδηγεί χι-
λιάδες εποχικώς εργαζόµενους στον θυµό και την απόγνωση».

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πανθοµολογούµενο ότι η συµβολή του

τουρισµού στην οικονοµία της χώρας, εµµέσως, πλησιάζει το
25%. Ταυτοχρόνως, ο τουρισµός διασφαλίζει την απασχόληση
σε ένα ποσοστό που πλησιάζει περίπου το 20%. Γνωρίζετε και
γνωρίζουµε όλοι, ότι στα δύσκολα χρόνια των µνηµονίων ο του-
ρισµός ήταν ο οικονοµικός τοµέας που κυριολεκτικώς αποτέλεσε
δεκανίκι και στυλοβάτη για την οικονοµία της χώρας, για να κρα-
τηθεί η χώρα όρθια.

Εµείς στην περιοχή µας, γιατί για την περιοχή µας αναφέροµαι
στην ερώτηση, δηλαδή στη Ρόδο, στην Κω, στην Κάρπαθο, στην
Κάλυµνο, στη Λέρο, στην Πάτµο, έχουµε δεκάδες χιλιάδες άτοµα
που απασχολούνται στον τουριστικό τοµέα, είτε σε ξενοδοχεία
είτε στον επισιτισµό. Μόνο στη Ρόδο δηλαδή είναι καταγεγραµ-
µένοι σαράντα οκτώ χιλιάδες ξενοδοχοϋπάλληλοι και στην Κω,
µαζί µε τους υπαλλήλους του επισιτισµού, ανέρχονται στις δε-
καπέντε χιλιάδες.

Αυτοί οι άνθρωποι δουλεύουν δώδεκα ώρες την ηµέρα τουλά-
χιστον, επτά ηµέρες την εβδοµάδα, χωρίς άδεια, χωρίς ρεπό.
Όταν διακοπεί η εργασία τους -πολλές φορές πηγαίνει για τέσ-
σερις µόνο µήνες τον χρόνο, σε άλλες πέντε, σε άλλες έξι, σε
µερικές επτά- λαµβάνουν ένα µικρό επίδοµα για δύο, τρεις, τέσ-
σερις ή πέντε µήνες στην καλύτερη περίπτωση, που είναι πενιχρό
όµως. Τους υπόλοιπους µήνες -που φτάνουν για άλλους τους
πέντε µήνες, τους τέσσερις ή τους τρεις- αυτοί οι άνθρωποι δεν
έχουν κανένα εισόδηµα.

Ταυτοχρόνως, παρατηρούµε απίστευτες ελλείψεις στο προ-
σωπικό, αν έχετε παρακολουθήσει τα τεράστια διαρθρωτικά προ-
βλήµατα του τουρισµού τα τελευταία χρόνια. Το 2021 είχαµε
έλλειψη προσωπικού στα ξενοδοχεία πενήντα τρεις χιλιάδες δια-
κόσια σαράντα εννέα άτοµα. Το 2022 είχαµε έλλειψη προσωπι-
κού εξήντα χιλιάδες διακόσια είκοσι πέντε άτοµα. Και την
περσινή χρονιά είχαµε έλλειψη προσωπικού πενήντα τρεις χιλιά-
δες διακόσια είκοσι εννέα άτοµα.

Για να µην έχετε καµµία αµφιβολία για τα στοιχεία που σας πα-
ραθέτω, κάνω ανάγνωση από τη µελέτη του Ξενοδοχειακού Επι-
µελητηρίου που ανατέθηκε στο ΥΠΕΡ. Τα στοιχεία που σας λέω
είναι επίσηµα στοιχεία για την έλλειψη προσωπικού. Τι σηµαίνει
αυτό το πράγµα; Σηµαίνει ότι ο κόσµος φεύγει, εγκαταλείπουν
την εργασία τους στα ξενοδοχεία. Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα
στα ξενοδοχεία. Κάτι πρέπει να κάνουµε. Πρέπει να κρατηθούν
αυτοί οι άνθρωποι γιατί δηµιουργείται πρόβληµα και στην ποι-
ότητα πλέον των παρεχόµενων υπηρεσιών µε το εισερχόµενο ερ-
γατικό δυναµικό που έρχεται από ξένες χώρες. 

Είναι λοιπόν δύο τα ερωτήµατα:
Γιατί αρνείστε να καταβάλλετε επίδοµα τους µήνες που δεν το

λαµβάνουν; Γιατί δεν επεκτείνετε χρονικά το επίδοµα ανεργίας;
Έχετε υπολογίσει ποιο είναι το κόστος και το αρνείστε; Διότι αν
µου λέγατε ότι είναι 5 δισεκατοµµύρια, θα σας έλεγα: «Όχι, δεν
µας παίρνει». Έχετε υπολογίσει, όµως, για να µου απαντήσετε;

Θέλω, επίσης, να µου πείτε πώς σκοπεύετε να αντιµετωπίσετε
αυτή τη διαρκώς αυξανόµενη έλλειψη προσωπικού στα ξενοδο-
χεία µας. 
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χρειαστώ την ανοχή σας στον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, για

να τεκµηριώσω κατά τον καλύτερο τρόπο την απάντησή µου. 
Κύριε Νικητιάδη, είστε ένας έµπειρος κοινοβουλευτικός εκ-

πρόσωπος της Δωδεκανήσου. Εάν σήµερα πάτε στην Παλιά
Πόλη, στα Εκατό Μαγαζιά -για να µιλάµε λίγο και τη γλώσσα του
νησιού σας- και ρωτήσετε τους επαγγελµατίες: «Είναι τα πράγ-
µατα όπως το 2019;» τι θα σας απαντήσουν; Θα σας απαντήσουν
ότι έχουµε επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου και ότι αυτή τη
στιγµή έχουµε αύξηση των τουριστών. 

Το λέει, λοιπόν, αυτό ο Υφυπουργός στον Βουλευτή της Δω-
δεκανήσου που ρωτά; Όχι, το λένε -γιατί αναφέρεστε στην ερώ-
τησή σας και στην επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου- αυτή
τη στιγµή τα στοιχεία του ΣΕΤΕ.

Και τα καταθέτω στα Πρακτικά, παρακαλώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για τις αυξήσεις που έχουµε από το 2019 ως το
2023, σε τζίρους, σε αφίξεις αεροπλάνων, σε πρόσωπα και σε
µήνες. Να σας πω µόνο, γιατί µας ακούνε και φαντάζοµαι ότι την
απάντησή µου θα την ακούσουν και οι νησιώτες µας και οι Δω-
δεκανήσιοι, ότι τον µήνα Μάρτιο του 2023 οι αφίξεις -προσέξτε,
µόνο για τον µήνα Μάρτιο- ήταν δέκα χιλιάδες οκτακόσιες σα-
ράντα οκτώ. Ξέρετε πόσες ήταν τον Μάρτιο του 2019; Μόλις ενε-
νήντα τέσσερις. 

Άρα, το ερώτηµά σας αν έχουµε επιµήκυνση της τουριστικής
περιόδου, αποδεικνύεται µε πολλούς τρόπους. Πρώτον, από τις
αεροπορικές αφίξεις. Δεύτερον, από τους τζίρους. Και φυσικά
θα µου πείτε ότι έχουν χτιστεί νέες τουριστικές µονάδες. Και σας
απαντώ: Η αύξηση, όµως, των αφίξεων και των προσώπων που
έρχονται στη χώρα µας είναι πολλαπλάσια της αύξησης των κλι-
νών.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το επίδοµα λαµβάνεται
µε ένα συγκεκριµένο τρόπο. Εάν ο εργαζόµενος εργάστηκε από
εκατό έως εκατόν σαράντα εννέα µέρες, δικαιούται τρεις µήνες
και πέντε µέρες και εάν εργάστηκε από εκατόν πενήντα ως δια-
κόσιες τριάντα µέρες, τότε µπορεί να επιλέξει αν θα επιδοτηθεί
για τρεις µήνες και πέντε µέρες ή αν θα επιδοτηθεί ως κοινός
άνεργος. 

Να σας πω µόνο ότι για το 2023 -ακούστε µε, κύριε Νικητιάδη,
αυτά τα στοιχεία µπορεί να σας ενδιαφέρουν- έχουµε επίδοµα
ανεργίας στον εποχικό τουρισµό 172.940 ευρώ. Το 2022 είχαµε
167.000 ευρώ. Και όσον αφορά αυτούς που µπορούν να πάρουν
εφάπαξ τα 610 ευρώ, έχουµε πενήντα δύο χιλιάδες πεντακόσι-
ους εξήντα τρεις εργαζόµενους του τουρισµού και του επισιτι-
στικού κλάδου που πήραν αυτό το επίδοµα.

Και έρχεται τώρα το ερώτηµα: Πότε τελικά είναι η τουριστική
περίοδος; Ξεκινάει τον Μάρτη και φτάνει ως τον Νοέµβρη. Αυτό
δεν ήταν το 2019. Δεν ήταν τα προηγούµενα χρόνια. Γίνεται σή-
µερα. Γιατί έχουµε µια στοχευµένη και συγκροτηµένη πολιτική,
το Υπουργείο Τουρισµού, το Υπουργείο Οικονοµικών, το Υπουρ-
γείο Εργασίας, όπου µπορούµε να κάνουµε σύγχρονες πολιτικές.
Στη δευτερολογία µου θα πω περισσότερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ζητή-

σατε περισσότερο χρόνο, αλλά ήσασταν συνεπής. 
Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι κατ’ αρχάς που ανατρέξατε σε στοι-

χεία του ΣΕΤΕ γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι, καθώς είστε Υφυπουρ-
γός Εργασίας και όχι Τουρισµού, λογικό είναι µην έχετε
εµβαθύνει στα θέµατα του τουρισµού.

Γιατί πήγατε στο ’19 και δεν πήγατε στο ’81; Από το ’81 -ση-
µειώστε το, είναι λογικό να µην το ξέρετε- και µετά οι Ροδίτες
έλεγαν στη Ρόδο: O τουρισµός µας σταµατάει από παρέλαση σε
παρέλαση. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Διακόσιες δέκα ηµέρες, επτά
µήνες είχαµε φουλ τουρισµό. Δεν το ξέρετε, γιατί µου αναφέρε-
στε στο ’19 και νοµίζετε ότι το ’19 άρχισε να υπάρχει αύξηση. Το
’81 είχαµε επτά µήνες. 

Για να πιστοποιήσετε αυτό που σας λέω είναι γεγονός ότι όλες
οι µελέτες που γίνονταν τότε, προκειµένου να υπαχθεί µία επι-
χείρηση στον αναπτυξιακό νόµο 1262, αναφέρανε για τη βιωσι-
µότητα διακόσιες δέκα µέρες εργασία και από εκεί έβγαινε η
κερδοφορία και η βιωσιµότητα της επιχείρησης. Το λέω αυτό,
για να ανατρέξετε και να µην έχετε καµµία αµφιβολία ότι προ-
σπαθώ να σας δώσω λανθασµένα στοιχεία. 

Αυτά, λοιπόν, που µου λέτε για το ’19, εγώ τα ακούω. Αυξή-
σεις, συµφωνώ. Αφίξεις περισσότερες, συµφωνώ. Ο εργαζόµε-
νος τους µήνες που κάθεται, παίρνει κάτι; Παλαιότερα δεν είχε
το επίδοµα ανεργίας ολόκληρο το χρόνο, ενώ τώρα περιορί-
στηκε; Κάθονται οι εργαζόµενοι χωρίς να παίρνουν οτιδήποτε για
δυο, τρεις ή και πολλές φορές για τέσσερις µήνες; Κόπηκε το
επίδοµα αυτό. 

Η Κυβέρνησή σας επαίρεται για τις εξαιρετικές οικονοµικές
της επιδόσεις. Αναβάθµιση από τη Standard and Poor's, αναβάθ-
µιση από τους άλλους οίκους αξιολόγησης, υψηλοί ρυθµοί ανά-
πτυξης. Γιατί, λοιπόν, δεν δίνετε το επίδοµα; Κόπηκε τα χρόνια
των µνηµονίων, που λογικώς γινόντουσαν περιορισµοί παντού
και κόψανε και αυτό το επίδοµα. Τώρα, όµως, που ξεφύγαµε,
τώρα που επαίρεστε ότι πηγαίνετε τόσο καλά µε τα οικονοµικά,
για ποιο λόγο δεν δίνετε αυτό το επίδοµα; 

Και θέλω, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώνοντας, να σας τονίσω ότι
το επάγγελµα του ξενοδοχοϋπαλλήλου και του υπαλλήλου επι-
σιτισµού είναι το δυσκολότερο όλων και θα σας πω γιατί. Δεν
είναι απλά ότι εργάζονται εξαντλητικά, δεν είναι απλά ότι δεν
έχουν ρεπό δώδεκα ώρες, ταυτοχρόνως αυτοί οι άνθρωποι, ο ρε-
σεψιονίστας, η σερβιτόρα, ο σερβιτόρος, η καθαρίστρια, η κα-
µαριέρα, είναι υποχρεωµένοι -και δεν το κάνουν βέβαια από
υποχρέωση- όσο βάσανο και να τραβάνε να χαµογελούν και να
δείχνουν την ευγένειά τους στον επισκέπτη µας. Και αυτό που
σας λέω, σας το λέω και βιωµατικά.

Άρα, εµείς αυτούς τους ανθρώπους, που πραγµατικά ξεπερ-
νούν τον εαυτό τους, δεν έχουµε υποχρέωση να δούµε το διαρ-
θρωτικό πρόβληµα που δηµιουργείται στην οικονοµία και στον
τουρισµό από την έλλειψη προσωπικού; Δύο ζητήµατα είναι. Και
αντιλαµβάνοµαι ότι τελικώς δεν έχετε υπολογίσει ποιο θα είναι
πια αυτό το κόστος για τον κρατικό προϋπολογισµό. Γιατί δεν το
βλέπετε; Να δείτε µήπως είναι τέτοιο που µπορεί να ανταποκρι-
θείτε και να σταµατήσουµε να φέρνουµε πενήντα χιλιάδες εργα-
ζόµενους από το Πακιστάν, από την Αίγυπτο και από διάφορες
άλλες χώρες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Νικητιάδη, ξέχασα να σας
πω ότι στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
ακούµε. Έχουµε την πόρτα µας ανοικτή και ακούµε τους κοινω-
νικούς εταίρους, τα σωµατεία και µεµονωµένα τον κάθε πολίτη
και πολύ περισσότερο τον κάθε εργαζόµενο, µιας και είµαστε
Υπουργείο Εργασίας.

Θέλω να σας πω ότι µε τον τελευταίο νόµο προβλέψαµε ότι οι
άνεργοι µπορούν να εργάζονται -προσέξτε- χωρίς να τους κόβε-
ται το επίδοµα έως δώδεκα µεροκάµατα το µήνα, τρεις ηµέρες
εβδοµαδιαίως έχουµε πει έως δώδεκα το µήνα. Ήταν κάτι το
οποίο ήταν ένα αίτηµα των σωµατείων. Αυτή τη στιγµή, λοιπόν,
εµείς προσπαθούµε να επιλύσουµε ζητήµατα. 
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Πάµε τώρα στην ερώτησή σας, τι σκοπεύετε να κάνετε για τη
διαρκώς αυξανόµενη έλλειψη προσωπικού. Ναι, κύριε Νικητιάδη,
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πήρε την ανεργία στο 17% και την έχει
πάει στο 9,2% και έχουµε στρατηγικό στόχο να την πάµε και στο
8%. Βέβαια από το 9,2% στο 8% είναι ακόµα πιο δύσκολο, γιατί
έχουµε να κάνουµε στοχευµένες πολιτικές. Ναι, είναι ένα πρό-
βληµα. Πρέπει και εδώ τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης -είναι
πάρα πολύ σηµαντικό- να αρθρώσουν έναν προτασιακό λόγο. 

Πάµε, όµως, να δούµε το τι κάνουµε εµείς. Προσέξτε! Πρώτα
απ’ όλα να σας πω ότι στις 30 Μαρτίου, τώρα σε λίγες εβδοµά-
δες, στο Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας εδώ στο Φάληρο, στον Πει-
ραιά, θα γίνουν οι ηµέρες καριέρας µόνο για ξενοδοχειακές
επιχειρήσεις, προκειµένου να παντρέψουµε και να συνταιριά-
ξουµε την προσφορά µε τη ζήτηση και να µπορέσουν να βρουν
εργαζόµενους οι ξενοδοχειακές µονάδες και οι τουριστικές επι-
χειρήσεις. Πάνω από διακόσιες επιχειρήσεις συµµετείχαν στο
παρελθόν. Τώρα θέλουµε να σπάσουµε ρεκόρ. 

Προχθές έγινε διαδικτυακή «Ηµέρα Καριέρας» και πάνω από
χίλιοι πιθανοί εργαζόµενοι από το εξωτερικό και πάνω από δια-
κόσιες επιχειρήσεις συµµετείχαν σε αυτή τη διαδικασία. Ναι, το
θέµα το ότι είµαστε στο λόφο µε τη µεγάλη ανεργία και πήγαµε
στο λόφο µε τις κενές θέσεις εργασίας πρέπει να το λύσουµε.
Και µέσα από τα προγράµµατα της ΔΥΠΑ κάνουµε εξειδίκευση
και φυσικά το Υπουργείο Τουρισµού κάνει στοχευµένες πολιτικές
και µέσα από τις σχολές που έχει. 

Προσέξτε τώρα! Πρώτον, για την επιµήκυνση της περιόδου -
επανέρχοµαι- κάνουµε στοχευµένες πολιτικές, ώστε να προωθή-
σουµε και άλλες µορφές τουρισµού. Δεύτερον, να δηµιουργή-
σουµε τις περιόδους που είναι από Οκτώβριο έως Δεκέµβριο και
από Γενάρη έως Μάρτη να µπορέσουµε και εκεί να αυξήσουµε
την τουριστική κίνηση µε στοχευµένες παρεµβάσεις µας. Και τρί-
τον, προωθούµε ενέργειες για δωδεκάµηνη κάλυψη και για να
πάµε την τουριστική περίοδο στο δωδεκάµηνο, ώστε να εξαλεί-
ψουµε αυτού του είδους τα προβλήµατα. 

Ναι, βασική µας προτεραιότητα είναι να ενισχύσουµε την απα-
σχόληση. Από εκεί και πέρα όσον αφορά το κόστος των επιδο-
µάτων η λογική µας είναι να αυξήσουµε τις θέσεις απασχόλησης.
Και φυσικά καταλαβαίνετε, γιατί στην ερώτησή σας αναφέρεστε
χωρίς να έχετε αναφέρει ότι η τουριστική περίοδος έχει επιµη-
κυνθεί από Μάρτη µέχρι Νοέµβρη, ότι όταν ο άλλος έχει επίδοµα
από τρεις µήνες και πέντε µέρες ή επιλογή για εφάπαξ καταβολή,
σας ανέφερα και πόσοι έχουν λάβει το 2023, εµείς είµαστε εδώ
για όλες τις κατηγορίες εργαζοµένων και πολύ περισσότερο για
τον τουρισµό, που όπως πολύ σωστά γράφετε στην ερώτησή
σας, συµβάλλει καθοριστικά στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν. 

Και να είστε σίγουρος ότι τα επόµενα χρόνια και πολύ σύντοµα
το Υπουργείο Εργασίας και η Υπουργός, η Δόµνα Μιχαηλίδου,
θα ανακοινώσουµε συγκεκριµένα µέτρα όσον αφορά τα ζητή-
µατα των συµφωνιών για εργαζόµενους στη χώρα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1272/20-10-2023 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών-ερωτήσεων, του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Αύ-
ξηση των ωρών Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού στο σχολείο».

Θα ήθελα να ευχαριστήσω και την κ. Κτενά, που αποδέχτηκε
την αλλαγή προτεραιότητας, προκειµένου να διευκολύνουµε τον
κ. Χουρδάκη, που έχει πτήση για Θεσσαλονίκη.

Ορίστε, κύριε Χουρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-

στώ και τη συνάδελφο για την αλλαγή. 
Δεν µπορώ, όµως, να ευχαριστήσω εξίσου το Υπουργείο, διότι

όπως είπατε αναφερόµενος στον αριθµό πρωτοκόλλου είναι από
20 Οκτωβρίου του 2023 και σήµερα είναι σχεδόν µέσα Φεβρουα-
ρίου του 2024. Είναι µια ερώτηση που δεν απαντήθηκε και χρει-
άστηκε να την επαναφέρω ως επίκαιρη. 

Αναρωτιέµαι αν το γεγονός ότι δεν απαντήθηκε έχει να κάνει
µε τη χαµηλή προτεραιοποίηση που δίνει το Υπουργείο στο ζή-
τηµα της φυσικής δραστηριότητας στα σχολεία. Και αν, επίσης,
σχετίζεται µε έλλειψη γνώσεων για το κατά πόσο είναι αυτό από-

λυτα σηµαντικό για την µακροηµέρευση της κοινωνίας µας, κα-
θότι τα παιδιά που σήµερα δεν έχουν αρκετές ώρες γυµναστική
είναι οι αυριανοί ενήλικες.

Θέλω, επίσης, να τονίσω ότι το µάθηµα της φυσικής αγωγής
είναι υποχρεωτικό σε όλα σχεδόν τα εθνικά συστήµατα εκπαί-
δευσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε διαφορετικές ώρες σε πρω-
τοβάθµιο και δευτεροβάθµιο επίπεδο και έχει ως σκοπό την
ενίσχυση της φυσικής, ατοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης των
παιδιών.

Ταυτόχρονα, εκτός από αυτό, βοηθάει τους νέους να εκτελούν
και να κατανοούν καλύτερα τη φυσική δραστηριότητα. Διαβάζω
επί λέξει από αναφορά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής: «Οδηγεί
στην απόκτηση µεταβιβάσιµων γνώσεων, δεξιοτήτων, όπως είναι
η οµαδικότητα, η ευγενής άµιλλα. Καλλιεργεί τον σεβασµό, των
ικανοτήτων των ανθρώπων να γνωρίζουν το σώµα τους, την κοι-
νωνική ευαισθητοποίηση και γενικά την κατανόηση των κανόνων
του παιχνιδιού». 

Εκτός, όµως, από αυτά, οδηγεί και σε πολύ µεγάλο πλεονέ-
κτηµα σε ό,τι αφορά το ισοζύγιο ενέργειας, άρα µπορεί να απο-
µακρύνει τον κίνδυνο υπερβαρίας και παχυσαρκίας. Αν δεν
απαντηθεί επαρκώς από την Υφυπουργό, θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία µου σχετικά µε τον επιπολασµό και τα νούµερα που
σχετίζονται µε την υπερβαρία και την παχυσαρκία στην παιδική
ηλικία και στην Ελλάδα. 

Σε ό,τι αφορά το κυρίως κοµµάτι της ερώτησης, αναρωτιόµα-
στε όλοι γιατί έχει µειωθεί περαιτέρω ο χρόνος που αποδίδεται
σε αυτό το πολύ σπουδαίο µάθηµα. Είναι τρεις ώρες την εβδο-
µάδα από την Α’ µέχρι Δ’ Δηµοτικού, δύο ώρες από την Ε’ ως τη
Β’ Λυκείου και παραδόξως, ενώ στην Γ’ Λυκείου ξέρουµε ότι όλα
τα παιδιά έχουν µεγαλύτερο ενδιαφέρον και ανάγκη να προετοι-
µαστούν για τις Πανελλήνιες, εκεί αυξάνεται ξανά σε τρεις ώρες.

Άρα, για ποιον λόγο έχουν µειωθεί ώρες; Το Υπουργείο προτί-
θεται να κάνει κάτι για να επαναφέρει ή να βελτιώσει αυτό το
κοµµάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χουρδάκη.

Στην ερώτηση αυτή -και στις υπόλοιπες που θα ακολουθή-
σουν- θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας κ. Ζέττα Μακρή.

Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω λέγοντας στον συνάδελφό µου ότι θεωρώ αήθη

την παρατήρησή του ότι από αδιαφορία το Υπουργείο δεν απάν-
τησε και υποχρεώθηκε να µετατρέψει τη γραπτή του ερώτηση
σε επίκαιρη. Ξέρει πάρα πολύ καλά ότι ανέλαβα την αρµοδιότητα
στις 4 Γενάρη και επειδή δεν γνωρίζω τι διηµείφθη και εάν δεν
απαντήσω σε αυτό, θα φανεί σαν να αφήνω ακάλυπτη τη συνά-
δελφό µου κ. Μιχαηλίδου, της οποίας η εργατικότητα, το ήθος
και η απόδοση επέτρεψαν στον Πρωθυπουργό να την επιλέξει
ως Υπουργό.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στην ερώτησή σας. Λέτε στην ερώτησή
σας: «Η µείωση των ωρών διδασκαλίας της Φυσικής Αγωγής σε
όλες τις βαθµίδες». Αυτό, κύριε συνάδελφε, δεν είναι απλώς ανα-
κριβές, είναι απολύτως αναληθές. Θα σας παραθέσω τις λεπτο-
µέρειες για να δείτε για το µάθηµα της Φυσικής Αγωγής ότι
ισχύει ακριβώς το αντίθετο από αυτό που εσείς ισχυρίζεστε στο
έγγραφό σας.

Ωρολόγια προγράµµατα δηµοτικού σχολείου, όπως ισχύουν
σήµερα: Από το 2017 οι ώρες του µαθήµατος της Φυσικής Αγω-
γής είχαν προσδιοριστεί σε τρεις ώρες ανά εβδοµάδα για τις τά-
ξεις από την Α’ έως την Δ’ δηµοτικού, σε δύο ώρες ανά
εβδοµάδα για τις τάξεις Ε’ και Στ’ δηµοτικού. Κατά τη δική µας
διακυβέρνηση, οι ώρες παρέµειναν οι ίδιες και δεν µειώθηκαν.
Και αυτό έγινε, γιατί οι εισηγήσεις του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής
Πολιτικής -που είναι ο αρµόδιος επιστηµονικός µας βραχίονας-
εισηγήθηκε ανάλογα. 

Στο γυµνάσιο µε το νέο ωρολόγιο πρόγραµµα που διαµορφώ-
θηκε το 2021 επί δικής µας διακυβέρνησης υπάρχουν δύο ώρες
Φυσικής Αγωγής την εβδοµάδα σε κάθε τάξη. Τόσες ήταν και
στο παλαιότερο ωρολόγιο πρόγραµµα του 2016. Δεν έγινε καµ-
µία µείωση ωρών διδασκαλίας Φυσικής Αγωγής στο γυµνάσιο. 
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Στο γενικό λύκειο οι ώρες φυσικής αγωγής όχι µόνο δεν µει-
ώθηκαν, αλλά αντίθετα αυξήθηκαν κιόλας. Συγκεκριµένα στο
ωρολόγιο πρόγραµµα του ηµερήσιου γενικού λυκείου, όπως το
διαµορφώσαµε εµείς, στη δική µας διακυβέρνηση, διατηρήθηκαν
οι δύο ώρες Φυσικής Αγωγής στην Α’ τάξη. Στη Β’ και Γ’ τάξη
προστέθηκε µία ώρα Φυσικής Αγωγής εβδοµαδιαίως, ανεβάζον-
τας έτσι τον αριθµό των ωρών σε δύο ανά εβδοµάδα στη Β’ τάξη
και σε τρεις ανά εβδοµάδα στη Γ’ τάξη. 

Σε ό,τι αφορά το εσπερινό γενικό λύκειο στο ωρολόγιο πρό-
γραµµα που διαµορφώθηκε στη δική µας διακυβέρνηση διατη-
ρήθηκε η µια ώρα Φυσικής Αγωγής εβδοµαδιαίως στην Α’ τάξη,
προβλέφθηκε και στη Β’ τάξη µια ώρα Φυσικής Αγωγής, που
µέχρι το 2020 δεν υπήρχε στο ωρολόγιο πρόγραµµα. 

Όλα αυτά τα προγράµµατα όπως ξέρετε, γιατί είµαι σίγουρη
ότι θα κάνατε τη σχετική σας έρευνα, γίνονται µε βάση τις ειση-
γήσεις που κάνει το ΙΕΠ. Και στο θέµα της Φυσικής Αγωγής
έλαβε το ΙΕΠ υπ’ όψιν, συνεπώς και το Υπουργείο, τα περί παχυ-
σαρκίας, υγείας, ανάγκης στην άσκηση. 

Με την κ. Λινού που µας ακούει εδώ, είχαµε εξαιρετική συνερ-
γασία στο Υπουργείο Υγείας όταν ήµουν Υφυπουργός. 

Ειδικά στο γενικό λύκειο που σας ανέφερα ότι αυξήθηκαν οι
ώρες Φυσικής Αγωγής, λάβαµε υπ’ όψιν µας τις σηµαντικές προ-
εκτάσεις της σωµατικής άσκησης στην ψυχική υγεία και γι’ αυτό
δώσαµε και περισσότερες ώρες Φυσικής Αγωγής. Γιατί αυτά τα
παιδιά έχουν ανάγκη από άσκηση για τους λόγους που και εσείς
αναφέρετε και εµείς υποστηρίζουµε και υιοθετούµε, αλλά και για
να αποφορτιστούν από το πολύ απαιτητικό και επιβαρυµένο κα-
θηµερινό τους πρόγραµµα. 

Να έρθουµε τέλος, κύριε Πρόεδρε, και στα ΕΠΑΛ. Εκεί
ισχύουν τα ωρολόγια προγράµµατα από το 2016. Η Φυσική
Αγωγή διδάσκεται δύο ώρες στην Α’ τάξη, από µία ώρα εβδοµα-
διαίως στη Β’ και στη Γ’ τάξη. Ούτε εδώ υπάρχει καµµία µείωση.
Το ίδιο ισχύει και στα ΕΠΑΛ.

Στη δευτερολογία, όπως κι εσείς είπατε, κύριε συνάδελφε, θα
σας αναφέρω και άλλες κινήσεις και πρωτοβουλίες του Υπουρ-
γείου που εντάσσονται στο πνεύµα τα παιδιά µας να υιοθετήσουν
έναν υγιεινό τρόπο ζωής. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χουρδάκης για τη δευτερολογία του. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρία Μακρή, πραγµατικά εκπλήσσο-

µαι από την επιλογή της λέξης που κάνατε λέγοντας ότι ήταν
άηθες το ότι αναφέρθηκα σε καθυστέρηση. Ήταν καθυστέρηση!
Έχει τρεις µήνες που έχει περάσει. Δεν αναφέρθηκα σε εσάς. Το
Υπουργείο καθυστέρησε και δεν απάντησε. Και αναρωτήθηκα αν
η µη απάντηση οφειλόταν σε αδιαφορία. Το αν άλλαξε ο σχηµα-
τισµός του Υπουργείου -ξέρουµε ότι δεν απαντάνε οι ίδιοι οι
Υπουργοί- ή έγινε κάτι άλλο, δεν δικαιολογεί µε την καθυστέ-
ρηση. Καθυστέρηση υπήρξε, οπότε αυτό νοµίζω ότι εσείς που
είστε και αριστούχος της Νοµικής, µε βάση το βιογραφικό σας,
µάλλον ατυχώς σήµερα το χρησιµοποιήσατε προς εµένα. 

Από εκεί και πέρα, είπατε ότι έχω λάθος τις πληροφορίες και
τις ώρες, αλλά αναγνώζοντας τις ώρες είπατε ακριβώς αυτά που
έχω εδώ. Το επιχείρηµά σας είναι ότι «Δεν τα µειώσαµε εµείς».
Τα µείωσαν άλλοι ή έτσι τα βρήκατε, όταν αναλάβατε την πρώτη
διακυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Δεν µε απασχολεί, ούτε έχει σηµα-
σία, για ποιον λόγο γίνεται κάτι στραβό, αν αυτό οφείλεται στον
Μητσοτάκη τον γιο, τον Μητσοτάκη τον µπαµπά, τον Σηµίτη, τον
Καραµανλή τον ένα, τον Καραµανλή τον άλλον, τον Παπανδρέου
τον έναν ή τον Παπανδρέου τον άλλον. Εµάς µας ενδιαφέρει µε
ποιον τρόπο θα είναι καλύτερο το σχολικό περιβάλλον, µε ποιο
τρόπο θα διασφαλίσουµε αυξηµένη υγεία για τα παιδιά, µε ποιο
τρόπο θα διασφαλίσουµε αυξηµένη υγεία για τους ενήλικες και
όχι µόνο. 

Άρα το ότι τα κάνανε και οι προηγούµενοι, είναι κάτι το οποίο
εµένα δεν µε αφορά. Στο χέρι σας είναι εσείς να είστε καλύτεροι
από τους προηγούµενους και ελπίζω χειρότεροι από τους επό-
µενους, για να έχουµε διαρκώς µια βελτίωση. 

Αυτό που, επίσης, θέλω να πω και επειδή έχετε περάσει και

από άλλο Υπουργείο, σίγουρα θα ξέρετε την ανάγκη της διασύν-
δεσης ανάµεσα στις διάφορες δράσεις που σχετίζονται και µε
την υγεία και µε την παχυσαρκία. Αναφέροµαι στο γεγονός ότι η
φυσική δραστηριότητα στα σχολεία εκτός του ότι, δυστυχώς,
λόγω έλλειψης εγκαταστάσεων σε αρκετές σχολικές µονάδες,
λόγω υποστελέχωσης σε προσωπικό σε κάποιες σχολικές µονά-
δες και λόγω του γεγονότος ότι δεν έχει δοθεί η πραγµατική αξία
που θα έπρεπε, πολλές φορές αποκτά τον χαρακτήρα της «ώρας
του παιδιού» ή όταν πρέπει να λάβει χώρα µια άλλη δραστηριό-
τητα, κόβεται η φυσική δραστηριότητα, το µάθηµα δηλαδή της
Φυσικής Αγωγής. Δεν θα έπρεπε να γίνεται αυτό. 

Επίσης, σε συνεργασία -εκτός από το Υπουργείο Υγείας- µε το
Υπουργείο Δηµοσίων Έργων θα έπρεπε να δοθεί η δυνατότητα
σε όλα τα σχολεία να έχουν γύρω τους ποδηλατόδροµους, να
έχουν πεζοδρόµια για να φτάνουν τα παιδιά περπατώντας και να
επιστρέφουν. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας αναφέρω ότι µε βάση τον Παγκό-
σµιο Οργανισµό Υγείας ένα στα τρία παιδιά στην Ευρώπη -και το
ποσοστό είναι ακόµα µεγαλύτερο στην Ελλάδα- είναι υπέρβαρο
ή παχύσαρκο. Αυτό είναι, δυστυχώς, ακόµα µεγαλύτερο στα αγό-
ρια, ενώ θα περιµέναµε, λόγω µεγάλης φυσικής δραστηριότητας
-έχουν µεγαλύτερη ενεργητικότητα-, ότι θα έπαιζαν περισσό-
τερο. Κοστίζει τελικά 80 δισεκατοµµύρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και σχεδόν µισό εκατοµµύριο σε θανάτους. 

Δεν θέλω να συνεχίσω και να πάρω περισσότερο χρόνο. Δεν
µπορώ, όµως, να πω ότι εκτός από την δικαιολογία ότι έτσι σας
το φέρνουν οι επιτροπές, υπάρχει και η πολιτική απόφαση και
υπάρχει και η απόφαση που και εσείς οφείλετε να πάρετε, διότι
υπάρχουν µελέτες που δείχνουν -και το λέω και µε την ιδιότητα
του συντονίζοντος το συνεργαζόµενο κέντρο του Παγκόσµιου
Οργανισµού Υγείας για την «ευεξία και την ποιότητα ζωής» της
Θεσσαλονίκης, στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης-
ότι τα παιδιά που νωρίτερα γίνονται υπέρβαρα ή παχύσαρκα, συ-
νεχίζουν στη µεταγενέστερη εφηβεία και στην ενήλικη ζωή ως
υπέρβαροι ή παχύσαρκοι. Άρα θα πρέπει από νωρίς αυτό να
βρείτε έναν τρόπο να το διορθώσετε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Χουρδάκη. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Διαβάζω, λοιπόν, στον συνάδελφό µου, επειδή γνωρίζω ελλη-

νικά, και σας το λέω verbatim, στην ερώτησή σας: «Μειώνονται
ολοένα και περισσότερο οι ώρες διδασκαλίας σε κάθε τάξη. Συγ-
κεκριµένα έχει µειωθεί µια ώρα σε κάθε τάξη». Άρα λοιπόν, εγώ
δεν ανέφερα το τι ισχύει και το τι ισχύει για να καµαρώσω. Το
ανέφερα για να σας διαψεύσω για τα ανακριβή και αναληθή που
γράφετε στην ερώτησή σας. 

Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Υγείας, πράγµατι τότε είχαµε
λάβει και ειδική µέριµνα και βεβαίως συνεχίζεται µε πολύ ενδια-
φέρον και πολλή προσοχή, τι εδέσµατα και τι ποτά θα υπάρχουν
στα σχολικά κυλικεία. Υπήρχε συνεργασία. 

Σε ό,τι αφορά την τρίτη παρατήρηση για τη σχολική στέγη,
κατά τον νόµο αρµοδιότητα για την ανέγερση της σχολικής στέ-
γης έχει το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών µε την επο-
πτευόµενη από αυτό ΚΤΥΠ και για τη συντήρηση, την επισκευή
και ό,τι άλλο απαιτείται είναι οι δήµοι διά του Υπουργείου Εσω-
τερικών.

Όπως σας είπα λοιπόν και στην πρωτολογία µου, θα σας ανα-
φέρω και µια σειρά δράσεων οι οποίες δράσεις αυτές αποδει-
κνύουν ότι µας ενδιαφέρει ο υγιεινός τρόπος ζωής. Και σας το
λέω µε απόλυτη ειλικρίνεια, οποιαδήποτε παρέµβαση, οποιαδή-
ποτε δυνατότητα έχετε να βοηθήσετε σε αυτή, είστε καλοδεχού-
µενος στο Υπουργείο να έχουµε συνεργασία. 

Εκτός λοιπόν από αυτόνοµο µάθηµα, η φυσική αγωγή οριζόντια
διέπει και άλλες κατηγορίες µαθηµάτων προγραµµάτων και δρα-
στηριοτήτων που υλοποιούµε, γιατί θέλουµε να καλλιεργηθεί στα
παιδιά µας η πεποίθηση, η αντίληψη, η νοοτροπία ότι ο υγιεινός
τρόπος ζωής είναι και η γυµναστική και η διατροφή και αυτό να
µην είναι µόνο στα µαθητικά χρόνια, αλλά και πολύ αργότερα.
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Τα βραβευµένα εργαστήρια δεξιοτήτων, κύριε συνάδελφε,
είναι µια εκπαιδευτική πρωτοβουλία που διδάσκονται βιωµατικά
διάφορες θεµατικές ενότητες. Μέσα σε αυτά περιλαµβάνονται
προγράµµατα που ενισχύουν τις τάσεις, τις γνώσεις και τις δε-
ξιότητες που σχετίζονται µε το µάθηµα της Φυσικής Αγωγής και
µε τον υγιεινό τρόπο ζωής. 

Επίσης, έχουµε ένα νέο αναβαθµισµένο πρόγραµµα ολοήµε-
ρου νηπιαγωγείου και δηµοτικού. Εφαρµόζεται από το σχολικό
έτος 2022 - 23. Αναπτύσσεται σε τρεις ζώνες. Στη δεύτερη ζώνη
εντάσσεται µια διδακτική ώρα µε αντικείµενο µεταξύ των άλλων
και τον αθλητισµό. Στην τρίτη ζώνη για συνεχόµενο δίωρο καθη-
µερινά µε ένα ολιγόλεπτο διάλειµµα εντάσσονται οι σχολικοί µα-
θητικοί όµιλοι. Εκεί υπάρχουν δράσεις, δηµιουργικές
απασχολήσεις, ελεύθερη έκφραση, ψυχαγωγία και αντικείµενα
σχετιζόµενα µε τον αθλητισµό, τα οµαδικά αθλήµατα, τους πα-
ραδοσιακούς ή µοντέρνους χορούς, την χοροκινητική έκφραση. 

Σας λέω παρενθετικά ότι το Υπουργείο έχει ως επιστηµονικό
βραχίονα, επιστηµονικό συνεργάτη το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής
Πολιτικής. Εκείνο εισηγείται και τις εισηγήσεις του τις δεχόµαστε
γιατί είναι τεκµηριωµένες επιστηµονικά. Έχουµε λοιπόν, όπως
έχει µελετηθεί από το ΙΕΠ, κατάλληλα σχεδιασµένα εκπαιδευτικά
προγράµµατα σχολικών δραστηριοτήτων για την καλλιέργεια της
Φυσικής Αγωγής. Πολύ γρήγορα θα σας αναφέρω: Το πρό-
γραµµα «Ολυµπιακή Παιδεία - Ολυµπιακή Εβδοµάδα» στα σχο-
λεία, της άρσης βαρών µε τον τίτλο: «Σηκώνουµε την Ελλάδα
ψηλά», της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας µε τον τίτλο:
«Πάσες στα θρανία», το αθλητικό εκπαιδευτικό πρόγραµµα µε
τίτλο: «Το τόξο του Οδυσσέα». Κάθε χρόνο τον µήνα Οκτώβριο
υπάρχει και η Πανελλήνια Ηµέρα Σχολικού Αθλητισµού, που
έχουµε διάφορες ειδικές εκδηλώσεις σε όλες τις σχολικές µονά-
δες, ενδοσχολικούς αγώνες για να προαχθεί η έννοια της συµ-
µετοχής, της προσπάθειας και του συναγωνισµού. Άρα λοιπόν
και επαρκώς διδάσκεται η Φυσική Αγωγή σύµφωνα µε τις προ-
τεραιότητες και τις εισηγήσεις του ΙΕΠ και διαπερνά οριζόντια
και άλλα προγράµµατα κι άλλες δραστηριότητες του Υπουργείου
για να καλλιεργηθεί πέραν της φυσικής άσκησης και η αντίληψη
ότι αυτό είναι κάτι που πρέπει να διέπει τις δραστηριότητες µας
και τον τρόπο ζωής και µετά την ολοκλήρωση των σπουδών. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα µία
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
21ο Γυµνάσιο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και σάς εύχεται καλή πρόοδο, παιδιά. Και όπως ενηµερωθή-
κατε από τους καλούς µας συνεργάτες, σήµερα παρακολουθείτε
µια ειδική διαδικασία -γι’ αυτό και δεν βλέπετε την Αίθουσα γε-
µάτη- που ονοµάζεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Κάποιος ή κά-
ποια Βουλευτής ερωτά και η αρµόδια Υφυπουργός -και µάλιστα
είναι η δική σας Υφυπουργός- Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού απαντά.

Θα κάνω και άλλη µία ανακοίνωση.
Ο συνάδελφος Βουλευτής Σπυρίδων Κυριάκης ζητεί ολιγοή-

µερη άδεια απουσίας για το εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 674/5-2-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να αναγνωριστούν επαγγελµατικά τα
πτυχία των αποφοίτων των σχολών µηχανικών των πανεπιστη-
µίων ΠΑΔΑ, ΔΙΠΑΕ, ΕΛΜΕΠΑ, ΠΑΠΕΛ».

Ορίστε κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έχουν περάσει έξι χρόνια από την ίδρυση των

Σχολών Μηχανικών στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής, στο Ελ-
ληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο, στο Διεθνές Πανεπιστήµιο Ελ-
λάδας και στο Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου. Έχουν περάσει
τέσσερα χρόνια από την αποφοίτηση των πρώτων πτυχιούχων.
Φέτος αναµένονται οι πρώτοι απόφοιτοι από αυτούς που εισήχ-
θησαν πρώτη φορά σε αυτές τις νέες σχολές. 

Παρ’ όλα αυτά µέχρι σήµερα κανείς από αυτούς, ούτε όσοι
φοιτούν τώρα, δεν έχουν αναγνωρισµένα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα που να συνδέονται µε το πτυχίο τους. Επιπλέον, τα περισ-
σότερα απ’ αυτά τα προγράµµατα σπουδών έχουν αξιολογηθεί
και πιστοποιηθεί από την ΕΘΑΑΕ, σύµφωνα µε τις οδηγίες που
προβλέπονται στους διάφορους νόµους που έχετε ψηφίσει εσείς
και η προηγούµενη κυβέρνηση. 

Να πούµε µάλιστα ότι τα περισσότερα απ’ αυτά έχουν ακαδη-
µαϊκή αναγνώριση στο επίπεδο 7 του integrated master. Δηλαδή,
τους δίνει τη δυνατότητα να προχωρήσουν τις σπουδές τους, να
παράγουν νέα γνώση να κάνουν διδακτορικό, αλλά δεν έχουν
πρόσβαση να εργαστούν στο αντικείµενό τους. 

Αυτή τη στιγµή το θέµα βρίσκεται στην επιτροπή του άρθρου
66 του ν.4610/2019. Από την άλλη χωρίς καµµία καθυστέρηση
και µε αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες, έχετε αναγνωρίσει τα
πτυχία των τριετών κολεγίων. Ετοιµάζεστε να φέρετε προς κύ-
ρωση στη Βουλή τη Σύµβαση της Λισαβόνας, που τους δίνει και
ακαδηµαϊκή αναγνώριση. 

Με τον νέο νόµο ανοίγετε περαιτέρω την αγορά πτυχίων, ανα-
γνωρίζοντας επαγγελµατικά δικαιώµατα ακόµα και σε σχολές
που δεν έχετε ακόµα δει, αυτές των ιδιωτικών. Έχετε φέρει στη
Βουλή και έχει δοθεί αναγνώριση µε αυτοµατοποιηµένο τρόπο
στους τίτλους σπουδών των ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην
Κύπρο. 

Ρωτάµε λοιπόν: Αυτός ο παραλογισµός πού οφείλεται; Και τι
προτίθεστε να κάνετε για να αναγνωριστούν επαγγελµατικά τα
πτυχία των σχολών αυτών και να κατοχυρωθεί επιτέλους το πτυ-
χίο ως η µοναδική προϋπόθεση για πλήρη πρόσβαση στο επάγ-
γελµα, χωρίς άλλες εξετάσεις και πιστοποιήσεις;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την

κυρία Κτενά. 
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για την απάντηση της.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, σε ό,τι αφορά τη νοµοθετική πρωτοβουλία

την οποία παρουσίασε ο Υπουργός δηµόσια, θα έχουµε τον
χρόνο στη Βουλή να το συζητήσουµε και στην αρµόδια επιτροπή.
Είναι στη διαβούλευση ήδη από χθες. Θα συζητηθεί στην αρµό-
δια επιτροπή, εν συνεχεία στην Ολοµέλεια. Οπότε εκεί θα κατα-
θέσετε ενστάσεις και αντιρρήσεις.

Σε ό,τι αφορά την υποχρεωτική συµµόρφωση µε το Ενωσιακό
Δίκαιο, δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να επιµείνω. Θα απαντήσω
όµως στα δύο ερωτήµατα που βάζετε µε την ερώτησή σας για
την επαγγελµατική αναγνώριση των πτυχίων των αποφοίτων των
Σχολών Μηχανικών των Πανεπιστηµίων που εσείς αναφέρετε και
την κατοχύρωση του πτυχίου ως µοναδική προϋπόθεση για την
πρόσβαση στο επάγγελµα. 

Θα κάνω µια πολύ µικρή ιστορική αναφορά στο θέµα. Εµείς
όπως αντιλαµβάνεστε -και δεν ξέρω αν το συµµερίζεστε, εν πάση
περιπτώσει είµαι υποχρεωµένη να αναφέρω γιατί είναι κοινή πε-
ποίθηση σε εµάς και είναι και προεκλογική µας δέσµευση και έτσι
λειτουργούµε και έτσι νοµοθετούµε- σεβόµαστε τα όνειρα και τις
αγωνίες των νέων, δεν κάνουµε κινήσεις εντυπωσιασµού ούτε
πρόχειρες λύσεις, γιατί αυτές δηµιουργούν αδιέξοδα και εφαρ-
µόζουµε το προεκλογικό µας πρόγραµµα. Δυστυχώς αυτό δεν
ήταν ο κανόνας στην πολιτική ζωή. 

Η κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξάρτητων Ελλήνων µε νόµους
το 2018 και το 2019 κατάργησε τα ΤΕΙ και τα ενέταξε είτε σε υφι-
στάµενα πανεπιστήµια είτε σε νέα πανεπιστήµια που δηµιουργή-
θηκαν, όπως το ΠΑΔΑ που λέτε στην ερώτησή σας ή το Ελληνικό
Μεσογειακό Πανεπιστήµιο. Και αυτό έγινε µε έναν πολύ πρωτό-
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τυπο σχεδιασµό χωρίς να υπάρχει καµία αξιολόγηση. Μέρος της
συγκεκριµένης κατάστασης είναι και οι Σχολές Μηχανικών Πα-
νεπιστηµίων, που τις αναφέρετε.

Το αδιέξοδο αυτό, το οποίο ήρθη παραµονές ευρωεκλογών
για προφανείς πολιτικούς λόγους, προσπάθησε η συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξάρτητων Ελλήνων να το άρει. Θέσπισε λοιπόν τον
ν.4610/2019 και το άρθρο 66 -που κάνετε αναφορά- για την αντι-
στοίχιση των τµηµάτων που η διάρκεια του πρώτου κύκλου σπου-
δών είχε οριστεί σε δέκα εξάµηνα, µε τα τµήµατα των
Πολυτεχνικών Σχολών των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Προβλέφθηκε, λοιπόν, µε απόφαση των Υπουργών Υποδοµών
και Μεταφορών και Παιδείας και Θρησκευµάτων να καθορίζονται
τα κριτήρια και οι προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούνται ώστε
ένα τµήµα Σχολής Μηχανικών να θεωρηθεί αντίστοιχο µε το τµήµα
της Πολυτεχνικής Σχολής και ο τρόπος µε τον οποίον πιστοποιεί-
ται η πλήρωση αυτών των προϋποθέσεων. Άρα η αντιστοίχιση των
τµηµάτων συνδέεται ευθέως και µε την επαγγελµατική αναγνώ-
ριση των πτυχίων, τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, όπως και εσείς
ρωτάτε. 

Με τον ίδιο νόµο προβλέφθηκε να συγκροτηθεί επταµελής επι-
τροπή µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών,
που αρµοδιότητά της ήταν να υποβάλει πρόταση για την αντι-
στοιχία του τµήµατος της Σχολής των Μηχανικών Πανεπιστηµίου
µε τµήµα της Πολυτεχνικής Σχολής ανώτατου εκπαιδευτικού
ιδρύµατος της ηµεδαπής. 

Τέλος, πάντα µε τον ίδιο νόµο, όταν ολοκλήρωνε το έργο η επι-
τροπή του Μεταφορών και Υποδοµών µε απόφαση του Υπουρ-
γού Παιδείας και Θρησκευµάτων µετά από πρόταση της οικείας
Συγκλήτου δηµιουργείται στο ΑΕΙ στο οποίο αναφέρεται Πολυ-
τεχνική Σχολή και εντάσσονται σε αυτή τα τµήµατα της Σχολής
Μηχανικών που είχαν οριστεί αντίστοιχα µε τα τµήµατα της Πο-
λυτεχνικής Σχολής. Αυτή ήταν η νοµοθέτηση. 

Καµµία ενέργεια δεν έγινε. Σας είπα και πριν, έγινε πριν τις ευ-
ρωεκλογές του ’19. Τους λόγους τους αντιλαµβάνεστε. Εµείς,
όµως, αυτή τη νοµοθέτηση την υλοποιήσαµε, γιατί σεβόµαστε
απολύτως τα δικαιώµατα που έχουν οι φοιτητές, αν θέλετε, και
τη δική µας υποχρέωση να ρυθµίσουµε το θέµα. 

Σε εφαρµογή, λοιπόν, αυτών των διατάξεων εκδόθηκε τον
Οκτώβριο του ’21 απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών. Συγκροτήθηκε η επιτροπή. Οι εργασίες της είναι σε
εξέλιξη. Έχω και σχετικά έγγραφα στην κατοχή µου. Τον Ιούλιο
του ’22, πάλι επί δικής µας Κυβέρνησης, εκδόθηκε κοινή υπουρ-
γική απόφαση για τα κτήρια και τις προϋποθέσεις της αντιστοί-
χισης. Άρα η διαδικασία δεν καθυστερεί, αλλά προχωρά
συντονισµένα, µεθοδικά, χωρίς να υπάρχουν παρελκυστικές δια-
δικασίες. 

Στη δευτερολογία θα επανέλθω, κύριε Πρόεδρε, θα επιµείνω
µάλλον, γιατί παίρνω περισσότερο χρόνο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Υπουργέ.
Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ πολύ. 
Αν κατάλαβα από την απάντησή σας, επειδή ήσασταν Κυβέρ-

νηση και τα προηγούµενα χρόνια, λέτε ότι έξι χρόνια µετά, το ότι
δεν έχουν ακόµη επαγγελµατικά δικαιώµατα, δεν αποτελεί πα-
ρελκυστική τακτική. Ωστόσο, σέρνεται αυτή η υπόθεση. Μόλις
πρόπερσι, το ’22, εκδόθηκε η ΚΥΑ για τα κτηριακά. 

Κάθε φορά, λοιπόν, αυτό που λέµε και αυτό που καταλαβαί-
νουν και οι δεκάδες χιλιάδες ενδιαφερόµενοι, γιατί είναι δεκάδες
χιλιάδες οι άνθρωποι που είναι εγκλωβισµένοι σ’ αυτές τις νοµο-
θετικές διατάξεις και διαδικασίες, αυτό που καταλαβαίνουν, λοι-
πόν, είναι ότι κάθε φορά µπαίνει ένα καινούργιο κριτήριο, βγαίνει
µια καινούργια απόφαση, µια καινούργια ΚΥΑ, µια καινούργια εγ-
κύκλιος που καθυστερεί, πάει λίγο παρακάτω τη διαδικασία, ενώ
ταυτόχρονα τη µπλοκάρει. Άρα, µου λέτε ότι δεν έχετε σκοπό να
κάνετε κάτι για να λύσετε το πρόβληµα.

Ωστόσο, απ’ ό,τι γνωρίζουµε, η επιτροπή του άρθρου 66 δεν
έχει αποφανθεί ακόµα για κανένα. Γιατί καθυστερεί αυτό το
πράγµα και πότε θα δώσει το πόρισµά της; Και χαίροµαι που ανα-
γνωρίζετε ότι όλος αυτός ο παραλογισµός οφείλεται στην πολι-

τική, τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τον ενιαίο χώρο
ανώτατης εκπαίδευσης, η οποία αυτό που προωθεί είναι η κατη-
γοριοποίηση των πτυχίων, να δηµιουργηθεί µια µεγάλη δεξαµενή
απασχολήσιµων αποφοίτων διαφόρων κατηγοριών µε διάφορα
προσόντα, για να µπορούν οι εργοδότες να «ψωνίζουν» στην κυ-
ριολεξία αυτό που θέλουν, στην τιµή που θέλουν, όποτε το θέ-
λουν. Με αυτό εµείς έχουµε µέτωπο, όπως γνωρίζετε, και
επιβεβαιωνόµαστε ότι καταφέρεται ενάντια στα δικαιώµατα και
των φοιτητών και των αποφοίτων και των αυριανών εργαζοµένων. 

Επίσης, πράγµατι οι ευθύνες βαρύνουν την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που δηµιούργησε και διατήρησε το πρόβληµα για ενάµιση
χρόνο, αλλά -επαναλαµβάνω- µετά από έξι χρόνια που κυβερνάτε
αυτή τη χώρα δεν µπορείτε να ρίχνετε διαρκώς την ευθύνη στην
προηγούµενη κυβέρνηση από εσάς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Κτενά.
Κυρία Υφυπουργέ, ορίστε, ο λόγος σε εσάς. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έριξα καµµία ευθύνη. Ιστορική αναφορά έκανα και βε-

βαίως η ιστορική αναφορά αποδίδει την ευθύνη σε εκείνον ο
οποίος πολύ πρόχειρα, πολύ επιπόλαια, πολύ βιαστικά, χωρίς
αξιολόγηση, χωρίς πρόγραµµα, προέβη σε αυτές τις κινήσεις.

Σας είπα και στην αρχική µου τοποθέτηση, στην πρωτολογία
µου ότι όλα τα πράγµατα τα κάνουµε µε σεβασµό και µε προ-
σοχή. Αλίµονο αν µε βιασύνη, για να ικανοποιήσουµε κάποιους
πρόσκαιρα, νοµοθετούσαµε ή κάναµε κινήσεις οι οποίες θα δη-
µιουργούσαν νέα αδιέξοδα ή θα επέτειναν τα ήδη υπάρχοντα. 

Εµείς, λοιπόν, ούτε καινούργια ΚΥΑ βγάλαµε, όπως είπατε,
ούτε κάτι καινούργιο προβλέψαµε. Εφαρµόσαµε τα ισχύοντα
αλλά µε σοβαρότητα, προσοχή και υπευθυνότητα. Και αυτό,
κυρία συνάδελφε, σας βεβαιώ ότι θέλει τον χρόνο του, γιατί όλοι
αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι περιµένουν να ακούσουν από τη δική
σας ερώτηση τη δική µου απάντηση δεν θέλουν να είναι µια
απάντηση που θα πετάει την µπάλα στην εξέδρα ή θα ικανοποι-
ήσει προσωρινά αυτά τα οποία θέλουν εκείνοι να ακούσουν και
αργότερα να βρουν καινούργια προβλήµατα. Με προσοχή, λοι-
πόν, και µεθοδικότητα.

Και είπαµε ότι αυτά ξεκίνησαν το ’21 και όχι το ’22, όπως εί-
πατε εσείς. Έτσι, λοιπόν, σε εφαρµογή αυτής της νοµοθετικής
ρύθµισης και µε πολύ σεβασµό στα δικαιώµατα εκείνων, εµείς εί-
παµε ότι πρέπει να πληρούνται οι εξής προϋποθέσεις: Το πρό-
γραµµα του πρώτου κύκλου σπουδών να έχει δέκα ακαδηµαϊκά
εξάµηνα. Το περιεχόµενο των σπουδών και ο τίτλος του διπλώ-
µατος που απονέµεται να αντιστοιχεί στη βασική ειδικότητα του
µηχανικού. Να διασφαλίζεται στα προγράµµατα σπουδών ότι πε-
ριλαµβάνονται µαθήµατα που θεµελιώνουν τις γνώσεις, τις βα-
σικές επιστήµες, ότι αναπτύσσονται µαθήµατα κορµού της
ειδικότητας. Ότι γίνεται εµβάθυνση και εµπέδωση σε υψηλό επί-
πεδο των γνώσεων στο γνωστικό αντικείµενο. Ότι αποκτώνται
γνώσεις για τη µεθοδολογία που λύνουν προβλήµατα για την
ανάλυση, τη σύνθεση, τον σχεδιασµό συστηµάτων και εφαρµο-
γών. Ότι αναπτύσσονται ερευνητικές ικανότητες. Και όλα αυτά
πρέπει να πιστοποιούνται από την ΕΘΑΑΕ. 

Προβλέπεται, επίσης, η εκπόνηση διπλωµατικής εργασίας που
να διαρκεί τουλάχιστον ένα ακαδηµαϊκό εξάµηνο σε αντικείµενο
συναφές µε τα γνωστικά αντικείµενα του τµήµατος. Το 80% των
µελών ΔΕΠ του τµήµατος έχει γνωστικό αντικείµενο σε αντικεί-
µενα µηχανικού και αυτό βεβαιώνεται από την ΕΘΑΑΕ. Το προ-
πτυχιακό πρόγραµµα των σπουδών είναι συναφές σε ποσοστό
τουλάχιστον 70% µε το πρόγραµµα των σπουδών της πολυτεχνι-
κής σχολής. Να έχει ολοκληρώσει έναν πλήρη κύκλο σπουδών.
Το σύνολο των αποφοίτων που έχουν παρακολουθήσει το πρό-
γραµµα σπουδών, επί του οποίου κρίνει την αντιστοιχία η επι-
τροπή, θα αποκτήσει τα δικαιώµατα, όπως η επιτροπή θα κρίνει. 

Όλη η τήρηση των προϋποθέσεων πιστοποιείται και από το
πρόγραµµα της συγκλήτου. Το υποβάλλει στην Επιτροπή Μετα-
φορών. Βεβαιώνεται η ύπαρξη και η πλήρωση αυτών των προ-
ϋποθέσεων. Μπορεί το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών να
ζητήσει τη συνδροµή και άλλων αρµόδιων Υπουργών και να κρί-
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νει µε κάθε πρόσφορο αποδεικτικό µέσο αν συντρέχουν όλες
αυτές οι προϋποθέσεις. 

Η διαδικασία αυτή καταληκτικά, κυρία συνάδελφε, -και αυτό
να µείνει από τη συζήτηση- προχωρά µε όσο το δυνατόν γρηγο-
ρότερη και υπεύθυνη επίλυση του προβλήµατος, µε σεβασµό
στους φοιτητές, µε σεβασµό στους αποφοίτους, µε σεβασµό στη
διαδικασία. Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι σε θέµατα ιδε-
ολογικών αντιθέσεων, όπως θέσατε εσείς στη δευτερολογία σας,
δεν θα υπεισέλθω. Απαντώ σε αυτά τα οποία µε ρωτάτε. Τα άλλα
είναι γνωστά, χιλιοειπωµένα και θα έχουµε τη δυνατότητα µε
άλλες αφορµές να τα συζητήσουµε αναλυτικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υφυπουργέ. 
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 680/5-2-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Οι «εξ αποστάσεως» εξετάσεις στα ΑΕΙ και η αδιαφορία
του Υπουργείου Παιδείας για τη διαβλητότητά τους». 

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, στις 29 Ιανουαρίου στην έκτακτη συνε-

δρίαση της Συνόδου Πρυτάνεων αποφασίστηκε να διεξαχθούν
εξ αποστάσεως εξετάσεις στα τµήµατα τα οποία τελούν υπό κα-
τάληψη από φοιτητές που διαµαρτύρονται για το νέο νοµοσχέδιο
που φέρνει το Υπουργείο σας για τα ΑΕΙ. Όπως γνωρίζετε, η από-
φαση αυτή έχει προκαλέσει και νέο κύµα αντιδράσεων ιδίως από
καθηγητές οι οποίοι θεωρούν τις εξ αποστάσεως εξετάσεις δια-
βλητές και ως εκ τούτου παράνοµες στον βαθµό που παραβιά-
ζουν τον ν.4957/2022, ο οποίος προβλέπει ότι -και διαβάζω από
τον νόµο- «κατά τη διεξαγωγή γραπτών ή προφορικών εξετά-
σεων ως µεθόδων αξιολόγησης εξασφαλίζεται υποχρεωτικά το
αδιάβλητο της διαδικασίας». 

Μετά την ανοικτή πρόσβαση που δόθηκε την περασµένη διετία
από εταιρείες όπως είναι η «MICROSOFT» σε εξελιγµένες µορ-
φές τεχνητής νοηµοσύνης, όπως είναι το ChatGPT και άλλες, η
διαβλητότητα των τηλε-εξετάσεων είναι πλέον απολύτως εκτός
ελέγχου, σε σύγκριση µε τον τρόπο µε τον οποίο αυτές διεξά-
γονταν, που ήταν ήδη προβληµατικός, στην περίοδο της πανδη-
µίας του κορωνοϊού. 

Η Πλεύση Ελευθερίας ανησυχεί ιδιαίτερα για τη συγκρουσιακή
τακτική που υιοθετεί η Κυβέρνησή σας απέναντι στους φοιτητές
και τους καθηγητές που διαµαρτύρονται για την κακή κατάσταση
των πανεπιστηµίων στη χώρα και για το νέο νοµοσχέδιο που φέρ-
νει το Υπουργείο σας για τα ΑΕΙ. Μας απασχολεί ιδιαίτερα η
απροθυµία του Υπουργείου σας να εµπλακεί σε έναν εποικοδο-
µητικό διάλογο µε τους φοιτητές και τους καθηγητές, µε στόχο
την εξασφάλιση της ειρήνης στα πανεπιστήµια. 

Και σας ερωτώ, κυρία Υφυπουργέ, γιατί η Κυβέρνηση ενώ γνω-
ρίζει την έκταση της διαβλητότητας των εξ αποστάσεως εξετά-
σεων και την αδυναµία ελέγχου της γνησιότητας των απαντή-
σεων µετά τη διάδοση εξελιγµένων µορφών τεχνητής νοηµοσύ-
νης, δεν αναγνωρίζει ότι αυτές είναι εντελώς ακατάλληλες και
παράνοµες ως µέθοδος αξιολόγησης των φοιτητών και, δεύτε-
ρον, γιατί η Κυβέρνηση αντί να συγκρούεται µε την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα και ιδίως µε ένα µεγάλο τµήµα φοιτητών και
καθηγητών λαµβάνοντας προκλητικές διοικητικές αποφάσεις,
δεν επιδιώκει, όπως έκανε για παράδειγµα µε τους αγρότες,
ηπιότερες και πιο διαλλακτικές µεθόδους συνεννόησης;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Καζαµία. 
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από τη δεύτερη ερώτηση του συναδέλφου, γιατί

συγκρουόµαστε µε την πανεπιστηµιακή κοινότητα, µε έναν µε-
γάλο αριθµό καθηγητών, λαµβάνοντας προκλητικές διοικητικές
αποφάσεις χωρίς να επιδιώκουµε συνεννόηση και διάλογο µε
τους αγρότες.

Κατ’ αρχάς, συγκρίνουµε δύο ανόµοια πράγµατα. Τα πανεπι-
στήµια τα οποία βγάζουν τις διοικητικές αποφάσεις έχουν το αυ-
τοδιοίκητο. Είναι κάτι το οποίο -φαντάζοµαι- δεν το αρνείστε και
νοµίζω ότι δεν θέλετε να αποδυναµωθεί. Εµείς το υπερασπιζό-
µαστε και το ενισχύουµε. Το αυτοδιοίκητο, λοιπόν, των πανεπι-
στηµίων είναι εκείνο το οποίο η σύγκλητος ή οι ακαδηµαϊκοί
δάσκαλοι είναι εκείνοι που θα βγάλουν τις διοικητικές αποφά-
σεις, εκείνοι που θα πάρουν την ευθύνη και εκείνοι που θα συ-
νεννοηθούν. Δεν ισχύει κάτι τέτοιο µε τους αγρότες. Φοιτητές
και αγρότες είναι τελείως ανόµοια πράγµατα, τελείως διαφορε-
τική η διάρθρωση και νοµίζω ότι ήταν λίγο ατυχές.

Τώρα σε ό,τι αφορά τις εξετάσεις, ορθά αναφέρετε τον
ν.4957/2022 που αναφέρεται ο τρόπος µε τον οποίο γίνονται οι
εξετάσεις και πώς συµµετέχουν οι φοιτητές. 

Εκεί, όµως, λέει, κύριε συνάδελφε, ότι ρυθµίζονται εναλλακτι-
κές µέθοδοι αξιολόγησης, όπως η διεξαγωγή γραπτών ή προφο-
ρικών εξετάσεων µε τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων και την
αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών ή συνθηκών που ανάγονται σε
λόγους ανωτέρας βίας µε την απαραίτητη προϋπόθεση ότι θα
εξασφαλίζεται το αδιάβλητο της διαδικασίας. Διάβασα αποσπά-
σµατα από τη ρύθµιση αυτή. 

Στις 24 Ιανουαρίου ο Γενικός Γραµµατέας Ανώτατης Εκπαί-
δευσης έστειλε εγκύκλιο στα πανεπιστήµια και έδωσε διευκρινί-
σεις για τον τρόπο διεξαγωγής των εξετάσεων εξ αποστάσεως
θυµίζοντας ότι η αρµοδιότητα της συγκλήτου των ανώτατων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων είναι δέσµια. Σηµαίνει αυτό σε απλά ελ-
ληνικά και όχι σε νοµική ορολογία ότι η σύγκλητος είναι
υποχρεωµένη να εφαρµόσει τον νόµο, όπως είµαστε όλοι. Δεν
είναι στη διακριτική ευχέρεια του πολίτη, οιουδήποτε πολίτη,
όποια ιδιότητα και να έχει -και δεν εξαιρούµαστε προφανώς και
εµείς οι εκλεγµένοι εδώ- να εφαρµόζουµε τον νόµο. Η µη εφαρ-
µογή του νόµου έχει συνέπειες. Στις 29 Ιανουαρίου του 2024 σε
κλίµα καλής συνεργασίας έγινε έκτακτη συνεδρίαση της συνό-
δου των πρυτάνεων όπου συµµετείχε, δεν έγινε υπό τον
Υπουργό, έγινε µε συµµετοχή του Υπουργού Παιδείας Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού και του αρµόδιου Γενικού Γραµµατέα
Ανώτατης Εκπαίδευσης. Εκεί τέθηκε το πλαίσιο και η Σύνοδος
Πρυτάνεων πήρε οµόφωνη απόφαση να εισηγηθεί στις αρχές τη
διεξαγωγή των εξετάσεων εξ αποστάσεως µε απαραίτητη προ-
ϋπόθεση σωρευτικά να τηρείται η προϋπόθεση της εξασφάλισης
του αδιαβλήτου και της αξιοπιστίας των εξετάσεων µε τη χρήση
τεχνικών µέσων και, βεβαίως, και την ορθή εφαρµογή της νοµο-
θεσίας για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων. 

Το αναφέρατε και εσείς χωρίς να επιµείνετε πολύ ότι είναι κάτι
το οποίο δοκιµάστηκε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Το Ανοι-
κτό Πανεπιστήµιο ξεκίνησε πρώτο διαδικτυακές εξετάσεις. Δεν
τέθηκε από κανέναν ποτέ µέχρι τώρα θέµα αδιαβλητότητας των
εξετάσεων και θέλω να σας πω ότι από τον έλεγχο που έχει κάνει
το Υπουργείο δεν προέκυψε…

Και εγώ µπορώ να γελάω όταν εσείς λέτε κάτι, γιατί διαφωνώ
πολύ µε αυτά που λέτε και για το κλίµα ανασφάλειας που δηµι-
ουργείτε, ενώ γνωρίζετε ή αν δεν γνωρίζατε, οφείλατε να γνωρί-
ζετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θα σας πω γιατί γελάω.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας λέω, λοιπόν, ότι ακόµη και αν εξετάσει κανείς
όσα πτυχία δόθηκαν, τι βαθµοί δόθηκαν, θα δει ότι δεν υπάρχει
διαφοροποίηση.

Και θα σας πω και κάτι άλλο: Είναι γνωστό σε όλους µας σε
όσους φοιτήσαµε στα δηµόσια πανεπιστήµια της χώρας µας ότι
οι εξετάσεις αυτές δεν έχουν το αδιάβλητο των πανελλαδικών
εξετάσεων. Υπάρχει πάντα ένα περιθώριο διαβλητότητας. Τι πρέ-
πει να κάνει ένας καλός εκπαιδευτικός, ένας καλός ακαδηµαϊκός
δάσκαλος; Να δώσει µε τέτοιον βαθµό τις ερωτήσεις του που να
περιορίσει το περιθώριο κάποιος άλλος να απαντήσει για τον
φοιτητή ή τη φοιτήτρια. Μπορεί να δώσει σύνθετες ερωτήσεις,
να δώσει ερωτήσεις κρίσεως και οι ερωτήσεις αυτές να αναδεί-
ξουν τη γνώση ή την άγνοια φοιτητή ή φοιτήτριας. Μπορεί να γί-
νουν µε ανοιχτά βιβλία, µε ανοιχτά κινητά, µε ανοιχτό διαδίκτυο
όταν οι ερωτήσεις είναι τέτοιες που δεν θα δίνονται απαντήσεις
µε µια απλή αναζήτηση. 
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Θα σας πω κάτι άλλο. Πολλές εξετάσεις, πολλά µεταπτυχιακά
προγράµµατα µε δίδακτρα δεν γίνονται µε κατάθεση εργασιών;
Τέθηκε ποτέ θέµα διαβλητότητας; Τέθηκε ποτέ θέµα διαβλητό-
τητας από τους καθηγητές που στα προπτυχιακά θεωρούν ότι η
εξ αποστάσεως εκπαίδευση είναι διαβλητή, ενώ την ίδια στιγµή
κάνουν εξετάσεις στα µεταπτυχιακά που είναι µε δίδακτρα;

Υπάρχει πράγµατι το ChatGPT, που είναι και στην Ελλάδα και
στο εξωτερικό. Δεν εξελίσσεται µόνο η τεχνολογία. Εξελίσσονται
και οι δυνατότητες αντίδρασης των διδασκόντων που µπορούν
να περιορίσουν τα περιθώρια για να υπάρχει αντιγραφή στις εξε-
τάσεις. Μπορεί να υπάρχουν ερωτήσεις που να παραχθούν σε
παραλλαγές, να προσθέτουν ή να αφαιρούν µικρά ή καίρια ση-
µεία. Υπάρχει το αυτόµατο ανακάτεµα των θεµάτων, ώστε οι
απαντήσεις -επαναλαµβάνω- να αποδεικνύουν τη γνώση των µα-
θητών και να αντιληφθεί, επίσης, συστήµατα στα οποία φαίνονται
οι διευθύνσεις των συνδέσεων που χρησιµοποιεί ο εξεταζόµενος
και έτσι να εντοπίζονται και παράλληλες συνδέσεις. Σε περιπτώ-
σεις αµφιβολίας έχει τη δυνατότητα ο εξετάζων να καλέσει και
σε προφορική εξέταση τον εξεταζόµενο. 

Στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στον συνά-
δελφο για το τι έχει κάνει ένα επιµελές πανεπιστήµιο -ενδεικτικά,
όχι ότι είναι το µοναδικό- για να αποτρέψει και να περιορίσει
αυτόν τον κίνδυνο που εσείς επισηµαίνετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ο Βουλευτής κ. Διονύσιος-Χαράλαµπος Καλαµατιανός του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 21ο Γυµνάσιο Πάτρας (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και σας ενηµερώνω -το είπα και στους συµµαθητές σας του
προηγούµενου τµήµατος-, ότι τώρα βλέπετε µια διαδικασία κατά
την οποία δεν νοµοθετεί η Βουλή, όπως συνήθως γίνεται, αλλά
ασκείται ο λεγόµενος κοινοβουλευτικός έλεγχος. Ένας Βουλευ-
τής ερωτά και η Υφυπουργός, µάλιστα του δικού σας Υπουρ-
γείου, του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
απαντά.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για τη δευ-
τερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, είπατε πριν ότι κανείς δεν έθεσε θέµα δια-

βλητότητας αυτών των εξ αποστάσεως εξετάσεων. Θα σας δια-
βάσω ένα απόσπασµα και να δω αν µπορείτε να αναγνωρίσετε
ποιος το είπε: «Ας είµαστε ειλικρινείς. Πρώτοι οι ίδιοι οι καθηγη-
τές γνωρίζουν ότι αντικειµενικά δεν υπάρχει κανένα σύστηµα εξε-
τάσεων που να είναι πλήρως αδιάβλητο». Αναγνωρίζετε ποιος το
είπε αυτό;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ο Πρωθυπουργός την Κυριακή στην ανασκόπησή
του.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Χαίροµαι που διαβάζετε τις αναρ-
τήσεις του Πρωθυπουργού. Ο κύριος Πρωθυπουργός το είπε.
Οπότε γιατί µου λέτε ότι κανείς δεν αµφισβήτησε τη διαβλητό-
τητα; Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε το ακριβώς αντίθετο την Κυ-
ριακή. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού):…(Δεν ακούστηκε)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μη µε διακόπτετε.
Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει δικαίωµα να διακόψει. Λοιπόν, είναι

πάρα πολύ ενδιαφέρον ότι ο κύριος Πρωθυπουργός θεωρεί πως
όλες οι εξετάσεις είναι διαβλητές. 

Αυτό, κυρία Υφυπουργέ, έρχεται σε χτυπητή σύγκρουση µε
τον νόµο. Ο Πρωθυπουργός, δηλαδή, αναγνωρίζει ότι οι εξετά-
σεις όλες είναι παράνοµες και έρχεστε εσείς µετά και µου λέτε
ότι κανείς δεν είπε ποτέ ότι οι εξετάσεις εξ αποστάσεως θα είναι
διαβλητές. Είναι ανακριβέστατο αυτό. 

Το δεύτερο δεν είναι µόνο το θέµα της τεχνητής νοηµοσύνης,
κυρία Υφυπουργέ. Εγώ έχω υπάρξει καθηγητής πανεπιστηµίου
για τριάντα χρόνια στη Βρετανία -δεν ξέρω αν εσείς υπήρξατε
καθηγήτρια πανεπιστηµίου- σε ένα από τα καλύτερα εκπαιδευ-
τικά συστήµατα στον κόσµο. Και ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα
µε τις εξ αποστάσεως εξετάσεις; Ότι οι φοιτητές µπορούν να µι-
λάνε µεταξύ τους και δεν υπάρχει κανένας έλεγχος γι’ αυτό και
µπορούν να συνεννοούνται και να δίνουν τις ίδιες απαντήσεις.
Αυτό είναι εντελώς διαφορετικό ζήτηµα από τις εκθέσεις που µου
λέτε και τις διατριβές, οι οποίες, βεβαίως, πρέπει να υποστηριχ-
θούν προφορικά µετά που θα γραφούν. Και µη συγχέετε αυτά
τα δύο ζητήµατα, γιατί νοµίζω ότι δεν καταλαβαίνετε ούτε εσείς
ούτε προφανώς οι σύµβουλοί σας, που σας έγραψαν την απάν-
τηση που διαβάσατε από το χαρτί, περί τίνος πρόκειται όταν µι-
λάµε για εκθέσεις και εργασίες των φοιτητών στα πανεπιστήµια.
Άλλο είναι οι εξετάσεις και άλλο οι εκθέσεις.

Τώρα έρχοµαι στο θέµα της δεύτερης ερώτησής µου, για την
οποία δεν απαντήσατε καθόλου. Σας ρωτώ γιατί συγκρούεστε
µε τους φοιτητές. Γιατί χτυπάτε τους φοιτητές, που είναι τα νέα
παιδιά της χώρας, το µέλλον της χώρας; Αυτούς από τους οποί-
ους περιµένουµε να βγάλουµε τους επιστήµονες του µέλλοντος
και τους ανθρώπους, οι οποίοι θα κρατήσουν την κοινωνία, τους
χτυπάτε! Τους χτυπάτε έξω από τη Βουλή. Στέλνετε τα ΜΑΤ µέσα
στα πανεπιστήµια. Πώς κοιτάτε τον εαυτό σας στον καθρέφτη
και στέλνετε τα ΜΑΤ στα πανεπιστήµια να χτυπήσουν νέα παιδιά;
Χθες τους έσπρωχναν έξω από το Μαξίµου. Είναι πολιτική αυτή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άλλη, λέει, η κατάσταση των αγροτών και άλλη η κατάσταση
των φοιτητών. Ποια είναι η διαφορά, δηλαδή; Επειδή οι φοιτητές
είναι πιο νέοι, πρέπει να τους χτυπάτε, να τους πατρονάρετε; 

Έχετε καταλάβει πού σας έχει οδηγήσει αυτή η πολιτική;
Προχθές το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο εξέδωσε ένα καταδικαστικό
ψήφισµα για την υπερβολική χρήση βίας από τα µέσα καταστο-
λής στην Ελλάδα. Έχουµε γίνει περίγελος σε όλη την Ευρώπη.
Έχει "ορµπανοποιηθεί" η Ελλάδα στα µάτια των Ευρωπαίων. Θε-
ωρούµαστε και εµείς µία κοινωνία, η Κυβέρνηση συγκεκριµένα -
γιατί όλο το ψήφισµα στις έντεκα σελίδες του απευθύνεται στην
Κυβέρνηση, σε εσάς δηλαδή- και λέει πώς διαρκώς παραβιάζετε
τις ελευθερίες, δεν εφαρµόζετε ένα κράτος δικαίου και κάνετε
υπερβολική χρήση των µέσων βίας και καταστολής απέναντι σε
οµάδες που διαµαρτύρονται πολύ συχνά µε δίκαια αιτήµατα.
Έχετε κάνει τη χώρα µας να µοιάζει µε µια τριτοκοσµική δικτα-
τορία που χτυπάει τους φοιτητές, γιατί θέλει τους φοιτητές να
είναι πειθήνια όργανα του κράτους. Δεν δέχεστε τον αντίλογο.
Είστε αυταρχικοί.

Η Ευρωπαϊκή Κοµισιόν, στο όνοµα της οποίας ορκίζεστε, εξέ-
δωσε έκθεση τον περασµένο Ιούλιο, στην οποία αναφέρει ότι η
Ελλάδα υπό την Κυβέρνησή σας αυταρχοποιείται. Το καταλαβαί-
νετε αυτό; Μη χτυπάτε τα νέα παιδιά. Συνεννοηθείτε µαζί τους.
Περνάτε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι εντελώς αδιέξοδο και
επειδή δεν έχετε πια επιχειρήµατα, τους χτυπάτε. Αυτό είναι θλι-
βερό και πρέπει να σταµατήσετε αυτή την πολιτική.

Να σταµατήσετε να χρησιµοποιείτε και τις εξ αποστάσεως εξε-
τάσεις ως εργαλείο, ως κόλπο, για να µην κάνετε το αυτονόητο,
που είναι να αναβάλετε την εξεταστική και να συνεργαστείτε µε
τους φοιτητές, για να λυθούν ήρεµα τα προβλήµατα που είναι
πραγµατικά και τα οποία εσείς έχετε προκαλέσει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε µία σύντοµη προσωπική αναφορά στον καθη-
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γητή. Έχω τελειώσει το Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο της Αθή-
νας, τη Νοµική Σχολή και έχω κάνει µεταπτυχιακές σπουδές στο
Κέιµπριτζ, το οποίο βρίσκεται στην τριάδα των πανεπιστηµίων
πάντοτε στην παγκόσµια κατάταξη. Αυτά, κύριε καθηγητά, σε ό,τι
αφορά εµένα.

Σε ό,τι αφορά εµένα στη δευτερολογία σας, για να διευκολυν-
θείτε εσείς να µείνετε σε αυτά που έγραψαν οι δικοί σας συνερ-
γάτες, επιλέξατε ή να µην ακούσετε ή να κάνετε ότι δεν
καταλάβατε τι είπα. Σας είπα, λοιπόν, πολύ καθαρά πως οι εξε-
τάσεις, είτε είναι εξ αποστάσεως είτε µε φυσική παρουσία, δεν
είναι αδιάβλητες και έκανα τη σύγκριση µε τις πανελλαδικές εξε-
τάσεις. Άρα, επειδή είχατε αµηχανία ή αδυναµία να ξεφύγετε
από το δικό σας γραπτό κείµενο, επιλέξατε να κάνετε ότι δεν κα-
ταλαβαίνετε τι είπα.

Μάλιστα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός το παραδέχθηκε και σας
είπα, λοιπόν, πώς ένας ακαδηµαϊκός -µιας που είστε και καθηγη-
τής- εάν έχει την υποδοµή, την πρόνοια, την επιµέλεια και το εν-
διαφέρον, µπορεί αυτό να το περιορίσει ή και να το µηδενίσει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Να µιλούν τα παιδιά µεταξύ τους…
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ούτε εσείς θα µε διακόψετε.
Σε ό,τι αφορά το ιδεολογικό σας παραλήρηµα, δεν είναι ούτε η

ώρα να απαντήσω ούτε ο τρόπος που εσείς επιλέξατε θα µε υπο-
χρεώσει να παραβλέψω τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Του δίνω
πάντοτε µεγάλη σηµασία και µένω σε αυτά που οι συνάδελφοι µε
ρωτούν. Εάν εσείς έχετε επιλέξει αυτό το Βήµα να το χρησιµοποι-
ήσετε για να λέτε αλλά, λόγω της αδυναµίας να υποστηρίξετε την
ερώτησή σας, αυτοί που µας ακούν, ας κρίνουν.

Σας λέω, λοιπόν, ενδεικτικά τι µέτρα λαµβάνει ένα επιµελές
πανεπιστήµιο, που δεν είναι η εξαίρεση. Εγώ επέλεξα να το ανα-
φέρω εδώ, το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο των Αθηνών τι µέτρα
έλαβε για το αδιάβλητο των εξ αποστάσεως εξετάσεων:

Να κάνει γραπτές εξετάσεις µε τη χρήση πιστοποιηµένων
πλατφορµών ασύγχρονης εκπαίδευσης και µάθησης. Παράλ-
ληλα, να χρησιµοποιήσει την πλατφόρµα τηλεκπαίδευσης και τη-
λεργασίας Microsoft Team.

Να κάνει εξετάσεις σε οµάδες των έως πέντε εξεταζόµενων
και οµάδα µε αντικείµενο την υποστήριξη των διδασκόντων και
εποπτών, για να γίνει η διεξαγωγή των εξετάσεων στις πλατφόρ-
µες. Ένας επόπτης ανά σαράντα εξεταζόµενους, που έχει την
ευθύνη για το αδιάβλητο της εξέτασης.

Οι εξεταζόµενοι θα χρησιµοποιούν αναγνωριστικά και συνθη-
µατικά που τους έχουν δοθεί από το πανεπιστήµιο. Ως καθηγη-
τής πανεπιστηµίου φαντάζοµαι τα αντιλαµβάνεστε καλύτερα και
ευκολότερα από αυτούς που µας ακούνε. Η προφορική εξέταση
να γίνει µε χρήση πλατφορµών εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, µε
χρήση κάµερας και µικροφώνου από τους εξεταζόµενους.

Κατά τη διάρκεια της εξέτασης θα γίνεται αρχική ταυτοποίηση
του εξεταζόµενου µε την επίδειξη της ακαδηµαϊκής ταυτότητας,
µέσω κάµερας στον επόπτη, για να υποβάλλονται γραπτά ερω-
τήµατα από τους εξεταζόµενους και διευκρινιστικές απαντήσεις
από τον διδάσκοντα.

Θα υπάρχει πρόνοια για τον διαµοιρασµό της οθόνης ή της
κάµερας µε τον επόπτη, όταν ζητείται από τον επόπτη.

Θα γίνεται ταυτοποίηση του εξεταζόµενου ως προς τη διεύ-
θυνση IP του υπολογιστή που χρησιµοποιεί.

Υποχρεούνται να ακολουθούν αυτές τις οδηγίες.
Κατά τη διάρκεια της εξέτασης θα στέλνονται, επίσης από τον

επόπτη, στον διδάσκοντα οδηγίες µε το ηλεκτρονικό ταχυδρο-
µείο. Οι διδάσκοντες έχουν, κύριε καθηγητά, πρόσβαση σε λογι-
σµικό ανίχνευσης λογοκλοπής, µε το οποίο αποφεύγεται η
αντιγραφή, η λογοκλοπή κατά την αντιγραφή µέρους, συνόλου
εργασίας από το ChatGPT.

Τα αποτελέσµατα δεν είναι ορατά στους φοιτητές αλλά µόνο
στους διδάσκοντες.

Υπάρχει, επίσης, πρόνοια, ώστε να αποκλείονται διευθύνσεις
του e-class. Αποκλείουν την πρόσβαση στις εφαρµογές κατά τη
διάρκεια των εξετάσεων στο ChatGPT.

Από την πλευρά µας, δεν λαµβάνονται προκλητικές διοικητικές
ενέργειες. Είµαστε σε άριστη συνεργασία µε τους πρυτάνεις. Σε-
βόµαστε και ενισχύουµε το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων.

Θα ήθελα εσείς, που µε καλέσατε να κοιτάξω τον εαυτό µου
στον καθρέφτη, να κοιτάξετε τον δικό σας εαυτό και να απολο-
γηθείτε στους γονείς των φοιτητών και των φοιτητριών που µα-
τώνουν για να σπουδάσουν τα παιδιά τους και εσείς τους καλείτε
να χάσουν το εξάµηνο µε τόση επιπολαιότητα και ευκολία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

την κυρία Υπουργό.
Θα συζητηθεί, τώρα, η πρώτη µε αριθµό 1952/27-11-2023 ερώ-

τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων, του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Έντονη ανησυχία της
τοπικής κοινωνίας για το µέλλον των πανεπιστηµιακών τµηµάτων
µε έδρα τη Δράµα».

Ορίστε, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, πολύ κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα θέλω να σταθώ στην απαξίωση
της τοπικής κοινωνίας της Δράµας από το Υπουργείο Παιδείας,
καθώς η συγκεκριµένη ερώτηση κατατέθηκε στις 27-11-2023 και
παραµένει αναπάντητη για χρονικό διάστηµα περίπου δυόµισι
µηνών.

Δεύτερον, οι εξελίξεις δικαιώνουν την κατάθεση της συγκεκρι-
µένης ερώτησης, λόγω της ανησυχίας που υπήρχε στην τοπική
κοινωνία και στην πανεπιστηµιακή κοινότητα της Δράµας.

Ανακοινώθηκε, λοιπόν, από τον κ. Πιερρακάκη πως και τα δύο
τµήµατα της Δράµας αλλάζουν ονοµασία και µεταφέρονται στο
Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης; Το Τµήµα Αγροτικής Βιοτε-
χνολογίας και Οινολογίας γίνεται Τµήµα Αµπελουργίας και Οινο-
λογίας, ενώ το Τµήµα Δασολογίας και Φυσικού Περιβάλλοντος
γίνεται Τµήµα Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Ανθεκτι-
κότητας.

Η αρχική ανησυχία γίνεται ακόµα µεγαλύτερη. Η απώλεια της
βιοτεχνολογίας και της δασολογίας από τους τίτλους των δυο
πανεπιστηµιακών τµηµάτων σηµαίνει πως αλλάζουν και γνωστικό
αντικείµενο. Μέχρι τώρα οι απόφοιτοι του Τµήµατος Δασολογίας
εγγράφονται στο ΓΕΩΤΕΕ και απολαµβάνουν τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα του δασολόγου. Πλέον τι ακριβώς θα συµβαίνει µε
όσους αποφοιτούν από το συγκεκριµένο τµήµα;

Αντίστοιχα το Τµήµα της Αγροτικής Βιοτεχνολογίας πλέον πε-
ριορίζεται µόνο στην αµπελουργία και στην οινολογία. Τι θα συµ-
βεί µε τους αποφοίτους που µέχρι τώρα εγγράφονται στο
ΓΕΩΤΕΕ και απολαµβάνουν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα του
γεωπόνου;

Τρίτον, πριν από τις όποιες αλλαγές, έγινε διαβούλευση µε την
τοπική κοινωνία; Υπήρξαν συζητήσεις µε την πανεπιστηµιακή κοι-
νότητα και των δύο τµηµάτων; Ζητήθηκαν οι απόψεις των καθη-
γητών; Ρωτήθηκαν οι φοιτητές; Ή οι όποιες αλλαγές έγιναν στα
γραφεία του Υπουργείου, µακριά από την κοινωνία της Δράµας
και τις ανάγκες της;

Κυρία Υπουργέ, οι αλλαγές στην παιδεία θα πρέπει να υπηρε-
τούν έναν συγκεκριµένο και µακρόπνοο σχεδιασµό. Με την ερώ-
τηση αυτό ακριβώς ζητείται να πληροφορηθεί η τοπική κοινωνία
της Δράµας. Ποιος είναι αυτός ο σχεδιασµός για τα δύο πανεπι-
στηµιακά τµήµατα του νοµού µου;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Και πάλι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω, κύριε συνάδελφε, µε την πρωτολογία και τη δευτερο-

λογία µου να σας δώσω επαρκείς απαντήσεις και να καθησυχά-
σουµε και την κοινωνία, της οποίας το ενδιαφέρον είναι εύλογο
και συνεπώς και εσείς καλώς το µεταφέρατε στη Βουλή. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι µε πολλή προσοχή, µε πολλή
σύνεση και µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και µετά από συνεν-
νόηση -γιατί και αυτό περιλαµβάνεται στην ερώτησή σας- κά-
νουµε τις ενέργειες του Υπουργείου µας. 

Να σας πω επίσης και να το πω και δηµόσια ότι το Διεθνές Πα-
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νεπιστήµιο της Ελλάδος και το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της
Θράκης είναι εξέχοντα εκπαιδευτικά ιδρύµατα τα οποία έχουν
δραστηριότητα, έχουν έρευνα, έχουν επιδόσεις και αντιµετωπί-
ζουν όλες τις εκπαιδευτικές προκλήσεις και ενισχύουν τη θέση
τους όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και διεθνώς.

Σας είπα και πριν -θα το πω και τώρα πιο αναλυτικά- ότι για
οποιαδήποτε αναβάθµιση ή αλλαγές γίνονται, µικρής ή µεγαλύ-
τερης κλίµακας, πάντοτε είµαστε σε συνεννόηση µε το πανεπι-
στήµιο και λαµβάνουµε υπ’ όψιν τις προτάσεις του.

Εν προκειµένω, το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης και
η σύγκλητος από το έτος 2019 µε πολλές αποφάσεις -να µην τις
αναφέρω, είναι στη διάθεσή σας, φαντάζοµαι ότι τις ξέρετε-
µέχρι και τον Απρίλιο του ’23 µάς τις είχε γνωστοποιήσει. Εστάλη
και σχετικό έγγραφο που το υπογράφει ο πρύτανης κ. Μάρης, ο
οποίος λέει ότι «όλη αυτή η πρόταση έγινε στο πλαίσιο της ακα-
δηµαϊκής ολοκλήρωσης, αλλά και της διοικητικής και γεωγραφι-
κής ταύτισης του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης µε την
Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και διασφαλίζε-
ται και το εθνικό συµφέρον στην ευρύτερη περιοχή». Εσείς το
ξέρετε καλύτερα, ζείτε εκεί.

Η πρόταση η οποία εστάλη στο Υπουργείο έχει δύο σκέλη, την
ενσωµάτωση του Τµήµατος Αγροτικής Βιοτεχνολογίας και Οινο-
λογίας του Διεθνούς Πανεπιστηµίου της Ελλάδος που έχει έδρα
τη Δράµα. Αυτό θα µετονοµαστεί κατά την πρόταση σε Τµήµα
Αµπελουργίας και Οινολογίας και θα ενταχθεί στη Σχολή Επιστη-
µών Γεωπονίας και Δασολογίας του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου
Θράκης που εδρεύει στην Ορεστιάδα. Μη σας µπερδεύει ούτε
να σας ανησυχεί το ότι εδρεύει εκεί το Γεωπονικό. Θα σας απαν-
τήσω. Το λέω περισσότερο γι’ αυτούς που ακούν και λιγότερο
για εσάς.

Δεύτερον, τη µετονοµασία ή µετατροπή του Τµήµατος Δασο-
λογίας και Φυσικού Περιβάλλοντος του Διεθνούς Πανεπιστηµίου
Ελλάδος µε έδρα τη Δράµα σε Τµήµα ή Προπτυχιακό Πρό-
γραµµα των Σπουδών Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αν-
θεκτικότητας και την ένταξή του πάλι στη Σχολή Επιστηµών
Γεωπονίας και Δασολογίας του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης. Η έναρξη αυτής της εκπαιδευτικής λειτουργίας
θα γίνει το ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026 και για τα δύο τµήµατα.

Ζητήσαµε στη συνέχεια, ως οφείλαµε, στις 23-10-23 τη διατύ-
πωση γνώµης από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης. Με-
ταξύ των άλλων ερωτηµάτων που θέσαµε ήταν και η πρόταση
για την ενσωµάτωση της πρότασης αυτής που έκανε το ΔΠΘ.

Θέλω να σας πω ότι στο Διεθνές Πανεπιστήµιο λειτουργούν
εννέα σχολές µε τριάντα τρία τµήµατα. Τα δύο τµήµατα είναι
αυτά τα οποία περιλαµβάνετε στην ερώτησή σας. Στο Δηµοκρί-
τειο Πανεπιστήµιο Θράκης λειτουργούν οκτώ σχολές µε είκοσι
τµήµατα. Μην κουράζουµε το Σώµα τώρα µε λεπτοµέρειες. Η
ΕΘΑΑΕ αντιλαµβάνεστε ότι έχει ως αποστολή να διαφυλάσσει το
κύρος των ακαδηµαϊκών σπουδών και σας διαβεβαιώνω ότι το
κάνει µε πολύ µεγάλη επάρκεια και είναι εξαιρετικός σύµβουλος
για εµάς. Η ΕΘΑΑΕ, λοιπόν, εισηγήθηκε θετικά στο θέµα και ενέ-
κρινε τη µεταφορά και την ενσωµάτωση στο Δηµοκρίτειο Πανε-
πιστήµιο Θράκης αυτών των τµηµάτων µε έδρα τη Δράµα.

Το λέµε ξεκάθαρα. Δεν  θα γίνει καµµία µεταβολή και µετα-
φορά της έδρας, η οποία θα παραµείνει στη Δράµα. Είναι άλλο
η ένταξη ή ενσωµάτωση και άλλο το πού θα λειτουργεί η έδρα.
Το σκεπτικό τού να γίνει αποδεκτή η εισήγηση ήταν να επικαιρο-
ποιηθεί, να εκσυγχρονιστεί το γνωστικό αντικείµενο και να τονω-
θεί και να αναπτυχθεί η παραγωγική και οικονοµική
δραστηριότητα της περιοχής. Φαντάζοµαι ότι σε αυτό συµφω-
νείτε.

Θα ακούσατε την παρουσίαση που έκανε ο Υπουργός για το
καινούργιο νοµοσχέδιο για τα µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά πα-
νεπιστήµια. Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο έχει µια ειδική αντιµε-
τώπιση για την ενίσχυσή του σε φοιτητές, σε υποδοµές, σε
επιστηµονικό προσωπικό, σε χρηµατοδότηση. Για προφανείς επι-
στηµονικούς λόγους σας είπα και στην αρχή ότι το υποστηρίζει
απολύτως µε τη δράση του, µε την εκπαιδευτική του δραστηριό-
τητα, αλλά και για εθνικούς λόγους.

Θα σας πω ειδικότερα και στη δευτερολογία µου, αφού ξεκα-
θάρισα πρώτα ότι δεν θα γίνει µεταφορά της έδρας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, χαίροµαι που µε επιβεβαιώνετε, γιατί απ’ ό,τι

κατάλαβα δεν ερωτήθηκε η κοινωνία της Δράµας, δεν ερωτήθη-
καν οι καθηγητές των σχολών, δεν ερωτήθηκαν οι φοιτητές των
σχολών. Ερωτήθηκε ο πρύτανης, απ’ ό,τι κατάλαβα. Το κακό µε
τον τόπο µου είναι ότι ποτέ δεν ερωτάται. Αυτό το κακό έχουµε
εµείς στη Δράµα, οπότε είµαστε εδώ εµείς για να ασκήσουµε µια
αξιόπιστη αντιπολίτευση και να αγωνιστούµε για το καλό των
συµπολιτών µας. 

Θέλω να σταθώ σε δύο θέµατα, ιδιαίτερα στο ζήτηµα των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων των δύο τµηµάτων
της Δράµας. Ποια θα είναι η επαγγελµατική προοπτική που θα
έχουν οι νέες και οι νέοι που θα αποφοιτούν από αυτά; Διότι
χωρίς ξεκάθαρα επαγγελµατικά δικαιώµατα είναι σχεδόν βέβαιο
ότι τα τµήµατα θα οδηγηθούν σε µαρασµό, καθώς δεν είναι ελ-
κυστικά για όσους αποφοιτούν από τη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση.

Επίσης, οφείλετε να ενηµερώσετε την κοινωνία της Δράµας
και την τοπική πανεπιστηµιακή κοινότητα για το πώς σκοπεύετε
να υπάρξει ενδυνάµωση αυτών των τµηµάτων. Απ’ ό,τι γνωρίζετε,
«σβήνουν» οι σχολές µας. Θα γίνει η αναγκαία πρόσληψη προ-
σωπικού, η προµήθεια επιστηµονικού εξοπλισµού; Θα γίνει συν-
τήρηση και βελτίωση των κτηριακών υποδοµών;

Σας καλώ να δείτε τις εγκαταστάσεις του Πανεπιστηµίου Δρά-
µας. Είστε ευπρόσδεκτη στον νοµό µου. Θα δηµιουργηθούν
εστίες και εστιατόρια για τους φοιτητές; Δεν υπάρχουν. Ο Πρω-
θυπουργός προηγουµένως στην επίκαιρη ερώτηση που κατέ-
θεσε ο κ. Ανδρουλάκης είπε ότι κινούµαστε σε αυτή την
κατεύθυνση. Σας περιµένουµε για το καλό του τόπου µας.

Τέλος, σχεδιάζεται από το Υπουργείο η ένταξη των τµηµάτων
της Δράµας και στο τέταρτο επιστηµονικό πεδίο, έτσι ώστε να
υπάρξει αύξηση των φοιτητών που θα τα επιλέγουν;

Κάτι τελευταίο, κυρία Υπουργέ, για να το γνωρίζετε. Οι φοιτη-
τές τού Τµήµατος Δασολογίας και Διαχείρισης Περιβάλλοντος
και Φυσικών Πόρων στην Ορεστιάδα έρχονται για πρακτική
άσκηση στη Δράµα λόγω του δασικού πλούτου. Εµείς αυτή τη
στιγµή τι κάνουµε; Παίρνουµε το Πανεπιστήµιο Δασολογίας και
το πάµε στην Ορεστιάδα. Μιλάµε για τους ανθρώπους, τους φοι-
τητές που έρχονται για πρακτική στο µεγαλύτερο δάσος της Ελ-
λάδας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Νικολαΐδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και έξι συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Ραχών Φθιώτιδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επειδή το είπα σε όλους, να πω και σε εσάς ότι σήµερα παρα-
κολουθείτε µια ειδική διαδικασία που λέγεται κοινοβουλευτικός
έλεγχος. Ένας Βουλευτής ερωτά και µάλιστα η δική σας Υπουρ-
γός, η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, απαντά.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε
στον κύριο συνάδελφο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλά κάνετε και τα
εξηγείτε στους επισκέπτες µας. Σήµερα µάλιστα είχαµε την τι-
µητική µας. Θα αναρωτιούνται γιατί είναι άδεια η Αίθουσα. Είναι
λίγο σα µονοµαχία η σηµερινή διαδικασία. Το λέω αυτό επειδή
είµαστε λίγοι.

Κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω και στις άλλες ερωτήσεις.
Επέλεξα να επιµείνω στην αρχή και να διευκρινίσω ότι δεν θα µε-
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τακινηθεί η έδρα από τη Δράµα. Στην ένστασή σας γιατί δεν ρω-
τήθηκε η τοπική κοινωνία, γιατί δεν ρωτήθηκαν οι φοιτητές, θα
πω ότι εµείς ακολουθούµε µια διαδικασία που αναδεικνύει την
επιστηµονική αναγκαιότητα λειτουργίας ενός τµήµατος σε µια
περιοχή. Δυστυχώς υπήρξε κάποια εποχή η αντίληψη «κάθε πόλη
και σχολή». Θέλουµε οι σχολές να είναι βιώσιµες, να τιµούν την
περιοχή στην οποία βρίσκονται και οι φοιτητές εκεί να φοιτούν
και να είναι θωρακισµένοι µε τις επαγγελµατικές και τις επιστη-
µονικές δυνατότητες που θα τους επιτρέψουν στη συνέχεια να
γίνουν ενεργοί κοινωνικά.

Εγώ πολιτεύοµαι στη Μαγνησία. Εµείς έχουµε το Πανεπιστή-
µιο Θεσσαλίας που είναι σε διάφορες περιοχές. Κι εµείς κάναµε
ανάλογες διεκδικήσεις κι εµείς έχουµε ανάλογες ανησυχίες. Τις
καταλαβαίνω, τις συµµερίζοµαι. Το ενδιαφέρον σας το επικροτώ,
δεν το δαιµονοποιώ, αλλά καταλαβαίνετε ότι από την πλευρά του
Υπουργείου, θεσµικός συνοµιλητής είναι το πανεπιστήµιο, η σύγ-
κλητος, που µε επιστηµονικά κριτήρια οδήγησε στην απόφαση
που φαντάζοµαι ότι σας ικανοποιεί.

Για τις εστίες που αναφέρατε, επειδή είναι ένα πρόγραµµα το
οποίο «τρέχει», είναι 700 εκατοµµύρια οι φοιτητικές εστίες. Είναι
ένα πρόγραµµα που «τρέχει» και βεβαίως δεν αποκλείεται το Πα-
νεπιστήµιο Θράκης.

Να απαντήσω και στις άλλες ερωτήσεις, γιατί είναι γραµµένη
πολύ µεθοδικά και λεπτοµερώς η ερώτησή σας. Θα σας διευκρι-
νίσω ότι το Τµήµα Αγροτικής Βιοτεχνολογίας και Οινολογίας
ιδρύθηκε το ’19. Είναι µετεξέλιξη του Τµήµατος Οινολογίας και
Τεχνολογίας Ποτών του ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης.
Είναι πενταετούς διάρκειας και οι απόφοιτοί του έχουν πλήρη
επαγγελµατικά δικαιώµατα, σύµφωνα µε το άρθρο 131 του
ν.5039/2023. Έχουν τη δυνατότητα να ασκήσουν το επάγγελµα
του γεωπόνου, του δασολόγου και του ιχθυολόγου.

Το Τµήµα Δασολογίας και Φυσικού Περιβάλλοντος ιδρύθηκε
επίσης το ’19. Είναι µετεξέλιξη του πρώην Τµήµατος Δασοπο-
νίας, Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος της Σχολής Τεχνολο-
γίας, Γεωπονίας και Τεχνολογίας Τροφίµων και Διατροφής του
πρώην ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Έχει επιστηµο-
νικό πεδίο που είναι στα διεθνώς καθιερωµένα και αναγνωρι-
σµένα επιστηµονικά πεδία. Παρέχει υψηλού επιπέδου
εκπαίδευση και σύγχρονες εξελίξεις της δασικής επιστήµης. Δο-
µείται πάνω στον συνδυασµό γνωστικών πεδίων οικολογίας, δια-
τήρησης βιοποικιλότητας, διαχείρισης προστασίας φυσικών
πόρων και κλιµατικής αλλαγής, αρχιτεκτονικής και αποκατάστα-
σης και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων κατοχυ-
ρώθηκαν µε νοµοθετική τροπολογία στις 29-12-2000 και µπορούν
να ασκούν το επάγγελµα του γεωτεχνικού.

Σε ό,τι αφορά στις προσλήψεις του τακτικού και του εποχικού
προσωπικού γίνονται µε βάση και τον πολυετή και τον ετήσιο
προγραµµατισµό. Η πρόβλεψη, λοιπόν, η οποία γίνεται όταν εν-
τάσσεται ένα διδακτικό επιστηµονικό προσωπικό ΔΕΠ ή το υπό-

λοιπο προσωπικό του ΑΕΙ σε άλλο ΑΕΙ γίνεται µε τις διατάξεις
που προβλέπουν την ένταξη. Τώρα οι διατάξεις που ισχύουν είναι
τα άρθρα 7 και 8 του ν.4610/2019.

Σε ό,τι αφορά την ενίσχυση του Πανεπιστηµίου Θράκης στο
οποίο θα περιληφθούν τα νέα τµήµατα θα σας πω ότι έχω πλήρη
στοιχεία για το ΔΙΠΑΕ. Δεν νοµίζω ότι έχω τον χρόνο να τα ανα-
πτύξω αλλά θα σας τα παραδώσω αµέσως µετά για να τα γνω-
στοποιήσετε στους ενδιαφερόµενους και να τα έχετε στην
κατοχή σας. Είναι εξήντα τρεις συνολικά θέσεις από το 2020
µέχρι τώρα. Σύµφωνα µε την πράξη του υπουργικού συµβουλίου
για την έγκριση προγραµµατισµού προσλήψεων για το 2024 για
το ΔΙΠΑΕ, δεκαεννέα µέλη ΔΕΠ. Για την πρόσληψη έκτακτου εκ-
παιδευτικού προσωπικού για τα ακαδηµαϊκά έτη 2019-2020
άλλες εξήντα τρεις θέσεις για το ΔΙΠΑΕ πέραν εκείνων που προ-
βλέπονται για το Πανεπιστήµιο Θράκης. Κατανεµήθηκαν, επίσης,
σαράντα δύο θέσεις εντεταλµένων διδασκόντων στο ΔΙΠΑΕ.

Στο πέµπτο ερώτηµά σας για τον αριθµό των εισακτέων ανά
σχολή, γίνεται σχετική εισήγηση από τη σχολή η οποία θέλει να
διατηρήσει το κύρος, να είναι σε θέση να εκπαιδεύσει αυτούς
τους φοιτητές, να περατώσουν τις σπουδές, επαναλαµβάνω, να
είναι ανταγωνιστικοί στην οικονοµία. Και αυτές οι εισηγήσεις κα-
τατίθενται στο Υπουργείο µας και το Υπουργείο εκδίδει κάθε
χρόνο τη σχετική απόφαση για τον αριθµό των φοιτητών που θε-
ωρεί η σύγκλητος και το πανεπιστήµιο ότι µπορεί να απορροφή-
σει και να εκπαιδεύσει. 

Στη διάθεσή σας τα έγγραφα. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού, κ. Ζέττα Μακρή, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 13.23’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 12
Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 13.30’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) νοµοθετικό έργο, αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και
ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγ-
µατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της Βουλής, της πρό-
τασης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση
διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό
(ΦΕΚ 106 Α’/ 24.6.1987)  και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997),
όπως ισχύουν» και β) κοινοβουλευτικός έλεγχος: συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

10090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                          ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


